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Milí sousedé,
s  radostí vás opět 

na prahu nového 
volebního období 
2018–2022 oslovuji 
tímto pozdravením. 
V  říjnu proběhly ko-
munální volby, ve 
kterých jste rozhodli 

o dalším směřování naší obce. Zastupite-
lé si pak 1. listopadu mezi sebou vybrali 
nové vedení obce, které vás má provázet 
dalším čtyřletým cyklem. Chtěl bych vám 
i zastupitelům při této příležitosti podě-
kovat za důvěru, která byla na má bedra 
znovu vložena. A také za svého nového 
kolegu, místostarostu Jana Dudáka, kte-
rý bude plně svým elánem a energií pra-
covat pro naši krásnou vesnici. Těšíme se 
na pokračující spolupráci s vámi.

A jelikož mi velmi záleží na tom, aby se 
v Telnici dobře žilo i nadále, zodpovědně 
hlásím už s  předstihem, že to pro mne 
bude poslední volební období ve funk-
ci starosty obce. Říkám to proto, aby to 
včas vešlo ve veřejnou známost a Telnice 
se pro příští volební období připravila na 
změnu starosty obce. Chtěl bych, aby ti, 
kteří by v této funkci mohli a chtěli v bu-

doucnu sloužit, měli dostatek prostoru 
se na tento okamžik připravit. Ano, ří-
kám se vší pokorou „sloužit“. Funkce sta-
rosty je totiž na prvním místě o  službě 
druhým. Věřím tedy, že se nám v příštích 
čtyřech letech představí připravené, zra-
lé a  vhodné osobnosti, které by se sta-
rostování mohly ujmout.

Musím se přiznat, že mi velkou radost 
udělalo to, že se mnoho lidí přihlásilo do 
práce v našich obecních výborech a ko-
misích. Bez mnoha obětavých spolupra-
covníků si svou práci neumím představit. 
Těším se na spolupráci. 

Do probíhajícího adventu bych vám 
chtěl popřát především klid, který by 
měl doprovázet naši přípravu na Vánoce, 
ať už je každý prožíváme jakkoliv. Přeji 
vám také, abychom dokázali mezi sebou 
prožít svátky narození Krista v pokoji, ro-
dinné pohodě a přátelství. Kéž jsou nám 
samotné Vánoce zdrojem síly a pohody 
pro příští rok 2019!

P. S. A  pokud byste věděli o  někom, 
kdo se cítí o  Vánocích sám a  potěši-
la by ho návštěva starosty obce, jsem 
tradičně připraven na telefonním čísle  
725 33 00 44.

František Kroutil, váš starosta
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V souvislosti se zvýšenou ochranou osob-
ních údajů (GDPR) již nyní není možné 
některé konkrétnější údaje v  souvislosti 
s  usneseními zastupitelstva obce Telnice 
zveřejňovat. Děkujeme za pochopení.

Zastupitelstvo obce schvaluje:
•  Úhradu všech nákladů spojených 

s rekonstrukcí školní kuchyně ve výši 
717 185,72 Kč vč. DPH.

•  Přijetí bezúplatného daru od obce 
Sokolnice – části vodovodního a  ka-
nalizačního řadu nádražní čtvrti a sou- 
visející smlouvy o bezúplatném pře-
vodu vlastnického práva.

•  Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo ze dne 
7. 5. 2018 se společností F. R. Z. agen-
cy, s.r.o.

•  Nabídku společnosti TopGis, s.r.o. 
(IČ: 29182263) a příslušnou smlouvu 
o dílo: jednorázové náklady – 37 800 
Kč bez DPH a pravidelné roční: 6 000 
Kč bez DPH a  schvaluje výpověď li-
cenční smlouvy s  Pavolem Haladou 
na provozování portálu www.hrbito-
vy.com ze dne 1. 1. 2013.

•  Poskytnutí dotace z  rozpočtu obce 
Telnice: v rámci dotačního programu 
typu B ve výši 5 000 Kč na akci Zájezd 
na Broumovsko a  do Stolových hor 
a ve výši 5 000 Kč na akci Koncert du-
chovní hudby.

•  Úhradu nákladů spojených s  rekon-
strukcí čerpadel a studní na veřejném 
prostranství v  Telnici společnosti 
Lubomír Šípek (IČ: 18553788) ve výši 
57 874 Kč vč. DPH + doprava a zapůj-
čení elektrického zdroje.

•  Nabídku společnosti UNIQA pojiš-
ťovna, a. s. (IČ: 49240480) na navý-
šení pojistného (připojištění skel 
STANDARD) pro traktor YANMAR 
YT004 o částku 2 559 Kč ročně.

•  Pronájem části obecního pozemku p. 
č. 3005 v k. ú. Telnice u Brna o výměře 
54 m2 na dobu neurčitou s účinnos-
tí od 1. 10. 2018 za roční nájemné ve 
výši 22 Kč.

•  Nabídku společnosti VODÁRENSKÁ 
AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s. (IČ: 
49455842) na zpracování projektové 
dokumentace pro stavební povole-
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ní, inženýrskou činnost, zaměření, 
kamerové zkoušky a  další souvise-
jící práce v ceně 55 000 Kč bez DPH 
pro splaškovou kanalizaci v  uličce 
Masarykovo náměstí.

•  Nákup pozemků v k. ú. Telnice u Brna: 
p. č. 1422 – za cenu 185  000 Kč, p. 
č. 1282/3 – za cenu 91  600 Kč, p. č. 
1282/5 – za cenu 18  000 Kč, p. č. 
1282/7 – za cenu 37 500 Kč, p. č. 1284 
– za cenu 162 700 Kč, p. č. 1285 – za 
cenu 100  100 Kč a  související kupní 
smlouvu. Cena nakupovaných po-
zemků byla stanovena znaleckým od-
hadem obvyklé hodnoty nemovitostí.

•  Smlouvu o  zřízení věcného bře-
mene s  Jihomoravským krajem (IČ: 
70888337) ve věci služebnosti spo-
čívající v  povinnosti strpět zřízení, 
provoz, údržbu, opravy a odstranění 
vodovodu na pozemku ve vlastnic-
tví Jihomoravského kraje p. č. 1097  
v k. ú. Telnice u Brna v délce 11,75 m.

•  Dohodu o ukončení nájmu obecních 
pozemků p. č. 693, 694, 695 v  k. ú. 
Telnice u Brna k 30. 9. 2018.

•  Nabídku pana Ivo Grossmanna 
(IČ: 41565975) ve věci doplnění 50 ks 
jisticích prvků do svítidel veřejného 
osvětlení v Telnici v ceně 23 309,50 Kč 
vč. DPH.

•  Rámcovou smlouvu o  poskytování 
služeb s Jazykovou školou MORAVIA, 
s. r. o. (IČ: 03991393) na dobu určitou 
do 31. 6. 2019.

•  Dohodu o  provozu automatizované 
vstupní brány s Římskokatolickou far-
ností Telnice (IČ: 65266234) a součas-
ně schvaluje ukončení dohody o  in-
stalaci a  provozu automatizovaného 
systému otevírání/zavírání vstupní 
brány a  využívání přívodu elektrické 
energie ze dne 1. 5. 2013.

•  Bezplatné poskytnutí prostor pro 
akci Den pro zdraví vašich očí, která 
se uskutečnila 2. října 2018 ve spolu-
práci s KLAS Telnice.

•  Bezplatné poskytnutí nebytových 
sklepních prostor Šatlavy pro Výtvar- 
ně kreativní kroužek.

•  Prodej pozemků ve vlastnictví obce 
Telnice: p. č. 1263/1 – za cenu 139 400 Kč,  
p. č. 1263/2 – za cenu 18 000 Kč, p. č. 
1264 – za cenu 3  800 Kč (vše v  k. ú. 
Telnice u  Brna), celkově: 161  200 Kč 
a související kupní smlouvu. Cena na-
kupovaných pozemků byla stanovena 
znaleckým odhadem obvyklé hodno-
ty nemovitostí.

•  Nákup pozemku p. č. 191/2 o výměře 
117 m2 v k. ú. Telnice u Brna, přičemž 

tento pozemek byl oddělen geomet-
rickým plánem pro rozdělení pozemku 
č. 1072-54/2018 za cenu 51 130 Kč od 
společnosti Jednota, spotřební druž-
stvo v  Mikulově, IČO: 00032247 a  pří-
slušnou kupní smlouvu. Součástí sta-
novené ceny jsou náklady na znalecký 
posudek a dělení pozemku. 

•  Poskytnutí dotace z  rozpočtu obce 
Telnice v  rámci dotačního programu 
typu B – ve výši 5 000 Kč na akci Pietní 
akt u  pomníků Kopjafa – na občer- 
stvení pro zahraniční účastníky akce.

•  Přílohu č. 3 ke smlouvě č. 20/10 o od-
straňování a separaci odpadu v obci 
Telnice se společností KTS Ekologie 
pro rok 2018. 

•  Vícenáklady spojené s  rekonstrukcí 
tenisových kurtů ve výši 137  172 Kč 
vč. DPH. 

•  Pronájem částí obecních pozemků  
p. č. 945/1 v k. ú. Telnice u Brna o vý-
měře 93 m2 a p. č. 946/2 v k. ú. Telnice 
u Brna o výměře 62 m2 na dobu ne-
určitou s účinností od 1. 10. 2018 za 
roční nájemné ve výši 62 Kč a souvi-
sející Smlouvu o nájmu částí obecní-
ho pozemku.

•  Návrh Licenční smlouvy o  veřejném 
provozování VP_2018_122336 s OSA 
– Ochranný svaz autorský pro práva 
k dílům hudebním, z.s. (IČ: 63839997) 
v  částce 850 Kč bez DPH – koncert 
Pavla Helana.

•  Úhradu faktury za obnovu značení 
Moravských vinařských stezek na 
území obce Telnice dle přiložené-
ho předávacího protokolu v  ceně 
2 295,79 Kč vč. DPH o. p. s. Partnerství 
(IČ: 26268817).

•  Smlouvu o  vzájemné propagaci 
s KOMETA GROUP, a. s. (26296195).

•  Pronájem obecních pozemků p. č. 693,  
694, 695 v  k. ú. Telnice u  Brna za 
roční nájemní cenu ve  výši 119 Kč  
(0,40 Kč/m2) s účinností od 1. 10. 2018.

•  Výrobu obecního stolního kalendáře 
na rok 2019 od Nosovy tiskárny (600 
ks za 37 100 Kč bez DPH/ks) a grafické 
práce (6 000 Kč) + obrázek od Martiny 
Hostěradské a  stanovuje prodejní 
cenu ve výši 100 Kč/ks. Pro přípravu 
kalendáře budou použity fotografie 
z obecního archivu.

•  Předložené vyúčtování nákladů na 
pořízení Změny č. 2 ÚP Telnice a sou-
hlasí s přeúčtováním nákladů dle při-
loženého návrhu právnickým a fyzic-
kým osobám formou Dohody o úhra-
dě části nákladů na pořízení Změny  
č. 2. ÚP Telnice.

•  Smlouvu o  právu provést stavbu 
s obcí Měnín.

•  Dodatek č. 3  k pojistné smlouvě 
č.  8603332081 (rozšíření o  pojištění 
digitální úřední desky) s  pojišťov-
nou Kooperativa pojišťovna, a. s.  
(IČ: 47116617).

•  Smlouvu o  zřízení věcného břeme-
ne č.:  HO-014330050024/002 se 
společností E.ON Distribuce, a. s. 
(IČ: 280 85 400).

•  Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení 
věcného břemene č.: 1030043615/001 
se společností E.ON Distribuce, a. s. 
(IČ: 280 85 400).

•  Smlouvu s  Vodárenskou akciovou 
společností, a. s., o  zpracování a  ná-
sledném vedení plánu financování vo-
dovodů a kanalizací a jeho předávání.

•  Úhradu faktury za opravu opěr-
né zídky na veřejném prostranství  
(ul. Augarty / Za sokolovnou).

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
•  Informaci starosty obce o  přípravě 

komunálních voleb.
•  Zprávu ředitele ZŠ a MŠ Telnice o tom, 

že všechny telnické děti, které dosáh-
ly k 1. 9. 2018 věku 3 let a žádaly o při-
jetí, byly přijaty do MŠ Telnice.

•  Informaci KTS Ekologie o  navýšení 
ceny za likvidaci plastů.

•  Výši příspěvku 50 Kč na obyvatele pro 
rok 2019 na financování systému IDS 
JMK z rozpočtu obce Telnice.

•  Výsledky kontroly ze strany EKO-
KOMu, který proběhl bez zjištění ja-
kýchkoliv nedostatků.

•  Informaci České inspekce životního 
prostředí ve věci nadměrného odbě-
ru povrchové vody ze Zlatého potoka.

•  Zahájení stavebního řízení ve věci 
stavby: „Měnín, úprava účelové ko-
munikace navazující na místní komu-
nikaci Vinohrádky“.

•  Instalaci nové nástěnky MO ODS.
•  Návrh nových smluvních dokumentů 

se společností Itself, s. r. o.
•  Informaci starosty obce o  stavu pří-

pravu projektu Sportovní haly.
•  Informaci o vydání stavebního povo-

lení k „Rekonstrukci výpravní budovy 
v žst. Sokolnice Telnice“.

•  Informaci starosty obce o tom, že hřbi-
tovní brána byla opět ve spolupráci 
s panem Ivo Grossmannem zprovozně-
na za částku 4 496 Kč vč. DPH a schva-
luje úhradu příslušné faktury. Zednické 
práce provedl Zdeněk Špánek.

•  Informaci starosty obce o  činnostech 
pracovní čety v průběhu podzimu 2018.

František Kroutil, starosta obce
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Telnická okrsková volební komise pro 
volby do obecního zastupitelstva byla 
složena ze tří členů delegovaných poli-
tickými stranami a z dalších členů, které 
bylo nutné jmenovat ze strany starosty 
obce. (Jelikož delegace za politické stra-
ny dorazily pouze tři, starosta tedy dopl-
nil komisi ještě šesti dalšími členy z  řad 
veřejnosti, kteří sami projevili o  účast 
v  komisi zájem.) Po složení slibu člena 

okrskové volební komise proběhlo loso-
vání funkcí předsedy a  místopředsedy 
komise s tímto výsledkem: Předsedkyně 
komise: Marta Klanicová (donominová-
na starostou obce); Místopředsedkyně 
komise: Bc. Alena Doležalová (donomi-
nována starostou obce); Členové komise: 
MUDr. Michaela Dudáková (delegována 
za KDU-ČSL), Ing. František Kopeček (de-
legován za ODS), Jaroslava Hrazdírová 

(delegována za TOP09), Bc. Jiří Dudák (do- 
nominován starostou obce), Ing. Fran- 
tišek Zavadil (donominován starostou 
obce), Veronika Kozderová (donomino-
vána starostou obce), Monika Haniková 
(donominována starostou obce), Zapiso-
vatelka komise: Marcela Drápalová.

Samotné volby se pak konaly v  ter-
mínu 5.–6. října 2018 a  zde jsou jejich 
výsledky: 

KOMUNÁLNÍ VOLBY V TELNICI 2018

VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE TELNICE PODLE JEDNOTLIVÝCH KANDIDÁTŮ
Zvolení kandidáti – noví zastupitelé 

Příjmení a jméno kandidáta Název volební strany Věk Počet 
hlasů

Kroutil František KDU-ČSL 40 475
Chovancová Pavla KDU-ČSL 42 383
Gabrhel Petr Mgr. KDU-ČSL 43 366
Dudák Jan BBA KDU-ČSL 31 353
Zapletal Pavel Mgr. KDU-ČSL 45 319
Bímová Leona Mgr. Sportovci obce Telnice –  

Sokol Telnice
50 319

Blaženka Vladimír Sportovci obce Telnice – 
Sokol Telnice

49 234

Langer Adam Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

33 231

Hrazdírová Bohumila Mgr. TOP 09 s podporou  
Orla Telnice

48 143

Sobotková Lenka Bc. ČSSD 39 117
Vybíral Jan Mgr. ODS 45  96

Další kandidáti podle počtu získaných hlasů

Příjmení a jméno kandidáta Název volební strany Věk Počet 
hlasů

Slezáková Veronika Bc. KDU-ČSL 27 370
Horák Miroslav RNDr. Mgr. Ph.D. KDU-ČSL 37 337
Golis Martin Bc. KDU-ČSL 23 313
Jaša Václav KDU-ČSL 51 310
Burková Ludmila KDU-ČSL 67 298
Trávník Jakub KDU-ČSL 31 282
Holčapek Karel Sportovci obce Telnice –  

Sokol Telnice
49 193

Bím David Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

31 190

Žák Martin Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

37 185

Gregorovič Jiří Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

52 182

Palík Tomáš Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

40 177

Sklenář Bartoloměj Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

55 159

Micheller Marian Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

48 154

Zeman Martin Sportovci obce Telnice –  
Sokol Telnice

47 150

Hrazdíra Jiří Mgr. TOP 09 s podporou  
Orla Telnice

47 135

Králová Jana TOP 09 s podporou  
Orla Telnice

52 116

Příjmení a jméno kandidáta Název volební strany Věk Počet 
hlasů

Homola Miroslav Ing. ČSSD 59 115
Blažek Václav TOP 09 s podporou Orla Telnice 34 110
Výletová Simona TOP 09 s podporou Orla Telnice 40 106
Král Stanislav TOP 09 s podporou Orla Telnice 36 105
Šustr Ladislav TOP 09 s podporou Orla Telnice 74 103
Král Jiří TOP 09 s podporou Orla Telnice 51 100
Demek Jakub TOP 09 s podporou Orla Telnice 24  94
Sobotka Tomáš ČSSD 42  88
Bartek Ivo Ing. TOP 09 s podporou Orla Telnice 59  85
Strakatý Aleš ČSSD 46  80
Vybíralová Gabriela Mgr. ODS 44  80
Filáková Miroslava Mgr. ČSSD 45  79
Hrdličková Marta TOP 09 s podporou Orla Telnice 73  77
Ondrouch Martin Ing. arch. Ph.D. ODS 48  77
Ondrouchová Martina Ing. Ph.D. ODS 37  68
Slezák Jaroslav ODS 19  64
Vařečková Jana Ing. ODS 75  59
Muroň Jan Bc. MSc. ODS 32  57
Hostěradská Martina ČSSD 47  55
Piknová Eva Ing. ODS 43  55
Kyzlinková Markéta Bc. ODS 45  53
Strakatý Bronislav ČSSD 48  51
Přerovský Jiří ČSSD 75  46
Földvári Magdalena ODS 38  46
Zehnal Jiří ČSSD 52  44
Bílý Zbyněk ODS 37  43
Jochman Karel ČSSD 67  39
Polášek Pavel ČSSD 63  35

VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE TELNICE 
PODLE JEDNOTLIVÝCH VOLEBNÍCH STRAN

Název volební strany Počet  
hlasů

% ze všech  
hlasů

Počet  
mandátů

KDU-ČSL 3806 44,25 5
Sportovci obce Telnice - Sokol Telnice 2174 25,27 3
TOP 09 s podporou Orla Telnice 1174 13,64 1
ČSSD 749 8,7 1
ODS 698   8,11 1

Statistiky:
počet registrovaných voličů:   1252
počet odevzdaných úředních obálek:   845
počet platných hlasů:    8601
volební účast:       67,49 % FK
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  TELNICKÉ ZASTUPITELSTVO ZVOLILO NOVÉ VEDENÍ 
OBCE A SLOŽENÍ VÝBORŮ

Starosta obce v  souladu se záko-
nem o  obcích 128/2000 Sb. rozhodl 
o ustavení obecních komisí jako svých 
poradních orgánů. Výzva občanům 
k účasti na práci v těchto demokratic-
kých orgánech obecního zřízení byla 
zveřejněna 2. listopadu 2018 s  uzá-
věrkou do 8. listopadu 2018, přičemž 
se přihlásilo poměrně veliké množství 
zájemců. Ve věci členství bylo všem 
žadatelům vyhověno a obec Telnice je 
všechny vítá v  týmu svých spolupra-
covníků! Těšíme se na pozitivní spo-
lupráci, která jistě povede k  dalšímu 
rozvoji naší obce. Děkujeme všem, 
kteří se přihlásili. Níže je uveden se-
znam všech obecních komisí, které 
byly ustanoveny i se všemi jmenova-
nými členy (celkem 43 osob vč. zastu-
pitelů):

SLOŽENÍ OBECNÍCH KOMISÍ A ODMĚNY ZASTUPITELŮ

Nové zastupitelstvo obce Telnice 
zvolilo na svém ustavujícím zasedání 
1. listopadu 2018 nové vedení obce. 
Starostou obce se stal pan František 
Kroutil (hlasování: 9x pro, 1x proti – 
Bohumila Hrazdírová, 1x zdržel se hla-
sování – Jan Vybíral), místostarostou 
obce byl zvolen pan Jan Dudák, BBA 
(hlasování: 9x pro, 2x proti – Bohumila 
Hrazdírová, Jan Vybíral). Starosta i mís-
tostarosta budou svou funkci vykoná-
vat jako uvolnění zastupitelé.

Dále úspěšně proběhlo zřízení fi-
nančního a  kontrolního výboru, které 
jsou zákonnými orgány zastupitelstva 
obce. Finanční výbor byl na návrh Bo-
humily Hrazdírové ustaven pětičlenný, 
přičemž byli zvoleni tito členové: Mgr. 
Pavel Zapletal (za KDU-ČSL) – zastupi-
tel a  předseda výboru, Adam Langer 
(za Sportovci obce Telnice – Sokol Tel-
nice) – zastupitel a  člen výboru, Mgr. 
Petr Gabrhel (za KDU-ČSL) – zastupitel 
a  člen výboru, Ing. Jan Rožnovský (na 
základě vlastního zájmu) – člen výbo-
ru, Bc. Veronika Slezáková (na základě 
vlastního zájmu) – členka výboru.

Kontrolní výbor byl na návrh starosty 
obce ustaven pětičlenný, přičemž byli 
zvoleni (a na 2. zasedání kompletně 
dovoleni) tito členové: Mgr. Jan Vybí-
ral (za ODS) – zastupitel a  předseda 
výboru, Mgr. Bohumila Hrazdírová (za 
TOP09 s  podporou Orla Telnice) – za-

stupitelka a členka výboru, Pavla Cho-
vancová (za KDU-ČSL) – zastupitelka 
a členka výboru, Vladimír Blaženka (za 
Sportovce obce Telnice – Sokol Telnice 
a ČSSD) – zastupitel a člen výboru, Ing. 
Jiří Dudák (za KDU-ČSL) – člen výboru.

Na základě návrhu Jana Vybírala do-
šlo ke změně ve Školské radě ZŠ a MŠ 
Telnice. Doposud zřizovatele v radě za-
stupovali František Kroutil a Pavla Cho-
vancová. Nyní dochází k výměně: Pavlu 
Chovancovou nahradí Jan Vybíral.

Volba všech uvedených funkcí pro-
běhla veřejným hlasováním (akla-
mací). Nově zvolení členové zastupi-
telstva řádně složili slib zastupitele 
podle zákona o  obcích. Ustavujícímu 
zasedání přihlížely desítky občanů, 
z  nichž někteří na místě projevili zá-
jem o  práci ve finančním výboru, 
o čemž zastupitelstvo obce jmenovitě 
a  jednotlivě hlasovalo. Výsledkem to-
hoto hlasování je tedy výše uvedená  
sestava.  FK

OBECNÍ KOMISE (volební období 2018–2022):

Kulturní komise Nominování za:

Leona Bímová –   
      předsedkyně, zastupitelka Sportovci 

 obce Telnice 
 a Sokol Telnice

Pavla Chovancová – členka,  
  zastupitelka KDU-ČSL
Ludmila Burková – členka KDU-ČSL
Martin Golis – člen KDU-ČSL
Simona Výletová – členka TOP09
Jana Budíková – členka
Martina Hrdličková – členka
Marie Gabrhelová – členka
Markéta Kyzlinková – členka
Renata Jahodová – členka
Monika Haniková – členka
Iva Jahodová – členka

Sociální komise Nominování za:

Lenka Sobotková –  
   předsedkyně,  

zastupitelka ČSSD
Marie Fialová – členka KDU-ČSL
Veronika Slezáková –  
  členka KDU-ČSL
Miroslava Filáková – členka
Ivana Mifková – členka
Kateřina Umlášková – členka
Ivana Bačíková – členka
Bohumila Mutlová – členka
Iva Donovalová – členka
Gabriela Vybíralová – členka
Marie Blažková – členka
Alena Doležalová – členka
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Komise veřejného  
pořádku Nominování za:

Petr Gabrhel –  
  předseda, zastupitel KDU-ČSL
Jakub Trávník – člen KDU-ČSL
Marcel Bojo – člen
Pavel Ondráček – člen
Richard Smetana – člen

Stavební komise Nominování za:

Miroslav Homola – předseda ČSSD
Václav Jaša – člen KDU-ČSL
Bartoloměj Sklenář – člen  Sportovci  

obce Telnice  
a Sokol Telnice

Martin Ondrouch – člen ODS
Marek Sklenář – člen
Zdeněk Špánek – člen
Marek Kučera – člen

Komise životního  
prostředí Nominování za:

František Zavadil – předseda 
Anna Hrazdírová – členka TOP09
Martina Ondrouchová – členka ODS
Daniela Průdková – členka 
Andrea Danižová – členka 
Oldřika Kozderová – členka 
Jiří Dudák ml. – člen

Zastupitelstvem obce Telnice byla ta- 
ké schválena měsíční odměna neuvol-
něným zastupitelům, kteří jsou členy 
obecních výborů či komisí: předsedům 

ve výši 2 500 Kč, členům: 2 000 Kč. Tato 
odměna zůstává ve stejné výši, jaká 
byla stanovena v  minulém volebním 
období. Měsíční odměnu za práci uvol-

něných zastupitelů (starosta a  místo- 
starosta obce) nestanovuje zastupitel-
stvo, nýbrž je daná platným nařízením  
vlády ČR.  FK

Ve čtvrtek 1. listopadu 2018 složilo 
slib několik občanů, kteří budou v  tel-
nickém zastupitelstvu pracovat vůbec 
poprvé. Kromě nového místostarosty 
Jana Dudáka, kterého představujeme 
v  rozhovoru na straně 18, jsme oslovili 
i ty ostatní a zeptali se jich na tři věci:
1.   Proč jste kandidoval/a do telnického 

zastupitelstva?
2.   Které problémové či tematické okru-

hy považujete v  Telnici za nejvý-
znamnější?

3.   V jakých záležitostech se na Vás mo-
hou občané obracet?

Adam Langer  
(Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice)

1. Mojí snahou je při-
spět k  dalšímu roz-
voji obce ve všech 
možných směrech. 
Jako komunální po-
litik bych rád pomo-
hl při vytváření pod-
mínek pro další roz-
voj naší vesnice tak, 

aby byla přívětivá ke svým občanům, 
návštěvníkům i podnikatelům.
2. Nejvýznamnějšími tematickými okru-
hy je momentálně průtah obcí a pokra-
čování v přípravě stavby sportovní haly.
3. Ve všech. Rád na vše odpovím a  ne-
budu-li znát odpověď ihned, budu se 
informovat a  odpovím posléze. Myslím, 
že maximální míra otevřenosti ve všech 
obecních věcech může velkou měrou při-
spět k dobrým vztahům v naší hezké obci.

Lenka Sobotková (ČSSD)
1. Do Telnice jsem se přivdala před 22 
lety a  od té doby je mým druhým do-
movem. Naši dva synové jsou plnoletí, 
připraveni do života. Telnici mám ráda, 
a  proto chci svůj volný čas naplnit čin-
ností pro obec a její občany.

2. Nejprve bych chtě- 
la ocenit práci před-
chozího zastupitel-
stva a  považuji za 
rozumné pokračovat 
v  započatých projek-
tech. V  naší obci se 
staví nové nemovi-
tosti, rekonstruují ty 

stávající, z  čehož vyplývá, že je Telnice 
vyhledávanou obcí pro život. Ze své po-
zice chci podpořit a udělat co nejvíce pro 
to, aby v obci byla postavena sportovní 
hala. Vedení ke sportu je nejen výbor-
nou prevencí proti kriminalitě mládeže 
a  zahálčivému způsobu života, ale také 
rozvíjí mravní a morální zásady, je smy-
sluplnou naplní volného času a poznání, 
co je to postoj fair play hry. Proto je důle-
žité zajištění adekvátních prostorů, které 
budou využitelné nejen pro děti a mlá-
dež, ale i pro širokou veřejnost.
3. Přes 12 let pracuji na odboru sociální 
péče Magistrátu města Brna, věnovala 
jsem se vyřizování příspěvku na péči, 
pomoci seniorům a  v  současné době 
agendě sociálně právní ochrany dětí, 
konkrétně náhradní rodinné péči. Díky 
své dosavadní praxi v této oblasti mohu 
být občanům nápomocna při řešení 
různých sociálních situací. 

Jan Vybíral (ODS)
1. Cítím se zodpo-
vědný za obec, ve 
které žiju, a  za její 
budoucnost. A  my-
slím, že už na toto 
občanské angažmá 
mám ten správný 
věk a  snad i  zkuše-
nosti. Navíc jsem 

chtěl tímto způsobem podpořit celo-
státně se obrozující Občanskou demo-
kratickou stranu.

2. V  Telnici mi schází dlouhodobá vize 
rozvoje obce, zejména v oblasti urbanis-
tické, sociální a environmentální. Za vel-
ký problém např. považuju ubývání vody 
v krajině. Mám za to, že ačkoli rozhodně 
není v silách zastupitelstva odstranit pří-
činu tohoto problému, může realizovat 
řadu dílčích opatření na zmírňování jeho 
důsledků: od podpory občanů, aby lépe 
hospodařili s  dešťovou vodou, přes vý-
sadbu zeleně v katastru obce až po pří-
pravu dotovaných projektů na zakládání 
či obnovu vodních prvků v krajině (tůně, 
mokřady, rybníky apod.). 
3. Jako na předsedu kontrolního výboru 
s  připomínkami k  činnosti zastupitel-
stva a vedení obce. Jinak též ve věcech 
telnické školy a školky a v záležitostech 
kulturních, sociálních a  životního pro-
středí. 

Pavel Zapletal (KDU-ČSL)
1. Připadalo mi to ja- 
ko dobrý nápad. Před 
rokem jsem se roz-
hodl po delším uva-
žování pro politickou 
činnost v  lidové stra-
ně a  účast na kandi-
dátce byla logická 
následná volba. Díky 

dostatečné podpoře voličů to vyšlo.
2. Pro toto volební období: normální 
běžné fungování obce jako obvykle, 
průtah obcí a  navazující investice už 
z  obecních zdrojů, příprava projektu 
sportovní haly k rozhodnutí v referendu.
3. Otázky týkající se financí obce. Příjmy 
jsou zhruba z 80 % dány rozpočtovým 
určením daní, vlastní příjmy se moc 
nemění, takže je to o prioritách, jakým 
způsobem rozdělí asi 24 milionů ko-
run. A  samozřejmě také ohledně školy 
a školky v souvislosti s činností školské 
rady.  -red-

NOVÍ ZASTUPITELÉ
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Ještě z rozhodnutí minulého zastupi-
telstva obce byla provedena drobná re-
strukturalizace zaměstnanců obecního 
úřadu a pošty, jejímž cílem bylo rozšíře-
ní služeb na místní poště o úřední úko-
ny. Znamená to tedy, že od nového roku 
si lidé na poště mohou úředně ověřit 
podpis či udělat úředně ověřenou ko-
pii dokumentu (legalizace a  vidimace). 
Dále si zde mohou nechat vytisknout 

výpis z rejstříků Czech Pointu (např. vý-
pis z  rejstříku trestů, z  živnostenského 
rejstříku, z bodového hodnocení řidiče, 
z  katastru nemovitostí atd.). Od února 
2019 zde mohou lidé zaplatit také své 
„poplatky za popelnice“, které se dříve 
platily v prvním patře obecního úřadu. 
Tyto změny mají přinést lidé větší do-
stupnost těchto žádaných služeb: tel-
nická pošta se nachází hned v  přízemí 

za hlavními dveřmi a  se svými dvěma 
přepážkami je připravena i na větší zá-
jem ze strany veřejnosti. Popsané změ-
ny jsou pokračováním dosavadní mo-
dernizace obecního úřadu a  zvyšování 
komfortu služeb místním obyvatelům. 
Děkujeme za spolupráci oběma poštov-
ním úřednicím a věříme, že tuto změnu 
lidé ocení. 

Jan Dudák, místostarosta obce

Podle platné Obecně závazné vyhláš-
ky obce Telnice o místním poplatku za 
provoz systému shromažďování, sběru, 
přepravy, třídění, využívání a odstraňo-
vání komunálních odpadů činí sazba 
poplatku za komunální odpad 400 Kč/
osobu za kalendářní rok. Poplatek na 
rok 2019 je splatný jednorázově, a  to 
nejpozději do 31. března 2019. V  pří-
padě, kdy poplatková povinnost za 
domácnost převyšuje částku 1  000 Kč, 

je možno poplatek zaplatit ve dvou 
stejných splátkách s  termíny splatnos-
ti první částky do 31. března a  druhé 
splátky do 30. června příslušného ka-
lendářního roku. Poplatníkem je nejen 
fyzická osoba, která má trvalý pobyt 
v  naší obci, ale např. i  fyzická osoba, 
která má ve vlastnictví rodinný dům, 
ve kterém není hlášena k  pobytu žád-
ná osoba. Výše uvedená vyhláška řeší 
i  osvobození od poplatku, např. dětí 

narozených v  příslušném kalendářním 
roce; občanů, kteří písemně doloží sku-
tečnost, že žijí v  sociálních zařízeních 
typu domov pro seniory či domov pro 
postižené děti mimo k. ú. Telnice u Brna. 
Poplatníci mají dle zákona o  místních 
poplatcích a daňového řádu povinnost 
ohlásit obecnímu úřadu vznik své po-
platkové povinnosti včetně např. daňo-
vého identifikátoru, což je rodné číslo; 
jakékoliv změny údajů již dříve nahlá-

Z  důvodu plnění Plánu financování 
obnovy kanalizační a  vodovodní sítě, 
který je povinna každá obec dodržovat 
a který slouží k vytvoření zásadní rezer-
vy pro budoucí řešení problematických 
stavů v  těchto klíčových inženýrských 
sítích, dojde v  roce 2019 k  navýšení 
ceny vodného a stočného. V součtu se 
jedná o navýšení o 9,99 Kč/m3 vč. DPH. 
Nově schválené ceny pro příští rok jsou 
tedy následující: vodné – 41,86 Kč vč. 
DPH/m3, stočné – 35,59 Kč vč. DPH/m3. 
Celkem tedy: 77,45 Kč/vč. DPH/m3.

Jak uvádí přiložená tabulka (zdroj 
www.vodarenska.cz), je i  přes cenový 
nárůst cena vody a  stočného stále ještě 

významně pod průměrnou cenovou hla-
dinou v blízkém okolí. Jisté však je i to, že 
ani Telnici nemine další zvyšování těchto 
cenových položek v příštích letech. Obec 
Telnice totiž musí každoročně do fondu 
na obnovu kanalizace a  vodovodu vlo-
žit tyto částky: 320  000 Kč za vodovod 
a  590  000 Kč za kanalizaci. Ministerstvo 
zemědělství ČR nařizuje obcím svou vy-
hláškou, aby financování tohoto fondu 
prováděly z „příjmů“ za vodné a  stočné. 
Vzhledem k  sociální citlivosti tohoto té-
matu se rozhodla naše obec toto skokové 
navýšení rozdělit zhruba do tří let (před-
běžně se počítá s posledním navýšením 
ceny v  roce 2021). Ovšem je třeba také 

zmínit to, že nelze ovlivnit, jak porostou 
jiné náklady, které ovlivňují kalkulaci 
nákladů v tomto oboru (např. ceny ener-
gií a mzdy). Do navýšení ceny vodného 
a stočného za rok 2019 se totiž částečně 
projevil i očekávaný růst ceny elektrické 
energie a plynu v příštím roce. Děkujeme 
všem občanům za pochopení. 

Za zmínku stojí také informace o tom, 
že se v  posledních letech (zřejmě i  vli-
vem narůstajícího sucha) některé telnic-
ké domácnosti rozhodly zřídit nové vo-
dovodní přípojky. Vydatnost některých 
domácích studen totiž bohužel již není 
dostatečná na to, aby dokázala pokrýt 
nezbytnou spotřebu.   FK

POZITIVNÍ ZMĚNY NA OBECNÍM ÚŘADĚ A POŠTĚ

PLATBY POPLATKU ZA DOMOVNÍ ODPAD A PSY V ROCE 2019

ZVÝŠENÍ CENY VODNÉHO A STOČNÉHO PRO ROK 2019

Vývoj vodného a stočného ve VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOSTI, a.s. 2018 – významné Svazky

Svazek
V + S (vč. DPH) Vodné (vč. DPH) Stočné (vč. DPH)

2017 2018 index 2017 2018 index 2017 2018 index
Blansko 93,99 96,81 3,0 % 46,75 48,15 3,0 % 47,24 48,66 3,0 %
Ivančice 93,50 95,10 1,7 % 45,20 45,79 1,3 % 48,30 49,31 2,1 %
Šlapanicko 92,00 95,57 3,9 % 44,40 47,61 7,2 % 47,60 47,96 0,8 %
Tišnovsko 91,41 92,74 1,5 % 43,11 43,11 0,0 % 48,30 49,63 2,8 %
Židlochovicko 90,78 90,92 0,2 % 48,29 48,29 0,0 % 42,49 42,63 0,3 %
Jihlava 92,51 94,85 2,5 % 55,17 56,44 2,3 % 37,34 38,41 2,9 %
Třebíč 88,37 90,69 2,6 % 49,40 50,38 2,0 % 38,97 40,31 3,4 %
Znojmo 88,58 88,58 0,0 % 48,33 48,33 0,0 % 40,25 40,25 0,0 %
Žďár n. Sáz. 94,90 94,90 0,0 % 54,50 54,50 0,0 % 40,40 40,40 0,0 %
VAS, a.s. (významné Svazky) 91,56 93,14 1,7 % 49,96 50,74 1,6 % 41,60 42,40 1,9 %

Ceny jsou uváděny v Kč za m3 vč. DPH.
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-šených, a to nejpozději do 15 dnů ode 
dne, kdy skutečnosti nastaly, a dále při 
uplatnění osvobození doložit nárok na 
osvobození. Údaj rozhodný pro osvo-
bození je poplatník povinen ohlásit 
nejpozději ve lhůtě splatnosti poplatku 
dle čl. 5 této vyhlášky. V případě, že toto 
osvobození není prokázáno v  termínu, 
nelze jej později uplatnit! Toto je od loň-
ského roku skutečnost nová a stanoví ji 
přímo zákon o místních poplatcích. 

Podle platné Obecně závazné vyhláš-
ky obce Telnice č. 02/2017, o  místním 
poplatku ze psů, činí základní sazba po-
platku za prvního psa 80 Kč, za druhé-
ho a dalšího psa téhož držitele 120 Kč.  
Pokud je držitel psa poživatelem inva-
lidního, starobního, vdovského nebo 
vdoveckého důchodu, který je jedi-

ným zdrojem příjmu, anebo sirotčího 
důchodu, činí poplatek za prvního psa 
40 Kč, za druhého a dalšího psa 40 Kč. 
Poplatek je splatný do 31. března pří-
slušného kalendářního roku. Ohlašova-
cí povinnost a  veškeré skutečnosti pro 
stanovení výše poplatku musí poplatník 
prokázat: vznik, změnu, zánik poplatko-
vé povinnosti včetně uplatnění osvobo-
zení uvedené ve vyhlášce. Platí totéž co 
u poplatku za „komunální odpad“: V pří-
padě, že toto osvobození není prokázá-
no v termínu, nelze jej později uplatnit! 

Celé znění OZV č. 03/2017 o místním 
poplatku „za komunální odpad“ a  č. 
02/2017 o místním poplatku ze psů jsou 
k  nahlédnutí na webových stránkách 
obce www.telnice.cz v  záložce Obec-
ní úřad – Dokumenty obce – Vyhláš-

ky a  další informace v  záložce Obecní  
úřad – Místní poplatky.

Úhrady poplatků můžete provádět:
–  bezhotovostním příkazem, nebo 
–  v hotovosti na POŠTĚ PARTNER v bu-

dově OÚ v Telnici v úřední dny (Po, St, 
Čt 8–18.00) od pondělí 4. února 2019. 
Do té doby nebude možné z technic-
kých důvodů poplatky na pokladně 
přijímat. Děkujeme za pochopení 
a respektování této skutečnosti.
Podklady pro bezhotovostní úhradu 

poplatků:
–  číslo účtu: 5821641/0100,
–  variabilní symbol: číslo popisné,
–  zpráva pro příjemce: druh poplat-

ku, částky a jména osob, za které je 
poplatek odváděn.

 Marcela Drápalová, úřednice 

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU

Telničtí zastupitelé z  volebního ob-
dobí 2014–2018 se naposledy sešli při 
své 48. schůzi ve čtvrtek 27. září 2018, 
kterou doprovázela přátelská atmo-
sféra. Ihned po ukončení schůze za-
stupitelstva proběhla společná večeře 
v salonku restaurace U Laštůvků, po níž 
následovalo pořízení poslední oficiální 

fotografie. Jménem obce Telnice děku-
ji všem členům zastupitelstva za vyni-
kající spolupráci. Oceňuji zvláště velmi 
dobré mezilidské vztahy a snahu o ote-
vřenou a věcnou diskusi nad přednese-
nými tématy. Přeji hodně zdaru všem 
svým kolegům z  minulého zastupitel-
stva ve všem, co je v dalším životě čeká.

Ve volebním období 2014–2018 pra-
covalo telnické zastupitelstvo v  tom-
to složení: František Kroutil (starosta 
obce), Pavla Chovancová (místosta-
rostka obce), Jiří Dudák (místostarosta 
obce), Josef Hrazdíra, Pavel Oborný, 
Leona Bímová, Kateřina Umlášková, Mi-
roslav Homola, Petr Gabrhel, Marie Fia-
lová, Martin Kočí.

SOCIÁLNÍ A KULTURNÍ KOMISE 
SE SEŠLY V TOMTO VOLEBNÍM 
OBDOBÍ NAPOSLEDY 

Ve čtvrtek 20. září 2018 se v zasedací 
místnosti obecního úřadu Telnice se-
šly naposledy v  tomto období sociální 
a  kulturní komise zastupitelstva obce. 
Téměř kompletní sestavy společně na-
plánovaly termíny aktivit na příští rok, 
aby mohly být zaneseny do připravo-
vaného obecního kalendáře. Členové 

Sociální komise 2014–2018 Kulturní komise 2014–2018

POSLEDNÍ SETKÁNÍ TELNICKÝCH ZASTUPITELŮ
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komisí si také vyslechli zhodnocení své 
čtyřleté práce a  poděkování starosty 
obce za dosavadní spolupráci. Jako fy-
zické poděkování si také odnesli malý 
dar v podobě Knihy o Telnici, na které se 
mj. mnozí z přítomných aktivně podíleli. 
Ještě jednou tedy děkujeme všem čle-
nům obou komisí za jejich ochotu, čas 
a mnohdy i obětavost, se kterou přistu-
povali ke svému členství v  těchto vý-
znamných orgánech obce.

Ve volebním období 2014–2018 pra-
covala sociální komise v tomto složení: 
Kateřina Umlášková (předsedkyně ko-
mise a zastupitelka obce), Marie Fialová 
(zastupitelka obce), Lenka Sobotková, 
Iva Donovalová, Ivana Bačíková, Ivana 
Mifková, Olga Netolická, Marie Blažko-
vá, Veronika Slezáková.

Ve volebním období 2014–2018 pra-
covala kulturní komise v tomto složení: 
Leona Bímová (předsedkyně komise 
a zastupitelka obce), Miroslava Filáková, 
Marie Gabrhelová, Monika Haniková, 
Ludmila Burková, Markéta Kupská, Šár-
ka Oborná, Marta Klanicová, Jiří Hrazdí-
ra, Jan Hanuš.

Za spolupráci děkujeme také všem 
dalším členům obecních výborů a  ko-
misí: Finanční výbor: Josef Hrazdíra 
(předseda výboru a  zastupitel obce), 
Martin Kočí (zastupitel obce), Metoděj 
Dudák; Kontrolní výbor: Pavel Oborný 
(předseda výboru a  zastupitel obce), 
Bohumila Mutlová, Adam Langer; Sta-
vební komise: Miroslav Homola (před-
seda komise a  zastupitel obce), Václav 
Jaša, David Šiller; Komise veřejného po-
řádku: Petr Gabrhel (předseda komise 
a zastupitel obce), Pavel Ondráček, Old-
řich Vymazal, František Zavadil; Komise 
životního prostředí: František Zavadil 
(předseda komise), Jaroslav Pražan,  
Oldřiška Kozderová.

Všichni členové výborů a  komisí ob-
drželi od obce jako poděkování darem 
Knihu o Telnici.

KALENDÁŘ SVOZOVÝCH DNŮ 
KOMUNÁLNÍHO ODPADU  
V ROCE 2019

Součástí Telnického zpravodaje (na str. 
64) je schválený kalendář svozových dnů 
směsného i  tříděného odpadu v  naší 
obci pro rok 2019. Svozovou firmou 
bude nadále společnost KTS Ekologie,  
s. r. o., ve které drží naše obec majetkový 
podíl. Upozorňujeme všechny občany, 
že nadále zůstává v  platnosti obecně 
závazná vyhláška o třídění odpadu, kte-
rá stanovuje všem občanům povinnost 

třídit komunální odpad. K dispozici mají 
občané dříve dodané barevné popelni-
ce na tříděný komunální odpad (plast, 
papír, bio), ale také jednotlivá sběrná 
místa v  obci. V  případě, že se někte-
rá domácnost nově rozhodla třídit do 
svých barevných popelnic a doposud je 
od obce bezplatně (platilo v první várce) 
nezískala, nebo si nezakoupila (platilo 
v druhé várce), může tak nadále učinit. 
Obec Telnice má skladem ještě několik 
sad popelnic na tříděný odpad za do-
tovanou cenu 500 Kč/ks (žlutá, modrá, 
hnědá). Děkujeme za pochopení.

VÝSLEDKY SPOLEČNÉHO NÁKUPU 
ENERGIÍ PRO ROK 2018

Na základě výsledků společného ná-
kupu energií byla na Českomoravské 
komoditní burze nakoupena elektřina 
a  plyn pro příští rok za níže uvedené 
ceny. Jak je patrné z přiloženého srov-
nání, dojde v roce 2019 k významnému 
růstu nákladů v  této oblasti hospoda-
ření naší obce. Předem je tedy předví-
datelné, že to bude mít dopad např. na 
ekonomické výsledky provozu sportov-
ní haly. Zvýšení rozpočtových položek 
se musí v příštím roce dočkat např. jak 
obecní budovy a veřejné osvětlení, tak 
i všechny školní budovy. Navýšení cen 

elektřiny a plynu nastane v příštím roce 
s velkou pravděpodobností v celé ČR.

SVĚDKOVÉ JEHOVOVI
Na obec se v nedávné době telefonic-

ky obrátili občané, kteří upozorňovali 
na jednání ze strany neznámých osob 
v  naší obci. Podle způsobu podomní-
ho oslovování místních domácností 
se dalo nezúčastněně očekávat, že se 
jedná o  nějaké prodejce, kteří poru-
šují platný obecní Tržní řád. Na místě 
se však zjistilo, že jedná o  členy nábo-
ženské společnosti Svědkové Jehovovi. 
K té se v České republice hlásí necelých  
20 000 osob a od roku 1993 jsou regis-
trovanou církví. Tudíž mají podle plat-
né Listiny základní prav a svobod např. 
právo vyučovat náboženství na státních 
školách, oddávat své členy, navštěvovat 
věznice, ale i  šířit svou víru. Článek 15 
této Listiny doslova praví: „Svoboda my-
šlení, svědomí a náboženského vyznání 
je zaručena. Každý má právo změnit své 
náboženství nebo víru anebo být bez 
náboženského vyznání.“ Z  tohoto po-
hledu je jakákoliv angažovanost obce, 
pokud nedochází k porušování jakéko-
liv právní normy, vyloučena. 

Před několika lety se starosta obce 
dvakrát se členy této náboženské spo-

Ceny el. energie z kontraktu uzavřeného v listopadu 2017  
s odběrem na rok 2018 a v říjnu 2018 s odběrem na rok 2019 

Kumulovaná cena el. energie Centropol Energy 
  NN 975 Kč/MWh a VN 1029 Kč/MWh  = 2018
Kumulovaná cena el.energie Centropol Energy 
  NN 1457 Kč/MWh a VN 1525 Kč/MWh  = 2019

2018 2019 2018 2019

Nízké napětí Nízký tarif
v Kč/MWh

Nízký tarif
v Kč/MWh

Vysoký tarif
v Kč/MWh

Vysoký tarif
v Kč/MWh

C01-03d – – 1087 1623
C25-26d  780 1164 1229 1836
C35d  971 1391 1245 1859
C45-C55d 1021 1524 1273 1901
C62d – –  850 1269
D02d – –  917 1298
D25d  677  957 1167 1654

Ceny zemního plynu z kontraktu uzavřeného v listpadu 2017  
s odběrem na rok 2018 a v říjnu 2018 s odběrem na rok 2019

2018 2019

Charakter odběru Dosažená cena
v Kč/MWh

Dosažená cena
v Kč/MWh

Maloodběr 
    do 630 MWh na jedno OM 490 663 Pražská 

plynárenská

Velkoodběr 
    nad 630 MWh na 1 OM 478 652 Pražská 

plynárenská
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lečnosti na ulici slovně střetl a důsled-
kem bylo to, že jej vedení této nábožen-
ské společnosti důrazně upozornilo na 
svá práva vyplývající z Ústavy ČR a Lis-
tiny základních práv a svobod s tím, že 
jakékoliv zasahování do těchto práv 
bude řešeno v  souladu s  právním sys-
tém České republiky. Věříme tedy, že 
občané, kteří nejsou ztotožněni s  po-
dobným jednáním kterékoli takové 
náboženské společnosti, pochopí, že 
v podobných situacích je možnost naší 
obce jakkoliv konat zásadně omezena. 

Rád bych ovšem dodal, že to nic ne-
mění na tom, že pokud si nejste jisti, 
jaké podezřelé osoby se po našich uli-
cích pohybují, nebojte se volat svému 
obecnímu úřadu, nejlépe přímo staros-
tovi obce (tel.: 725 33 00 44). Z nezná-
mých osob, které klepou a zvoní po do-
mech, se obvykle vyklubou totiž spíše 
prodejci nebo různé pochybné osoby 
s různou motivací. Je skutečně lepší na 
obecní úřad zavolat. V případě, že se na 
místě zjistí, že se jedná o  členy této či 
podobné náboženské společnosti, do-
jde pouze k tomu, že se zástupce obce 
slušně rozloučí a  zanechá tyto osoby 
dále jednat v souladu s jejich právy. 

Děkujeme za pochopení.

DERATIZACE  
OBECNÍ KANALIZACE

V průběhu listopadu došlo z rozhod-
nutí nového zastupitelstva obce k  dal-
šímu kolu deratizace v místní kanalizač-
ní síti. Výsledky deratizace pak budou 
zveřejněny v příštím vydání Telnického 
zpravodaje.

BOBŘÍ HRÁZE
Na základě mnoha podnětů z  řad 

občanů požádal starosta obce správce 
vodního toku Říčka (Zlatý potok) Povo-
dí Moravy o  odstranění bobřích hrází, 
jejichž existence může ohrožovat naši 
obec především při vydatných deštích, 
jarním tání apod. Jelikož projednání 
této žádosti trvá na příslušných úřadech 
delší čas, bylo tak nutné učinit s předsti-
hem, aby k odstranění případně mohlo 
dojít v zimních měsících. 

AUTOBUS DO BOLERADIC  
POJEDE S PODPOROU  
OBCE TELNICE

Celkem na pět představení se vypraví 
milovníci divadla v  letošní sezóně. Ob-
vykle se vypravuje jeden společný au-
tobus pro Telnici, Žatčany a  Nesvačilku, 
přičemž se obce podílí na nákladech 

spojených s  provozem tohoto autobu-
su. Vzhledem k  poměru zájemců z  řad 
naší obce a  velikosti vesnice rozhodli 
zastupitelé o úhradě dvou jízd autobusů 
z rozpočtu obce Telnice. Zájemci, kteří si 
pořídili permanentní vstupenky do Di-
vadla Boleradice a  využijí této nabídky, 
mají tedy jízdu na všech pět předsta-
vení zdarma. Více informací podá paní 
Marie Demková st. na telefonním čísle: 
732 329 383.

PROBLÉMY S VEŘEJNÝM  
OSVĚTLENÍM V OBCI  
BYLY ODSTRANĚNY

Co bylo skutečnou příčinou problé-
mů na veřejném osvětlení, které se 
projevily koncem léta a v průběhu září 
a  října zlobily telnické domácnosti, je 
opravdu záhadou. Zdá se, že vše zača-
lo nepříznivým počasím – silné deště, 
které přišly na konci srpna, způsobily 
podivné chování v naší síti veřejného 
osvětlení. Částečně se je podařilo vy-
řešit doplněním a  výměnou pojistek 
v  lampách VO. Následně však začalo 
vzdušné vedení VO v  Palackého ulici 
zkratovat v  nepředvídatelnou dobu 
a  z  neznámých příčin. Trvalo několik 
týdnů, než se závada odstranila tím, 
že byly „povoleny a znovu došroubo-
vány“ aktivní a pasivní prvky na tomto 
vedení. Zkratování bylo natolik silné, 
že kvůli němu nefungovaly ani dal-
ší větve směrem do Dědiny a na ulici 
Brněnská. Zjišťování příčiny bylo sku-
tečně hledáním jehly v kupce sena. Na 
odstraňování poruchy se podílel jak 
správce sítě Ivo Grossmann, tak i  do-
davatelská firma ENORM, a. s., a další 
elektrikáři. Děkujeme všem za ochotu 
a finální vyřešení problému. Děkujeme 
také všem občanům postižených ulic 
za trpělivost. P. S. Pokud někdy uvidíte 
přes den svítit veřejné osvětlení, věz-
te, že se právě opravuje, resp. zkouší 
jeho funkčnost. Musíme je celé rozsví-
tit, abychom zjistili, kde máme závadu. 
Určitě se nemůže prakticky nikdy stát, 
že bychom zapomněli zhasnout.

DEN PRO ZDRAVÍ VAŠICH OČÍ 
Obec Telnice připravila ve spolupráci 

s  Klubem aktivních seniorů bezplatný 
Den pro zdravý vašich očí, který v úterý 
2. října 2018 začal přednáškou Bc. Ane-
ty Čunderlové, specializované optome-
tristky. Ta všem přítomným v  zasedací 
místnosti obecního úřadu vysvětlila, 
s  jakými očními potížemi se mohou 
lidé setkat, popsala různé druhy přízna-

ků i  příčin těchto nepříjemných jevů. 
Ochotně odpovídala na množství kon-
krétních otázek, které si účastníci z řad 
seniorů na ni připravili. Po této bese-
dě si již mohli nechat svůj zrak změřit, 
čehož využilo více než dvacet osob. 
Za spolupráci děkujeme telnickému  
KLASu a také oční klinice Neovize, která 
tuto preventivní zdravotní akci proved-
la pro telnické občany bezplatně. 

NOVÁ KNIHA O TELNICI  
JE V PRODEJI NA POŠTĚ  
I OBECNÍM ÚŘADĚ 

Novou Knihu o  Telnici si můžete za-
koupit na poště v otevírací dobu: Po, St, 
Čt (8–18 hodin), Út, Pá (8–12 hodin) a na 
obecním úřadě. Cena knihy činí 250 Kč/ks.  
Nabídka platí do vyprodání zásob.

STAROSTOU PARTNERSKÉ  
OBCE CÍFER SE STAL OPĚT  
MAROŠ SAGAN

Velká gratulace 
míří z  Telnice do 
Cífera, kde se stal 
opět starostou pan 
Maroš Sagan, se 
kterým naše obec 
spolupracuje již 
třetí volební ob-
dobí. V  letošních 
volbách tento vy-

nikající starosta neměl konkurenta – na 
Slovensku se totiž odehrává přímá vol-
ba starostů, do které se proti Marošovi 
nikdo jako protikandidát nepostavil. 
Ten tedy získal celkem 983 hlasů z cel-
kových 1  193 voličů, kteří se komunál-
ních voleb zúčastnili (volební účast 
33,54 %). Maroš Sagan tedy získal 82 % 
hlasů zúčastněných voličů. Ve zvoleném 
zastupitelstvu zasedne 11 členů, z nichž 
mnohé tváře jsou nám dobře známé 
z  dosavadní spolupráce. Obec Telnice 
se těší na další spolupráci se svými slo-
venskými bratry.
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SEVEROČESKÁ TELNICE  
MÁ STARONOVÉHO STAROSTU 

Jan Doubrava (synovec senátora Ja-
roslava Doubravy) se stal staronovým 
starostou stejnojmenné obce v  Ústec-
kém kraji. Sám získal suverénně nejvyšší 

trávou, která je určena k  multifunkční-
mu využití. Jejím výrobcem je česká fir-
ma Juta, která je považována za špičku 
ve svém oboru. Umělý trávník byl zasy-
pán křemičitým pískem a  po dohodě 
s  předsedou stavební komise Ing. Mi-
roslavem Homolou a  starostou Sokola 
Ing. Pavlem Oborným ukončen beto-
novými deskami. Součástí rekonstrukce 
se nad rámec a  po dohodě s  místními 
sportovci stala i příprava na nové osvět-
lení hřiště, kterou bylo nejefektivnější 
provést v průběhu realizace díla. Doho-
da se sportovci přispěla i k tomu, jakým 
způsobem bylo hřiště nakonec „nalaj-
nováno“. Kromě zaznačených ploch 
pro tenis, volejbal a  nohejbal bylo do-
plněno i (rozměrově nestandardní) hři-
ště na malou kopanou či tréninkovou  
mini-házenou.

O dalším osudu hřiště (provozní řád, 
způsob provozování hřiště) rozhodne 
nové zastupitelstvo obce Telnice. Toto 
hřiště, které je ve vlastnictví obce Tel-
nice, měl doposud v  pronájmu místní 
Sokol.

VEŘEJNÉ TELNICKÉ STUDNY 
BYLY ZREKONSTRUOVÁNY 

sobí jejich nefunkčnost. V této věci obec 
požádala o osvětu mezi žáky také telnic-
kou školu. Děkujeme za pochopení.

Ze strany obce byl proveden ochran-
ný modrý nátěr nadzemních částí pump 
a objednány rozbory vody.

VODOVOD A KANALIZACE  
V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI  
JIŽ PATŘÍ TELNICI

Díky původní dohodě mezi obcemi 
Telnice a  Sokolnice (a dotační politice 
státu) patřila až donedávna splašková ka-
nalizace a vodovod v nádražní čtvrti do 
majetku sousední obce. V závěru voleb-
ního období však byla podle dřívější do-
hody tato páteřní infrastruktura převe-
dena bezúplatně do majetku naší obce. 
Kromě jiného to také znamená, že si naše 
obec bude reálně muset nadále vytvářet 
rezervy pro opravy i obnovu těchto inže-
nýrských sítí ve svém rozpočtu.

CENA ZA LIKVIDACI PLASTŮ 
ROSTE

Společnost KTS Ekologie, s. r. o., kte-
rá má v naší obci na starosti svoz a  li-
kvidaci směsného i  tříděného komu-
nálního odpadu, sdělila, že vzhledem 
k  napjaté situaci na trhu s  odpadový-
mi komoditami je nutné, aby zvýšila 
cenu za odebírané plasty z původních  
400 Kč/tunu na 800 Kč/tunu. Zastupi-
telstvo obce Telnice (2014–2018) se 
s  ohledem na končící volební období 
rozhodlo již nevstupovat do výpočtu 
ceny poplatku za domovní odpad. Toto 
rozhodnutí již ponechalo na novém 
zastupitelstvu. Výše uvedené ceny za 
likvidaci plastů mohou v  našich pod-
mínkách a množství vytříděného plas-
tu ovlivnit roční náklady obce v řádech 
desítek tisíc korun.

NADMĚRNÝ ODBĚR POVRCHOVÉ 
VODY ZE ZLATÉHO POTOKA – 
ŘEŠENÍ STÍŽNOSTI OBCE

Obec Telnice podala v  červnu 2018 
stížnost na nadměrný odběr povrchové 
vody ze Zlatého potoka (Říčky) u České 
inspekce životního prostředí s tímto vý-
sledkem:

„Dne 8. června 2018 byl na ČIŽP zaevi-
dovaný podnět týkající se nadměrného 
odběru povrchových vod pro nádrže pro-
vozované … v k. ú. Kobylnice.

Na základě výše uvedeného podně-
tu provedla ČIŽP opakovanou, na místě 
ohlášenou kontrolu. Kontroly byly prove-
deny dne 15. 6. 2018 a 31. 7. 2018 a bylo 
zjištěno:

počet hlasů (293 z  382 zúčastněných 
voličů) a  jeho kandidátka (Cesta změ-
ny) obsadila v  novém zastupitelstvu  
7 mandátů z 11. Blahopřejeme (mladé-
mu) staronovému starostovi ze severo-
české Telnice a  těšíme se také na další 
spolupráci!

PERSONÁLNÍ ZMĚNA  
NA OBECNÍM ÚŘADĚ

Obec Telnice se v  prosinci rozloučí 
s Kristýnou Hanušovou, která na obec-
ním úřadě vykonávala odbornou praxi 
a  věnovala se pomocným administra-
tivním činnostem, mezi něž lze zařadit 
např. sběr starých fotografií a  jejich 
digitalizace, provedení podrobné in-
ventury obecního majetku vč. jeho 
řádného označení, příprava Telnické-
ho zpravodaje, péče o obecní vývěsky 
apod. Děkujeme Kristýně za dosavadní 
spolupráci a přejeme jí hodně úspěchů 
v jejím dalším profesním i soukromém 
životě.

REKONSTRUKCE TENISOVÝCH 
KURTŮ DOKONČENA 

Rekonstrukce tenisových kurtů byla 
úspěšně dokončena. Jak si asi stihli 
mnozí lidé všimnout, došlo k  zásadní 
změně – tedy k  výměně povrchu: pů-
vodní antuka byla nahrazena umělou 

Ve středu 3. října 2018 byla dokon-
čena generální rekonstrukce veřejných 
studen v  zastavěné části naší vesnice. 
Práce prováděla společnost Studny 
servis a  týkaly se nejen vyčištění stud-
ní, ale také opravy mechanických částí: 
pump a  v některých případech i  beto-
nových záklopů. Při rekonstrukci bylo 
zjištěno, že studny v  blízkosti dětských 
hřišť byly často zasypány šiškami, kte-
ré sem pravděpodobně naházely děti. 
Pumpy tak nemohly řádně fungovat. 
Chtěli bychom tedy požádat rodiče, aby 
své děti upozornily na to, že házení šišek 
do různých otvorů pump zcela jistě způ-
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1.  Odběr povrchových vod z toku Říčka 

nebyl v  době kontroly prováděn, od-
běrná potrubí byla uzavřena.

2.  Odběr povrchových vod z  nádrží byl 
prováděn pouze při kontrole 31. 7. 
2018, a  to z  nádrže č. 1. Tento odběr 
byl prováděn v rozsahu platného po-
volení příslušného vodoprávního or-
gánu. 

3.  Pro odběr povrchových vod z  toku 
Říčky a  z  nádrží jsou vydaná platná 
povolení místně příslušného vodo-
právního úřadu.

Co se týče minimálního zůstatkového 
průtoku v  Říčce, je tento stanoven pod 
vzdouvacím objektem (SO 02) v  říčním 
kilometru 8,410, pozemek p. č. 741/1, k. 
ú. Kobylnice u Brna v množství 67 litrů/s. 
I přes to, že k žádnému odběru do nádrží 
nedocházelo, byl průtok v toku na úrovni 
2 litry/s. 

Na základě výše uvedených zjištění 
konstatovala ČIŽP, že ve dnech 15. 6. 
2018 a  31. 7. 2018 byly kontrolovanou 
osobou povinnosti stanovené na úseku 
nakládání s  vodami plněny. Dodržová-
ní minimálního zůstatkového průtoku 
bude ČIŽP nadále sledováno.“

Můžeme samozřejmě spekulovat, ja- 
ká byla situace před tím, než kontrola 
dorazila. Nicméně konstatování, že se 
reálný průtok (bez ovlivnění odběru 
do kobylnických nádrží) snížil v  letním 
období na zoufalé 2  litry za sekundu, 
hovoří za vše. Zlatý potok, který byl 
pro svou vydatnost považován za „ne-
vyschnutelný“, byl v  letošním létě sku-
tečně na suchu. Pokud tečou v  korytě 
2  litry za sekundu v  Kobylnicích, co 
můžeme očekávat v  Telnici, kdy voda 
ještě musí překonat asi 3,5 kilomet-
ru ve velkém vedru…? V  této chvíli se 
jen potvrzuje, že doplňování vody do 
rybníka čerpadlem, které v  takových 
chvílích žene vodu už jen podzemní, 
je jediné řešení pro zachování alespoň 
takového umělého přítoku. Zdá se, že 
nás čeká v  budoucnu skutečně suché  
období…

MĚNÍN SE PŘIPRAVUJE  
NA PRODLOUŽENÍ  
ASFALTOVÉ POLNÍ CESTY

Obec Měnín se připravuje na realizaci 
protažení asfaltové polní cesty z Telnice 
do Měnína, která je dnes stále pokryta 
přírodním uježděným povrchem. Obec 
Telnice již vydala svůj souhlas s  tímto 
záměrem a  uzavřela se sousední obcí 
smlouvu o  právu provést stavbu. Vě-
říme, že se Měnínu podaří tuto stavbu 

v  brzké době zrealizovat, a  těšíme se 
na to, že se naše obce takto definitivně 
propojí cyklostezkou s asfaltovým povr-
chem.

AUTOMATIZOVANÁ BRÁNA  
NA KOSTELNÍ NÁDVOŘÍ  
BYLA UPRAVENA

Obec Telnice po dohodě s Římskoka-
tolickou farností přesunula elektrický 
zdroj a  ovládání automatizované brá-
ny na kostelní nádvoří z  farní budovy 
do sklepních prostor školy. Takže nyní 
je provoz této brány kompletně v  režii 
obce a s farností byla uzavřena přísluš-
ná dohoda o  jejím provozu. Věříme, že 
po pěti letech fungování tohoto systé-
mu se osvědčilo, že tato brána bez lid-
ského přičinění může přispět k zajištění 
bezpečnosti a ochrany nejen telnického 
hřbitova, ale i kostelního nádvoří.

OBECNÍ STOLNÍ KALENDÁŘ  
NA ROK 2019 V PRODEJI 

Letošní obecní stolní kalendář byl 
v průběhu měsíců října a listopadu do-
končen a v prosinci je již v prodeji. Jeho 
cena činí 100 Kč/ks, přičemž se na jeho 
přípravě se podíleli (kromě starosty 

rev, historická výročí z telnických kronik 
a letos také inspirující citáty moudrých 
osobností. Kalendář je možné si zakou-
pit jak na obecním úřadě, tak i na místní 
poště. Nabídka je platná do vyprodání 
zásob.

ZMĚNA ÚZEMNÍHO PLÁNU  
OBEC NIC NESTÁLA

Na základě předchozích dohod a ná-
sledného vyjednávání se podařilo obci 
uhradit z  cizích zdrojů pořízení Změny 
č. 2  Územního plánu Telnice. Celko-
vé náklady činily: 277  938 Kč, přičemž 
o jejich úhradu se podělily: Jihomorav-
ský kraj (dotace: 99  069 Kč), ČEPS a.s. 
(100  000 Kč), další fyzické a  právnické 
osoby, které nakonec uspěly se svými 
žádostmi o  změnu ÚP (78  869 Kč). Žá-
dostí o změnu ÚP bylo samozřejmě ví-
cero. U těch osob, které se svou žádostí 
neuspěly, nebylo požadováno, aby se 
na úhradě nákladů s  pořízením Změ-
ny č. 2  ÚP Telnice podílely. Dokončení 
Změny č. 2 ÚP je především velkou zá-
sluhou týmu, který vedl jako pověřený 
zastupitel místostarosta Jiří Dudák a ve 
kterém velký díl práce odvedla projekč-
ní kancelář AR Projekt – Ing. Milan Hu-
čík a odborná spolupracující osoba Ing. 
Martina Miklendová. Všem děkujeme za 
více než dvouletou spolupráci na tomto 
náročném díle. 

AUTONEHODA NA DRAHÁCH 
V polovině září letošního roku se ode-

hrála na ulici Draha autonehoda, při níž 
došlo k poškození sloupu informačního 
systému značení ulic, který se nacházel 
na rohu ulic Draha a Nová, a především 
k  poškození vozidla viníka nehody. 
Drobné poškození zaznamenal ořech, 
který patří vlastníkovi přilehlého po-
zemku (Česká republika), o který se vo-
zidlo významně zbrzdilo, když přejelo 
do protisměru a mířilo si to v prudkém 
příkopu k  soukromému plotu zdejších 

obce): Martina Hostěradská (krásný ti-
tulní obrázek), Marta Klanicová (obsah 
kalendáře), Radek Micheller (grafické 
práce) a  různí fotografové (nejčastě-
ji Veronika Jahodová a  Jiří Roznos, ale 
i  další nejmenovaní), kteří svými foto-
grafickými snímky naplnili jednotlivé 
stránky kalendáře. Děkujeme všem za 
spolupráci! Tento kalendář dostávají 
v  posledních letech vánočním darem 
všichni senioři věku 70 let a  více, kteří 
se zúčastní Adventního setkání seniorů 
(16. prosince 2018). Jinak tomu nebude 
ani v letošním roce. Věříme, že se všem 
bude kalendář líbit, obsahuje totiž celou 
řadu zajímavých a důležitých informací: 
svozové dny tříděného i směsného ko-
munálního odpadu, plánované kultur-
ní, společenské a sportovní akce v příš-
tím roce, světské i církevní kalendárium 
s uvedením příslušných liturgických ba-
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 SVATBĚ MOTALOVÝCH  
PRŠELO ŠTĚSTÍ Z NEBE

obyvatel. Škoda na plotu zahrady však 
nebyla zaznamenána. Řidič vozidla ne-
řídil pod vlivem alkoholu ani omam-
ných látek a  pravděpodobně nejel ani 
příliš vysokou rychlostí (to by zřejmě 
skončil s  vozidlem až na soukromé za-
hradě). Příčinou nehody tak zřejmě 
byly náhlé blíže nespecifikované zdra-
votní potíže řidiče, který však nebyl při 
nehodě fyzicky zraněn. Zdá se, že tedy 
nakonec vše dobře dopadlo. Pojišťovna 
viníkova vozidla uhradila z  povinného 
ručení instalaci nového informačního 
sloupku, který je v tuto chvíli již zpět na 
svém místě.

CYKLISTO, SESEDNI Z KOLA!
Na žádost obyvatel ulice Palackého 

byly na obou koncích chodníku v  této 
ulici instalovány nové dopravní znač-
ky upozorňující cyklisty na to, že se po 
chodníku nejezdí na kole. Právě v těch-
to místech je situace nejhorší: stalo se 

již několikrát, že zde projíždějící cyklista 
srazil člověka, který vycházel z  domu, 
jehož dveře ústí přímo do tohoto chod-
níku. Snad si dají cyklisté nejen v tomto 
úseku pozor a budou svá kola vodit ve-
dle sebe při pěší chůzi.

ÚŘEDNÍ DNY NA KONCI  
A ZAČÁTKU ROKU

Na konci roku 2018 bude posledním 
úředním dnem obecního úřadu Telnice 
středa 19. prosince 2018 (8–18 hod.). 
Prvním úředním dnem v  novém roce 
bude středa 2. ledna 2019 (8–18 hod.). 
Děkujeme za pochopení.

VÁNOČNÍ POHLEDNICE 
Stalo se dobrý zvykem, že každý rok 

před Vánocemi vydá naše obec pohled-
nici z  dílny Martiny Hostěradské. Jsme 
rádi, že se to podařilo i v letošním roce 
a  krásnou pohlednici této telnické vý-
tvarnice si můžete zakoupit nejen na 

obecním úřadě, ale i  na místní poště, 
cena za kus činí symbolických 5 korun.

  František Kroutil, starosta obce

• 
 VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ

V srpnu 2018 oslavili významné narozeniny: Marie Výle-
tová, Ladislav Kořalník, Jaroslava Dudáková, Marie Lin-
hartová, František Jeniš, Oldřich Vymazal, Jan Šustr a Mi-
lada Čadeni. 
V září 2018 si svá jubilea připomněli: Marie Langerová, Jo-
sef Motal, Rozália Tichá, Marie Hrazdírová, Eliška Vlasá-
ková, Miroslav Knol, Hana Jahodová, Magdalena Králo-
vá a Marie Růžičková.
V říjnu 2018 oslavili významné narozeniny: Zdeněk Dvořák, 
Marie Schwoiserová, Zdeňka Oujezdská, Jiří Netolický, Lud-
mila Mašková, Františka Peterková, Anežka Hrazdirová, 
Josef Hrazdíra, Marie Tichá a Stanislava Böhmová.
V listopadu 2018 si svá jubilea připomněli: Marie Vachalo-
vá, Josef Klíč a Vladimír Král.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

V sobotu 1. září 2018 se na společnou cestu živo-
tem vydali Martina a Svatoslav Motalovi. Původně se 
měl svatební obřad uskutečnit na zahradě u Dem-
kových na Palackého ulici, avšak dešťové přívaly, 
které v těch dnech zalévaly Telnici, jasně rozhodly. 
Rychlá příprava obřadní (zasedací) místnosti naše-
ho obecního úřadu, spousta pomocníků, nevěsta, 
která přijíždí do prvního patra výtahem, rozzářené 
tváře desítek přítomných a  krásná slavnost mohla 
začít. Oběma novomanželům přejeme vše nejkrás-
nější do jejich společného života!  OÚ Telnice
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  JEDNOTKA SDH TELNICE ZAŘAZENA  
DO POŽÁRNÍHO POPLACHOVÉHO PLÁNU JMK

Před koncem letošního roku se poda-
řilo telnickým hasičům dosáhnout za-
řazení Jednotky SDH Telnice do požár-
ního poplachového plánu Hasičského 
záchranného sboru Jihomoravského 
kraje v kategorii JPO V. Tato kategorie 
předpokládá výjezd našich hasičů k zá-
sahu v katastru obce Telnice do 10 mi-
nut od vyhlášení poplachu. V  případě 
rozsáhlejší mimořádné události v blíz-
kém okolí je možné naše hasiče zapojit 
i do zásahu v  jiné obci. Od této chvíle 
je tedy možné, že v  naší obci znovu 

zazní zvuk hasičské sirény (mimo po-
ledne v  první středu v  měsíci), který 
bude svolávat členy jednotky k zásahu. 
Současně je ale třeba dodat, že to ještě 
neznamená, že došlo k  požáru přímo 
v naší obci. Telnická zásahová jednotka 
čítá k dnešnímu dni 23 hasičů, přičemž 
velitelem jednotky byl obcí jmenován 
Marcel Bojo, veliteli družstev Richard 
Smetana a Aleš Kupský, funkci strojní-
ků vykonávají Adam Demek, Jakub Klíč 
a  Michal Müller. Členové jednotky se 
těší na spolupráci s  místními občany, 

ale pevně věří, že se tak bude dít pouze 
ve formě cvičení, podpory a  ochrany 
bezpečí občanů při kulturních akcích 
apod. V  případě, že by obec pořídila 
v  příštím roce cisternovou automo-
bilovou stříkačku, jsme připraveni se 
podílet brigádně ve volném čase na 
zalévání veřejné zeleně v  našem ka-
tastru. Jménem všech členů hasičské 
jednotky přeji všem obyvatelům naší 
obce krásné prožití vánočních svátků 
a vše nejlepší v novém roce.

Marcel Bojo, velitel JSDH Telnice

Sváteční nálada přetrvává i  po Vá-
nocích, když vám na dveře zaklepou 
koledníci a  zvěstují radostnou novi-
nu o narození Ježíše. Tříkrálová sbírka 
bude i  letos tradičně probíhat v  ob-
dobí 1.–14. ledna. Oblastní charita 
Rajhrad organizuje Tříkrálovou sbírku 
s  úctou ke krásné tradici, kterou ko-
ledování přináší. Šíření křesťanského 
poselství nespočívá pouze v  požeh-
návání příbytků, ale také v pomoci po-
třebným. Proto s sebou naši koledníčci 
nosí kasičku, do které přijímají dobro-
volné dary z jednotlivých domácností. 
Ty pak v rajhradské charitě spočítáme 
a rozdělíme do projektů pomoci. 

Letošní výtěžek pomůže nevyléčitel-
ně nemocným v  rajhradském hospici 
– horké letní dny jsou náročné pro pa-
cienty i  personál, proto zde plánuje-
me pořídit klimatizaci. Pacientům by-
chom také rádi koupili invalidní vozíky 
a  lehátka ke snadnějšímu přesunu. 
Nové auto pro pečovatelskou službu 
zaručí, že se naše pomoc dostane do 
více domácností. Klientům chráněné-
ho bydlení pro lidi s  demencí plánu-
jeme zabezpečit stín na zahradě, kde 
rádi tráví čas při svých aktivizačních 
činnostech.

Díky loňskému výtěžku jsme v hos-
pici vyměnili venkovní staré nefun-

gující žaluzie za nové, pro pacienty 
snadno ovladatelné. Začali jsme s bu-
dováním pietního místa pro pozůs-
talé a zakoupili jsme i nové zdravotní 
a kompenzační pomůcky pro nemoc-
né. Vaše příspěvky nám pomáhají růst, 
poskytovat kvalitnější péči potřeb-
ným a  zabezpečit to, že se naši paci-
enti i klienti cítí dobře, plnohodnotně 
a  spokojeně. Děkujeme všem dob-
rým lidem, kteří koledníkům otevíra-
jí své dveře a  podporují tak charitní  
dílo.

Mária Durkáčová,  
koordinátorka Tříkrálové sbírky  

za Oblastní charitu Rajhrad

OTEVŘETE SVOJE SRDCE A DVEŘE KOLEDNÍKŮM ?

V neděli 16. září 2018 se v  odpo-
ledních hodinách na obecním úřadě 
v  Telnici sešla slušná parta lidí, kteří 
mají zájem o divadelní tvorbu. Na prv-
ní schůzku dorazilo celkem 16 dětí, což 
nás velmi mile překvapilo. Již nyní však 
víme, že tento počet není konečný a že 
nás bude přibývat. První hodina byla 
takzvaně seznamovací a oťukávací. Po-
kud se ptáte, co máme v plánu (protože 
jste neměli možnost přijít, ale jste zvě-
daví), tak se chceme navzájem poznat, 
chceme objevit v účastnících osobnost-
ní talent, rozvinout jejich dovednosti 
a  hlavně dát průchod lidské fantazii. 
Máme v plánu se společně nejen dobře 
bavit a vzájemně se od sebe učit, ale bu-
deme taky tančit, zpívat, hrát, řádit a vy-
tvářet postavy známé, neznámé i nové. 
O prvním veřejném vystoupení budete 
včas informováni. Scházet se budeme 
pravidelně každou neděli od  17:00 na 

obecním úřadě. Ve složení osazenstva 
zatím převažuje ženský element, pro-
to bychom chtěli vyzvat kluky, chlapce 

či muže, nechť přijdou náš dramatický 
kroužek posílit! 

Těší se Ivana Mifková

INFORMACE O DRAMATICKÉM KROUŽKU V TELNICI
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  INFORMACE O NOVÉM  
VÝTVARNĚ KREATIVNÍM KROUŽKU V TELNICI

Od září letošního roku začala v Telnici 
svou vzdělávací činnost Hudební škola 
Yamaha. Na přání několika maminek se 
tu podařilo zřídit pobočku této hudební 
školy. Na úvodní schůzce se rodiče dově-
děli o  programech pro předškolní děti, 
které dosud v  obci zastoupeny nebyly. 
Na ukázkovou hodinu koncem září se do-
stavil úctyhodný počet asi 20 dětí s rodiči. 
Učitelka předškolních programů Rytmic-
ké krůčky (děti 4–6 roků) a První krůčky 
k  hudbě (děti 1,5–4 roky) PhDr. Božena 
Küfhaberová, Ph.D., ukázala, co všechno 
netradiční metody dětem nabízejí. 

Bývalá paní místostarostka Pavla 
Chovancová po dohodě s vedením MŠ 
i  ZŠ velice ochotně nabídla možnosti 
výukových místností; pro práci s dětmi 
a rodiči se však nejvíce hodily prostory 
malého sálu Orlovny. A zde taky výuka 
začala. Zanedlouho se však ukázalo, že 
je v  Telnici možnost vhodnější (men-
ší) učebny pro potřeby výuky malých 
dětí. Nově zrekonstruovaná učebna na 

faře plně odpovídala požadavkům HŠ 
Yamaha, a  tak se od poloviny října vý-
uka koná v učebně na faře. Paní učitelka 
Küfhaberová touto cestou velice děkuje 
slečně Anně Hrazdírové za vstřícnost 
a ochotu při zařizování původních pro-
stor a  domluvily se na další spolupráci 
při větších akcích.

Výuka Prvních krůčků (PK) i  Rytmic-
kých krůčků (RK) se koná každé pon-
dělí. K výuce je třeba technické zázemí 
(odpovídající učitelský keyboard, pře-
hrávač CD, dětské hudební nástroje, 
koberec pro pohodlné zvládání přede-
psaných úkolů…). Toto všechno na faře 
mají účastníci k  dispozici. Díky vstříc-
nosti pana faráře Mgr. Vladimíra Lange-
ra byla místnost nově vybavena kober-
cem, maminky mají možnost odložení 
kočárků, mohou si před výukou dopřát 
např. kávu, je tu velmi vhodné zázemí 
potřebné před výukou i po ní. 

Samotná kolektivní výuka – u  dětí 
v PK jde spíše o „hraní“ – je vedena da-

nými, praxí ověřenými postupy. Děti se 
tu cítí dobře v  přítomnosti svých rodi-
čů (i prarodičů), rozvíjí se i  po stránce 
sociální (možnost spolupráce s  jinými 
dětmi). Výuka nabízí nejen vnímání 
hudby samotné, ale děti s  rodiči zpí-
vají, pohybují se do rytmu, samy umí 
rytmus zachytit pomocí dětských hu-
debních nástrojů či hry na tělo, malují si 
do svého žákovského sešitu, poznávají 
dané opakující se rituály v  hodinách, 
spolupracují s maskoty medvídkem Mí-
šou a  chobotničkou Jájou. Výsledkem 
kurzu PK je poskytnout dětem základy 
hudebního vzdělání tak, aby mohly dál 
pokračovat v RK nebo později přímo ve 
zvoleném oboru. Předpokladem tako-
vého vzdělávání není hudební nadání 
dítěte (to rodič nemusí řešit), ale pou-
ze chuť a  zájem rodiče přijít do výuky 
a  45 minut se plně s  dítětem věnovat 
předepsaným činnostem rozděle-
ným do tematických celků v  průběhu  
školního roku.

V pondělí 17. září 2018 proběhla v tel-
nické Šatlavě informační schůzka chys-
taného výtvarného kroužku pro děti, 
ale i pro dospělé. Velký zájem některých 
rodičů totiž způsobil, že budou kroužek 
navštěvovat spolu s  námi. Cílem toho-
to kroužku bude dětem ukázat, že je-
jich tvorba nemusí končit jen na papíře 
a pak doma na lednici. Vyzkouší si různé 
techniky a  společně posuneme jejich 
zálibu dál. 

Jelikož jsme organizačně na začátku, 
je potřeba dětem pořídit „kufřík“, který 
bude obsahovat: pastelky, tužky, křídy 
nebo suché pastely, uhly a  rudky, štětce, 
tempery, vodovky, nůžky, lepidlo, krepo-
vou pásku, balení kreslicích čtvrtek a ba-
revných papírů. Nic z těchto uvedených 
potřeb nemusí být úplně nové. Je pak 
na individuální úvaze, zda dítě vybaví-
te i pracovní zástěrou či starým tričkem. 
Přes zimu prosím, aby děti měly přezuv-

ky. Přihlášky byly rozdány na informační 
schůzce, ale pokud budete mít zájem 
své dítko přihlásit zpětně, přijďte na 
první hodinu a přihlášku doplníme. Po 
konzultaci s  rodiči jsme dohodli násle-
dující body:

1) Kroužek bude probíhat od 2. října 
2018 každé úterý od 17:00 do 18:00 
v Šatlavě – v případě potřeby a zájmu 
by se kroužek o chvíli prodloužil.

2) Cena kroužku je 300 Kč za jedno 
čtvrtletí. Z  vybraných peněz budeme 
nakupovat potřebné vybavení pro děti 
– od štětců až po papíry. Uvedenou 
částku prosím zaslat bankovním převo-
dem na účet 196 123 626/0600.

3) Vyzvedávání dětí bude na každém 
zvlášť, každopádně, pokud může dítě 
někam odejít samo, je potřeba tuto in-
formaci oznámit.

4) Rodiče, kteří budou chtít tvořit 
s námi, jsou vítáni.

5) Na první hodinu s sebou přinést vy-
plněnou přihlášku a především některé 
nejpovedenější obrázky, které již děti 
vytvořily.

Děkuji všem za zájem a  účast. Těším 
se na naše společné tvořivé chvíle.

Lucie Vytásková

HUDEBNÍ ŠKOLA YAMAHA V TELNICI
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Výuka RK je již vedena „náročněji“, kdy 

dítě (nejlépe za účasti maminky, babič-
ky, tatínka...) opět vnímá hudbu – ale již 
ne formou hraní, ale samo pod vedením 
učitelky vytváří svoje melodie k  daným 
ukázkám – umí je zazpívat, zahrát na 
keyboard, na flétnu či na boomwhackers 
(jednoduše řečeno ozvučené trubky), 
přitom umí zachytit rytmus poslouchané 
melodie, poznává noty, jednoduše si je 
zaznamenává do svého pracovního seši-
tu. Výsledkem této výuky je připravit dítě 
pro následnou výuku konkrétního hu-
debního nástroje či populárního zpěvu.

Předností a  jedinečností HŠ Yamaha 
mezi všemi hudebními školami v  ČR 
jsou pracovní sešity s nahrávkami písní 
na CD, které žáci v hodině slyší. Dítě má 
možnost si doma znovu poslechnout 
písničku, pomocí jednoduchých nástro-
jů (vařeček, pokliček...) si zopakuje to, 
co se naučilo v hodině. HŠ Yamaha není 
školou, kdy se žák vzdělává 45 minut 
samostatně, ale předností je kolektivní 
výuka, která žáky baví, přináší možnos-
ti vhodnějšího vyžití, malé děti nejsou 
stresovány, protože mají u sebe blízkou 
osobu. Hudební škola Yamaha má v ČR 

víc než 20letou tradici, výuka byla ně-
kolikrát aktualizována z hlediska potřeb 
dětí i rodičů. Nejde tedy o kroužek, který 
dětem poskytne jen zájmové vyžití, ale 
jde o cílený, přitom nenáročný postup-
ný rozvoj hudebních dovedností dítěte.

Pokud Vás tento článek oslovil a uví-
tali byste podrobnější informace, máte 

možnost navštívit výuku, která se koná 
každé pondělí na faře: RK od 15:45, 
PK 1. skupina od 16:40, PK 2. skupi-
na od 17:30 hodin. Podrobnější infor-
mace lze získat i  na mailové adrese  
bozena@kuf.cz nebo na webových 
stránkách hs@kuf.cz. 

  Božena Küfhaberová, učitelka

Dne 17. září 2018 proběhla infor-
mační schůzka nového Farmářského 
kroužku. Přišli se podívat rodiče i  pra-
rodiče s  dětmi. Někteří se přihlásili do 
kroužku, ve kterém se budou učit, jak se 
starat o různá zvířata. Hlavní péče bude 
o koně, především o poníky, které si děti 
zamilovaly. Učí se je vyčistit, nastrojit, 

venku je vodit a  jezdí na nich. Učíme 
je rovnováhu, někdy soutěžíme mezi 
sebou a až se naučí koně ovládat a jez-
dit na nich, vyrazíme na nějaké hobby 
soutěže a poměříme síly s jinými dětmi 
z jiných stájí.

Už se těšíme...
Rodinná stáj Sekaninovi Telnice

FARMÁŘSKÝ KROUŽEK ZAHÁJEN

PLACENÁ INZERCE

Prodeje, 
pronájmy, 
poradenství 
odhady 
nemovitostí

Tel. 603 546 101
www.evaveverkova.cz

Bonus Brno, Křenová 69
EVA VEVERKOVÁ
Újezd u Brna, Nádražní 258

Realitní činnost
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  DOTAČNÍ PROGRAM NA VÝMĚNU KOTLŮ  
V JIHOMORAVSKÉM KRAJI II

   REKORDNÍ SEZÓNA  
KINEMATOGRAFU

Kinematograf bratří Čadíků absolvoval poslední letošní 
štaci. Vydařená sezóna pojízdného kina vyvrcholila v  neděli  
16. září 2018 slavnostním zakončením v Českém Brodě. Dob-
rovolné vstupné bylo stejně jako v minulých letech určeno na 
dobročinné účely. Diváci Kinematografu letos věnovali rekord-
ních 1,5 milionu korun Kontu Bariéry na pomoc lidem s handi-
capem. Částkou 10 558 Kč pomohli i telničtí diváci letního kina. 
Konto Bariéry, od roku 1992 stěžejní projekt Nadace Charty 77, 
je první a dosud jedinou kontinuální sbírkou, které se více než 
dvacet let účastní desetitisíce dárců, kteří svým pravidelným 
měsíčním příspěvkem pomáhají naplňovat a  financovat její 
program. Díky těmto dárcům Konto Bariéry rozdělilo stovky 
miliónů korun a podpořilo tisíce projektů na zlepšení života lidí 
s handicapem a jejich plnohodnotné zapojení do společnosti. 
Více na www.kontobariery.cz. Josef Čadík

Nedávno došlo v  Telnici k  zajíma-
vé situaci. Jeden z  místních obyvatel 
je vlastníkem staršího psa, který již ve 
zdravotním stavu odpovídajícím svému 
věku dožívá na dvoře rodinného domu. 
V mládí si běžně zaštěkal, ale v posled-
ních letech už mu vzhledem k  věku 
a zdraví není do štěku – léta už neštěká. 
Přesto majiteli psa přišlo úřední ozná-
mení Krajské veterinární správy o  za-
hájení kontroly jeho „chovu“. Majitel se 
poměrně udivil, koho může jeho klidný 
a starý pes obtěžovat. 

Na kontrolu se musel řádně připravit: 
vyměnit si směnu v práci, protože vete-

rinární inspektor došel v  pracovní den 
dopoledne. Kontrola proběhla s  nega-
tivní výsledkem – pes je řádně očko-
ván, svým chováním neobtěžuje okolí, 
inspektor provedl nezbytný záznam. 
Jeho asi hodinová kontrola však ještě 
znamená další papírovou práci okolo 
– rozeslat písemně výsledek kontroly, 
příp. odpovědět stěžovateli. 

Nemluvě o  tom, že „obviněný“ šest-
náctiletý pes žádný hluk okolo sebe ne-
způsobuje, mohla se celá věc řešit jinak 
– po sousedsku. Neznámý stěžovatel 
(beztak ukrytý za anonymní formulář na 
internetu) mohl v klidu dojít do domu, 

kde předpokládal vznik obtěžujícího 
štěkotu. Nedošel. Místo toho za sebe 
poslal státní správu, jako by ta neměla 
nic jiného na práci než prozkoumávat 
tipy na štěkající psy na vsi.

Na vesnici běžně psi štěkají. Z kostela 
se ozývají zvony. V ulici je slyšet kokrha-
jící kohouty. Občas se někomu po dvoře 
projde sousedova kočka… Jsem hrdý na 
to, že s vámi ještě žiju na normální vesni-
ci. I když se svět okolo nás už v této věci 
výrazně posunul úplně jiným směrem, 
my si tu snažíme zachovávat venkovské 
společenství a  sounáležitost. Čím déle 
nám to vydrží, tím lépe i  pro naše děti 

PES ŠTĚKÁ?

V rámci dotačního programu Ji-
homoravského kraje tzv. kotlíko-
vých dotací byla prodloužena výzva 
k předkládání žádostí o dotaci do 31. 
března 2019 (projekt „Snížení emi-
sí z  lokálního vytápění domácností 
v  Jihomoravském kraji II“). Od roku 
2022 budou moci být v provozu pou-
ze kotle na tuhá paliva, které splňují 
minimálně 3. emisní třídu (zpravi-
dla se jedná o  kotle s  datem výroby 
po roce 2000). Pokud tyto kotle ne-
budou vyměněny, dojde k  poruše-
ní Zákona o  ochraně ovzduší z  roku  
2012 a hrozí uložení pokuty ve výši až 
50 000 Kč. 

Občané se též mohou se svými do-
tazy obracet na projektové manažerky 
Jihomoravského kraje jak telefonicky, 
tak i  osobně. V  případě domluvy lze 

pomoci žadatelům vyplnit elektro-
nickou žádost na Krajském úřadě Ji-
homoravského kraje. Dotace je urče-
na na výměnu kotlů na pevná paliva 
s  ručním přikládáním v  rodinných do-
mech za nový ekologický kotel (kotle 
na biomasu, kombinované kotle na 
uhlí a  biomasu, plynové kondenzač-
ní kotle či tepelná čerpadla). Dále na 
novou nebo zrekonstruovanou otop-
nou soustavu, úpravy spalinových cest 
a  další. Maximální výše dotace činí  
127 500 Kč. Dotace se odvíjí od typu 
nového kotle a lokality, ve které se ro-
dinný dům nachází. Žádost se podává 
elektronicky prostřednictvím Dotač-
ního portálu JMK. Veškeré informace 
naleznete na webových stránkách Ji-
homoravského kraje, v sekci Granty 
a dotace.

Kontakty na projektové manažerky:
Ing. Tereza Rosypalová, 
e-mail: 
rosypalova.tereza@kr-jihomoravsky.cz, 
tel.: 541 651 371,
Bc. Jana Skácelová, 
e-mail: 
skacelova.jana@kr-jihomoravsky.cz, 
tel.: 541 651 407
Ing. Anna Gelová, 
e-mail: gelova.anna@kr-jihomoravsky.cz,
tel.: 541 651 231,
Bc. Kateřina Fafílková, 
e-mail:
fafilkova.katerina@kr-jihomoravsky.cz,
tel.: 541 651 425,
Ing. Silvie Huberová, 
e-mail: 
huberova.silvie@kr-jihomoravsky.cz, 
tel.: 541 651 412.  Jihomoravský kraj

Vedoucí projektu Josef Čadík s Boženou Jirků,  
ředitelkou Konta Bariéry
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a naše tradice. A samozřejmě něco jiné-
ho je, když se řeší obtěžující hluk v době 
nočního klidu (22.00–6.00), kdy si lidé 
chtějí po celodenním shonu odpočinout 
a načerpat nových sil do dalšího dne. 

Na kontrolní návštěvu v  domácnosti 
od jakéhokoliv státního orgánu se asi 
nikdo netěší. Většinou je čekání na chví-
li, než dorazí, celkem nepříjemné, nikdy 
nevíte, na jak ostrého inspektora na-
razíte. Poslat tedy státní kontrolu bývá 
ze strany stěžovatele většinou aktem 
vcelku nepřátelským. Na vesnici bych 
osobně ocenil to, když se „obtěžovaný“ 
soused nejdříve vydá za „obtěžujícím“ 

sousedem a zkusí celou věc nejdříve ře-
šit domluvou. Zažil jsem to mnohokrát 
ve své profesi a  vím, že mnoho věcí se 
tím skutečně dá vyřešit, pokud je dob-
rá vůle z  obou stran. Když se sousedé 
nejdříve nepotkají a  raději na sebe při-
volávají orgány státního dozoru, inspek-
ce či kontroly, asi se pak nemohou divit 
tomu, když jeden z nich mluví o vykopá-
ní válečné sekery.

Člověk se občas splete. I v dětství jsme 
to kolikrát zažili, že jsme jako děti ne- 
oprávněně označili za viníka naší bolesti 
někoho jiného. Rodiče nás učili, abychom 
se šli omluvit, když jsme někoho neza-

slouženě obvinili. V  dospělosti je mezi 
chlapy vhodné kromě omluvy s  sebou 
vzít i láhev dobrého moku a třeba ji spo-
lečně i  vypít, pak se určitě mohou sou-
sedské vztahy vrátit do původního bodu, 
ne-li dosáhnout i významného zlepšení. 
Věřím, že v  Telnici budeme hledat nej-
dříve cesty dohody, než přivolávat nezú-
častněné a „cizí“ (státní) kontroly. Jen tak 
zůstaneme vesnicí tradičního života.

Sdělení pod čarou: V  našem konkrét-
ním případě byly a jsou vztahy mezi nej-
bližšími sousedy vlastníka „obviněného“ 
psa v pořádku, díky Bohu.

František Kroutil, starosta obce

  VÝHERKYNĚ KŘÍŽOVKY ZE ZÁŘIJOVÉHO ČÍSLA  
TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky zářijového vydání Tel-
nického zpravodaje bylo na obecní 

úřad doručeno celkem devět správ-
ných odpovědí: František Vykouřil. 
Výhercem se po losování starostou 

obce stala Věra Sekerová. Gratulu-
jeme.

Marcela Drápalová, úřednice

Tajenkou je odpověď na otázku: Co nového máme od října v Telnici?
Vyluštěnou tajenku doručte obec-

nímu úřadu osobně nebo emailem na 
adresu: urednice@telnice.cz nejpoz-
ději do 3. ledna 2019.

Šťastný výherce bude vylosován  
a odměněn zajímavými obecními upo-
mínkovými předměty. Všem luštitelům 
doporučujeme, aby si dobře přečetli 

především aktuální vydání Telnického 
zpravodaje, kde je množné všechny 
odpovědi jednoduše dohledat. Hodně 
štěstí v luštění!

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 Á

2 A

3 N

4 V

5

6 Á

7 K

8 Á

9 É

10 N

11 N

12 Á

13 F

14 V

Příjmení dlouholeté (současné)  
předsedkyně kulturní komise.

Křestní jméno paní třídní učitelky telnické 
první třídy ZŠ.

Jméno vrtulníku, který létal pro veřejnost  
nad Telnicí.

Název města u Brna, kde se konala  
Víkendovka pro mládež.

Název vesnice, ke které se u silnice  
sázely stromy s prvňáčky.

Příjmení vedoucí výtvarně kreativního 
kroužku.

Název nadace, na kterou přispěli  
házenkáři a diváci v říjnu 2018.

Příjmení umělkyně, která vystoupila  
na koncertu duchovní hudby.

Název polských hor, kam se v září  
vydali telničtí turisté.

Hodnost vojáka České armády, který 
besedoval s občany o vzniku ČSR.

Příjmení umělce, který v Telnici koncertoval  
u příležitosti Dne pro celou rodinu.

Příjmení nové zastupitelky za TOP09.

Křestní jméno kluka, který spolu s ostatními 
dětmi sázel na Masarykově náměstí lípu.

Křestní jméno telnického rodáka  
a bývalého předsedy vlády ČR.
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ROZHOVOR S NOVÝM MÍSTOSTAROSTOU JANEM DUDÁKEM
Jan Dudák (*1986) je telnickým rodákem, synem dlouholetého zastupitele, 
starosty a místostarosty Telnice pana Jiřího Dudáka a Ludmily Dudákové 
z telnické nádražní čtvrti. Vystudoval bakalářský obor managementu a eko-
nomie na Czech Management Institute-ESMA v Praze (titul BBA).

n Jaký je tvůj vztah k Telnici?

Telnici mám velmi rád. Cítím, že jsem 
s  ní úzce spjatý, třeba i pro kořeny mé 
rodiny, které v Telnici sahají až k Tomá-
šovi Horákovi, který byl jedním z  prv-
ních obyvatel nádražní čtvrti. Náš rodný 
dům zde stál jako jedna z  prvních sta-
veb po budově samotného nádraží. 

n Rodina Dudákova je dlouhodobě 
s  nádražní čtvrtí spojena. Tvůj otec Jiří 
i strýc Metoděj odvedli pro Telnici v za-
stupitelstvu velký kus práce. Nicméně 
tebe lidé asi nejvíce mohli vnímat při 
práci ve volebních komisích…

Odjakživa mi byla správa veřejných 
věcí velmi blízká. Projevilo se to třeba 
tím, že jsem několikrát a rád pracoval 

právě v  našich okrskových volebních 
komisích. Byla to pro mne nenahradi-
telná zkušenost. Mohl jsem se tak se-
známit se skvělými lidmi a dokonce se  
i dvakrát stát předsedou komise. Do-
dnes oceňuji přátelskou a seriózní at-
mosféru, kterou jsem v telnických vo-
lebních komisích zažil. 

n Co tě tedy přivedlo ke kandidatuře do 
obecního zastupitelstva?

Byl jsem osloven místními lidovci, 
abych zvážil svou účast na letošní kan-
didátce a zároveň si rozmyslel, jestli 
jsem ochoten pro obec pracovat nato-
lik intenzivně, že bych mohl přijmout  
i funkci uvolněného zastupitele, po-
kud bych uspěl ve volbách. Musím při-

znat, že toto oslovení jsem od počátku 
vnímal jako velmi vážnou nabídku ke 
spolupráci. Když jsi mi řekl, že hledáš 
kolegu, se kterým bys byl ochoten jít 
do dalšího volebního období v tande-
mu – tedy jako místostarostu –, musel 
jsem si to pořádně rozmyslet. Jelikož 
jsem měl na rozhodnutí mnoho měsí-
ců, oslovil jsem řadu lidí a konzultoval 
s nimi, co taková práce obnáší. Samo-
zřejmě jsem slyšel názory obou stran: 
podporu i rozmlouvání. Možná se 
budou někteří lidé divit, ale můj otec  
o tomto mém rozhodování nic nevě-
děl, s ním jsem to nekonzultoval. Chtěl 
jsem se rozhodnout nezávisle na něm. 
A dnes jsem rád, že jsem se takto roz-
hodl a že jsem od voličů získal dosta-
tečnou podporu pro tuto práci. 

n Přiznám se, že jsem od některých lidí 
slyšel názor, že jsi podporu dostal pro 
dobré jméno svého otce. Vnímáš to tak 
taky?

Je to možné, nevylučuji to. Můj táta se 
před sestavením kandidátek rozhodl, že 
již dále kandidovat nebude, a samozřej-
mě v té chvíli už věděl, jak jsem se roz-
hodl já. Dobré jméno mého otce může 
být vnímáno lidmi jako moje velká vý-
hoda, na druhou stranu ale sám cítím, 
jak velký je to pro mne osobně závazek. 
Jsou na mne i díky tomu kladena po-
měrně velká očekávání a já je rozhodně 
nechci zklamat. 

n Lidé říkají, že jsi velkou část života 
v Telnici neprožil, a že práci místostaros-
ty proto nemůžeš vykonávat s dostateč-
ným „místním cítěním“.

Je pravda, že jsem větší část svého ži-
vota strávil v Kroměříži, pak na střední 
škole v Brně a také na vysoké v Praze. 
Na první dojem se to může zdát jako 
nevýhoda. Jenže větší část mé rodiny 
zde žije celý svůj život, i díky tomu jsem 
si k  Telnici vybudoval velmi pozitivní 
vztah. A když se mne někdo zeptá, kde 
mám svůj domov, řeknu, že v  Telni-
ci. Mám tu svůj vlastní dům a svůj rod 
bych chtěl právě zde rozvíjet. Mojí vel-
kou výhodou naopak může být to, že 
nejsem obtěžkán žádnými předsudky 
vůči lidem a mohu se na mnoho věcí 
dívat objektivněji. Zkušenosti, které 
jsem nabyl ze svého působení „ve svě-
tě“, bych rád zúročil ve prospěch naší 
vesnice. 



Telnický zpravodaj – prosinec 2018 Rozhovory 19

n Stal ses překvapivě jediným zvoleným 
zastupitelem z nádražní čtvrti. V minu-
lých obdobích tuto část obce reprezen-
tovalo dokonce i pět zastupitelů, nyní 
jen ty. Cítíš to jako závazek?

Do jisté míry skutečně ano. Je mi jas-
né, že lidé budou vnímat Jana Dudáka 
jako člověka, který nese kus zodpo-
vědnosti za další rozvoj nádražní čtvrti. 
Proto jsem připraven hájit zájmy všech 
obyvatel této části naší obce, možná 
pro někoho překvapivě – i těch, kteří 
mě nevolili. 

n V jakých záležitostech se tedy na tebe 
mohou lidé obracet?

Očekávám, že se na mě budou ob-
racet lidé z nádražní čtvrti prakticky se 
vším, protože jim budu nejblíž. Obecně 
má práce bude spočívat v  administra-
tivní rovině, takže předpokládám, že se 
s lidmi budu nejvíce setkávat v kancelá-
ři obecního úřadu u mého počítače při 
projednávání jakýchkoliv témat. Těším 
se na to.

n Které problémové či tematické okruhy 
považuješ v Telnici za nejvýznamnější?

Pokud mluvíme o problémových 
okruzích, chtěl bych jim vhodným způ-
sobem předcházet. Dobrým řešením 
bývá kvalitní příprava a otevřená komu-
nikace, tím se nejlépe předejde nedo-

rozuměním. No a pro mne je ze všech 
nejvýznamnější všestranný rozvoj naše-
ho společenství. Dali jsme dohromady 
Programové prohlášení zastupitelstva 
obce, kde jsme rozvinuli některá kon-
krétní témata, která budeme prosazo-
vat. Jsou to však jen naše plány, do kte-
rých může vstoupit celá řada různých 
okolností, které ani možná nebudeme 
schopni ovlivnit. Ale měli bychom pro 
realizaci těchto dobrých nápadů udělat 
maximum.

n Otočme list. Pracoval jsi doposud jako 
pedagog volného času. Co si pod tím 
můžeme představit a co z tohoto oboru 
můžeš přinést naší obci?

Mým zaměstnavatelem bylo až do 
zvolení místostarostou Středisko pro 
volný čas dětí a mládeže Šipka Kromě-
říž. Měl jsem v poslední době na starost 
přímou pedagogickou činnost u dětí 
školního věku, takže jsem vedl projekt 
„Mladý strážník“, který se zaměřoval 
na bezpečnost dětí při jejich běžných 
aktivitách. Staral jsem se o organizaci 
různých kulturních aktivit pro širokou 
veřejnost v Kroměříži, pořádal letní dět-
ské tábory apod. Protože jsem zvyklý 
organizovat různorodé aktivity, nebo-
jím se v tomto ohledu prakticky ničeho, 
dokážu přijmout reálnou odpovědnost. 
Jde mi vždy o skutečný výsledek, nejen 

o to, aby to tak na oko vypadalo. Jsem 
připravený se o některé z  aktivit obce 
starat nad rámec své administrativní 
činnosti a možná do některých činností 
vnést nový pohled. 

n Kde nabíráš energii a jaké jsou tvoje 
záliby ve volném čase?

Bavil mě dřív hodně lakros, to je v ur-
čitém smyslu sport podobný házené, 
mám rád týmové sporty. Mým oblíbe-
ným sportem je hokej, jsem aktivním 
fanouškem Komety. Doslova miluji pří-
rodu, rád se jí „toulám“. Z toho pramení 
i můj pozitivní vztah ke zvěři a vůbec 
k myslivosti, takže jsem organizovaným 
myslivcem. Když se ptáš na energii, ur-
čitě ji nejvíc čerpám v duchovní rovině, 
ve své víře. Neobyčejnou atmosféru pro 
mne má náš telnický kostel, kde jsem 
byl před asi 31 lety panem farářem Lud-
víkem Gazdou pokřtěn. 

n Co bys chtěl vzkázat lidem do nového 
volebního období?

Chtěl bych jim vzkázat, že jsem při-
praven se učit novým věcem a tvrdě 
pracovat. Věřím, že mě práce na úřadě 
posune pracovně dál a že budu kvalit-
ním členem týmu. Těším se na práci pro 
Telnici.
Za milý rozhovor děkuje a na spolupráci  

se těší František Kroutil
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Marie Mrkvicová (*1927) pochází ze Senomat u  Rakovníka. V  roce 
1948 se provdala za telnického rodáka Karla Mrkvicu a spolu s ním 
žila od ledna 1949 v Telnici. Vychovali spolu dvě děti (Karel a Jarmi-
la), ve svých 44 letech ovdověla. Na podzim letošního roku se musela 
rozloučit se svojí dcerou Jarmilou, která ve svých 63 letech po těžké 
nemoci odešla na věčnost. 

n Jak jste se se svým manželem sezná-
mila? Přece jenom Rakovník je od Telni-
ce pěkně daleko.

Manžel byl čistokrevný Zbrojovák 
a byl poslán do Rakovníka na montáž. 
Seznámili jsme se po válce na první-
ho máje u muziky v Senomatech. Byla 
docela náhoda, že si tehdy šel s kama-
rádem do nedalekých Senomat zatan-
covat. Po nějakém čase jsme se v seno-
matském kostelíku vzali. Všichni se teh-
dy u nás divili, že právě já mám svatbu 
v kostele. Naše rodina totiž nebyla vě-
řící, ale můj manžel pocházel z tradiční 
katolické rodiny. 

n Jaké byly vaše začátky v  Telnici, jak 
vás tradiční věřící rodina vašeho man-
žela přijala?

Musím říct, že dobře. Než jsem po-
prvé přijela (už vdaná) do Telnice na 
Vánoce roku 1948, tak má nová tel-
nická rodina na mou počest udělala 
zabíjačku. O  Vánocích mne manžel 

uvedl do svojí rodiny, navštívili jsme 
postupně všechny příbuzné, což bylo 
pět sourozenců jeho maminky Fran-
tišky Mrkvicové, rozené Konečné. To 
byla moc hodná žena, měla jsem ji jako 
svoji tchyni velice ráda. Když jsme ob-
cházeli rodinu, všichni nás moc vřele 
přivítali. Nikdo mi ani nijak nedával 
najevo, že nechodím do kostela. Snad 
jen strýc Alois Veber tehdy mile pozna-
menal, když mi malá Tonička zpívala 
kostelní písničku na přivítanou: „Kdy-
by tetička Máňa chodila do kostýlka, 
ona by ji znala…“ (smích) Nikdy mi nic 
ohledně víry nevyčítali a  za to jsem  
moc ráda. 

n Manžel pracoval ve Zbrojovce jako 
elektromontér, jaké bylo vaše povolání?

Vyučená jsem byla jako dámská krej-
čová, v  Rakovníku jsem šila ještě čtyři 
roky po vyučení. Po příchodu do Telni-
ce jsem se šití dál věnovala, nakonec až 
do svých 90 let jsem pořád ještě něco 

ROZHOVOR S MARIÍ MRKVICOVOU
upravovala. Když jsem se sem v  led-
nu 1949 přistěhovala, tak nás tu bylo 
šest Marií Mrkvicových. A protože bylo 
potřeba nás rozlišit, mně říkali švadle-
na. Šila jsem tu pro mnoho místních  
lidí. 

n Našla jste v  Telnici milující rodinu.  
A co přátelé a kamarádi?

Protože jsem pro mnoho lidí šila, 
celkem rychle mne tu lidé znali a přija-
li. Můžu říct, že jsem jim byla vždycky 
vděčná, že se ke mně hezky chovali. 
Našla jsem si tu spoustu přátel a kama-
rádů. Dlouhá léta jsme se u nás doma 
kolem jednoho stolu scházely. Nejdéle 
docházela Jarka Jenišová a do naší par-
ty patřila Věra Cupáková, Marie Jenišo-
vá, Antonie Springinsfeldová, Věra Ry-
šavá, Jaroslava Stejskalová, Drahomíra 
Mrkvicová (učitelka), Marie Laštůvková 
a  Narci Svobodová. Každé pondělní 
ráno se tak u nás sešlo deset kamará-
dek, probraly jsme kde co, byl to ně-
kdy takový štěbenec, že jsme neslyšely 
vlastního slova (smích). Před obědem 
jsme se rozcházely do svých domovů 
a těšily se na další pondělí. Dokonce se 
děvčata omlouvala, když některá ne-
mohla dojít na besedu. A možná by si 
dneska mohl někdo říct, že jsme u toho 
popíjely, ale nebyla to pravda, snad jen 
u oslavy narozenin. Opravu jsme si jen 
přátelsky vykládaly a  bylo nám spolu 
moc fajn.

n Můžu říct, že dnes už nevidím, že by 
se takto pravidelně u  někoho doma 
scházeli lidé a  besedovali spolu. Větši-
na z vás jste byly zasloužilé maminky či 
babičky…

A dnes můžu říct, že už jsem oprav-
du zasloužilá prababička: měla jsem 
dvě děti, mám čtyři vnoučata a  pět 
pravnoučat. Prožila jsem se svou rodi-
nou spokojený a  klidný život. Kromě 
zahrádky jsem ráda luštila křížovky, 
skládala puzzle, no považte: poskláda-
la jsem jich aspoň stovku, a to v rozsa-
hu 500 až 2 500 dílků. Mám radost, že 
jedna moje pravnučka se k tomu taky 
má a v jejích třech letech vidím, jak jí to 
báječně jde. 

n Obdivuji vaši trpělivost…
Ona každá švadlena musí být hodně 

trpělivá. Vydržela jsem u toho skládání 
sedět dlouhé hodiny. Nebudete věřit 
tomu, že je na to potřeba nejen trpěli-

Marie Mrkvicová s albem rodinných fotografií
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vost, ale i spousta místa v domě a hlav-
ně fyzická vydrž, často mne z toho bo-
lela záda a musela jsem to kvůli tomu 

přerušit. Byla to moje velká zábava, 
které jsme se věnovala v důchodovém 
věku až do svých devadesáti let.

n V  92 letech působíte velmi svěže, 
i když vidím, že s pohybem už je trochu 
potíž. Moc děkuju, že jste si na nás udě-
lala čas a neodpustím si ještě poslední 
otázku: Jak jste prožívala se svou rodi-
nou Vánoce?

Jelikož moje dcera Jarmila se svou ro-
dinou bydlela ve vedlejším domku v Rů-
žové ulici, bylo samozřejmostí, že jsme 
Vánoce slavili společně v  kruhu naší 
rodiny. Všichni jsme si vždycky dávali 
spoustu dárků a scházeli kolem společ-
ného stromku. Přišlo i na zpěv. Vzpomí-
nám si, že malý vnuk Fanoušek byl tak 
nadšený ze svých prvních dárků, že cho-
dil ke stromečku a s úklonou děkoval Je-
žíškovi. Bývaly to krásné chvíle, kdy jsme 
se všichni sešli, druhý den přijel i syn Ka-
rel z Brna se svou rodinou. Máme všichni 
spolu pěkné vztahy, jsme dobře fungu-
jící rodina a jsem za to moc ráda. Chtě-
la bych popřát všem čtenářům krásné 
Vánoce, i když sama je teď po odchodu 
mojí dcery budu mít smutnější. 
n Děkuji vám za milý rozhovor a přeji 
hodně síly do těchto dnů. 

Připravil František Kroutil

S tříletým synem Karlem (rok 1954) S manželem Karlem a dcerou Jarmilou na brněnském 
výstavišti (rok 1960)

Marie Mrkvicová se svými vnoučaty (v náručí Eliška, vedle stojí Lenka a Fanoušek,  
v kočárku Maruška)
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Školní rok 2018/2019 byl na naší tel-
nické základní škole slavnostně zahá-
jen v pondělí 3. září 2018 v 8 hodin. Na 
nádvoří se ráno scházeli s  úsměvem 
malí i velcí, všichni odpočatí po prázd-
ninách a  určitě netrpělivě očekávající 
první školní den. Prvňáčci s aktovkami, 
v doprovodu rodičů, se tentokrát stali 
nejsilnějším ročníkem. Letos se bude 
učit číst, psát a počítat celkem 22 žáč-
ků prvního ročníku, nově pod vedením 
paní učitelky Mgr. Marty Zmrzlé, kte-
rou tímto vítáme v naší škole a doufá-
me, že se jí u nás bude dobře pracovat.

Slavnostní projev pana ředitele Pet-
ra Gabrhela a  pana starosty Františka 
Kroutila vystřídalo předání symbolic-
kých klíčů od jednotlivých tříd letoš-
ním ročníkům. Následovalo přivítání 
prvňáčků, při kterém byly každému 
předány dárečky a  popřáno hod-
ně spokojenosti a  zdaru v  první tří-
dě. Úspěšný a  pohodový školní rok 
2018/2019 přejeme také žákům ostat-
ních ročníků a  současně i  pedagogic-
kému týmu, tentokrát ve složení:
1. ročník, 22 žáků, třídní učitelka  

Mgr. Marta Zmrzlá,

2. ročník, 19 žáků, třídní učitelka  
Mgr. Leona Bímová,

3. ročník, 14 žáků, třídní učitelka  
Mgr. Hana Umlášková,

4. ročník, 14 žáků, třídní učitelka  
Mgr. Yvona Slabá,

5. ročník, 14 žáků, třídní učitelka  
Mgr. Hana Kašparová, asistentka  
pedagoga Johana Rožnovská.

Výuka anglického jazyka ve 4. a 5. roční-
ku – Mgr. Petr Gabrhel.

Školní družina 1. oddělení – Johana 
Rožnovská, Bc. Tereza Sklenářová, 
Mgr. Petr Gabrhel.

Školní družina 2. oddělení – Šárka Bur-
sáková. 

 Hana Kašparová, 
 ZŠ Telnice

V  úterý 23. října 2018 se žáci 3., 4.  
a  5. ročníku zúčastnili besedy o  vzni-
ku Československa s  názvem  Jak nám 
vznikla republika. Od 10 hodin  žáky 
celým programem provázel pan sta-
rosta František Kroutil  a členové Klubu 
vojenské historie 43. pěšího pluku Brno. 
Beseda se uskutečnila v  sálu telnické 
sokolovny, zakončena byla u  pomníku 
padlých vojáků před telnickou farou.   
O tom, jak beseda probíhala, se mů-
žete dočíst v  přiložených dokumen-
tech – zprávách, které psali žáci 5. třídy 
v hodině slohu. Děkujeme také Sokolu 
Telnice za přípravu výstavy týkající se  
100. výročí založení Československa 
v  prostorách sokolovny, poskytnutí 
prostor pro besedu a sestře Evě Kořalní-
kové za přednesení některých význam-
ných reálií v sokolském kroji.

Hana Kašparová, učitelka ZŠ Telnice

Nyní očima jednotlivých dětí:
Dne 23. října jsme se se školou vydali 

na besedu o vzniku ČSR. Přišli jsme na 
sokolovnu, posadili jsme se na židle 
a  počkali jsme na 4. třídu. Byli tam tři 
vojáci: jeden ve francouzském obleku, 

další v italském obleku a třetí v ruském 
obleku. Bavili jsme se o  první světové 
válce, o  prvním československém pre-
zidentovi Edvardu Benešovi a  o Mila-
nu Rastislavu Štefánikovi. Pan starosta 
nám pustil čtyři díly malých filmů. Paní 
ze Sokola nám řekla něco o Sokolu. Vo-
jáci nám řekli o  zbraních a  o spolcích. 

Mohly jsme si prohlédnout zbraně, i na 
ně sáhnout, dále peníze a  nějaké věci. 
Nakonec byla soutěž a  já jsem vyhrála 
velkou českou vlajku, ale nechala jsem 
ji ve škole, protože nevím, co bych s ní 
dělala. Nejvíce se mi líbilo, jak jsme si 
prohlíželi zbraně. 

Julie S. 

SLAVNOSTNÍ ZAHÁJENÍ ŠKOLNÍHO ROKU 2018/2019

BESEDA JAK NÁM VZNIKLA REPUBLIKA
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Včera jsme byli v  sále sokolovny, kde 
byly židle, na které jsme si sedly: 3., 4. 
a 5. třída. Pak se nám pustila čtyři videa, 
kde v  prvním videu bylo, jak se válčilo, 
ve druhém videu byl Tomáš Garrigue 
Masaryk, jak založil Československo, pak 
bylo ještě třetí video a čtvrté video. Pak 
se nám tam představili tři vojáci a měli 
na sobě vojenský úbor. Pak nám řekli 
svoje jména, která si už nepamatuju. Pak 
nám řekli něco o zbraních, čím jedli, byly 
tam pušky, nože, miska s  lžičkou, ešus, 
kastroly, hrníčky, vlajky. Pak nám ukazo-
vali, co mají na spodku boty, a měly tam 
cvočky, které po té zemi klapaly jako 
kdyby měli podpatky. Pak jsme si šli pro-
hlédnout všechny obrázky, co tam byly, 
a zbraně, bankovky, přilbu, kterou jsme 
si mohli vyzkoušet na hlavu. Pak pan 
starosta řekl, že se nás bude ptát na to, 
co jsme si zapamatovali, a já jsem se hlá-
sila jen dvakrát, ale moc pozdě. Ale mě 
to nevadí, protože jsme dostali odmě-
nu všichni. Ale Julča Sklenářová vyhrála 
českou vlajku a pak tři děti dostaly me-
daili. A pak jsme šli zapálit tři svíčky na 
pomník s  vojáky. A  pak jsme šli zpátky 
do školy.  Magda 

Byli jsme dne 23. 10. 2018 v sále so-
kolovny na besedě o vzniku Českoslo-
venska. Byla jsem s  mojí třídou a  s  3. 
a  4. třídou. Pouštěli jsme čtyři díly 
Dějin udatného českého národa. Po-
vídali jsme si o vzniku Československa, 

o  zbraních a  tak dále. Na konci byly 
otázky. Vyhrála Julča Sklenářová. Líbi-
lo se mi, když jsme se dívali na Dějiny 
udatného českého národa. Náš pan 
prezident byl Tomáš Garrigue Masa-
ryk. Při válce umřelo 8  milionů lidí, 
20 milionů lidí se zranilo. Naše první 
vlajka byla červená a  bílá. Tuto vlajku 
mají Poláci. Československo změnilo 
vlajku na tu, kterou máme dnes. Náš 
druhý prezident byl Edvard Beneš. To-
máš Garrigue Masaryk, Edvard Beneš 
a  Milan Rastislav Štefánik jsou spolu-
zakladatelé státu. Na úplném konci  
besedy jsme dostali vtipnou občanku.

Verča S.

Dne 23. října jsme byli s 3. a 4. třídou 
v  sokolovně na besedě o  vzniku Čes-
koslovenské republiky. Byly tam různé 
zbraně, např. puška a  dýka. Také tam 
byly různé fotografie, třeba s T. G. Masa-
rykem a s malou holčičkou v kroji. Byli 
tam vojáci. Na botách měli malé cvoč-
ky. A  někdy i  obvázané holeně, proto-
že když chodili většinou do terénu, tak 
aby se jim zpevnila noha. Na stěnách 
místnosti byly různé pergamenty a do-
kumenty. Potom nám vojáci ukazovali 
různé zbraně. Potom jsme hráli sou-
těž. Tři dostali medaili a  čtvrtý dostal 
velkou vlajku. Potom nám pan staros-
ta řekl, že nás celou tu dobu fotili a že 
něco dostaneme. Měli jsme to otevřít 
všichni najednou a  zkontrolovat, jest-

li jsme to opravdu my. Poté, co jsme 
to otevřeli, tak se začali všichni smát, 
protože jsme to nebyli my, ale opice. 
A  na konec každá třída dostala jednu 
svíčku a  zašly jsme je zapálit padlým  
vojákům.   Bára

Dne 23. října v  sále sokolovny byla 
beseda, jak vznikla Československá re-
publika. Byli tam třeťáci, čtvrťáci, my 
páťáci a učitelky, asistentka, ředitel, sta-
rosta a pár cizích lidí a ti nejdůležitější: 
tři vojáci, kteří nám povídali o  vzniku 
ČSR. Nejdříve nám povídali o  tom, jak 
se oblékali vojáci, pak nám pustili čtyři 
malá a krátká videa a pak nám dali sou-
těž: Měli jsme se podívat na všelijaké 
letáky a potěžkat si zbraně. Pak jsme si 
měli sednout. Pan starosta nám dával 
otázky, na které jsme měly odpovídat 
správné otázky. Potom se to vyhodno-
tilo a kdo měl nejvíce správných odpo-
vědí, dostal vlajku ČR, a to byla Julinka 
Sklenářová, druhé místo měl Michal 
Tichák, třetí Mariana Földvári a  čtvrté 
místo obsadila Julinka Skoupá. A  po-
tom jsme všichni dostaly průkaz a  na 
tom průkazu byla naše fotka – byla 
hodně srandovní, protože tam byla fot-
ka opice. Pak jsme se vydali před faru 
dát na velký pomník věnec a tři svíčky, 
každá třída dala na pomník jednu svíč-
ku. Potom jsme zatleskali vojákům a šli 
jsme zpátky do školy se učit. Byl to moc 
pěkný den.  Markéta M.
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V úterý 23. října jsme šli do sokolovny. 
V  sokolovně nás čekali vojáci v  unifor-
mách. Jeden byl ve francouzské, která 
byla modrá, druhý byla v  italské uni-
formě, která byla taková zelenohnědá, 
další byl v ruské uniformě, která byla ze-
lená. Byli tam žáci 3., 4. a 5. třídy a paní 
učitelky a  pan ředitel. Vojáci nám řekli 
o tom, jak to všechno bylo, a ukazovali 
nám pušky, různé nože, opasky, z čeho 
jedli a z čeho pili. Na začátku nám pou-
štěli Dějiny udatného českého národa. 
Pak nám něco řekli o první světové vál-
ce. A pak zase o vzniku Československa. 
A  jak nám to dopověděli, tak nás pus-
tili po sále, abychom se mohli podívat 
na vše, co tam bylo. A  také nám jedna 
paní povídala o Sokolu. A na konci byla 
soutěž, že se pan starosta ptal na otáz-

ky. Soutěž vyhrála Julča Sklenářová a ta 
vyhrála vlajku, na druhém místě byl 
Michal Tichák, na třetím místě byla Jul-
ča Skoupá. A pak jsme si oblékli bundy 
a šly zapálit svíčky na pomník. Dopadlo 
to dobře, moc mě to bavilo. Nejvíce se 
mi líbilo to, jak jsme se mohli na vše dí-
vat, i na zbraně.   Julča N.

Včera 23. října jsme se s  třeťákama 
a  čtvrťákama vydali do sálu sokolovny. 
Tam probíhala beseda o  vzniku Česko-
slovenské republiky. Dozvěděli jsme se 
spoustu nových a zajímavých věcí. Třeba 
že Tomáš Garrigue Masaryk byl první čes-
koslovensky prezident a  hned po něm 
byl Edvard Beneš. Dále nám řekli něco 
o zbraních. Potom nám nechali přestávku 
a mohli jsme si prohlédnout různé plaká-

ty, vlajky a také zbraně. Po přestávce nám 
řekla jedna paní něco o  spolku Sokol 
a  vyhlašovali jsme, kdo si zapamatoval 
nejvíce věcí. Nakonec jsme všichni dosta-
li malý občanský průkaz a vydali jsme se 
k pomníku vojáků. Tam jsme zapálili svíč-
ky, položili věnec a zazpívali hymnu. Den 
jsem si moc užila.  Vendula Ž.

Byli jsme se školou z  třetí, čtvrté 
a  z  páté třídy na sokolovně na besedě 
o vzniku Československé republiky. Byli 
tam vojáci z Francie, z Ruska a Itálie, byl 
tam i pan ředitel a pan starosta, a ještě 
tam byl spolek Sokol. Potom nám sta-
rosta pouštěl videa a  po videích nám 
vojáci říkali o československé republice 
a pak jsme chodili po místnosti po pa-
mátkách, potom jsme si zase sedli a sta-
rosta pak dával otázky o všem, co jsme 
zjistili, a  ten kdo zvedl jako první ruku 
a řekl to správně, tak dostal bod. První 
čtyři dostali odměnu, Julča S. z 5. třídy 
dostala českou vlajku a ti tři dostali me-
daili. Ten, kdo dostal medaili, se jmenu-
je Mára z páté třídy, Julča ze čtvrté a Mi-
chal taky ze čtvrté třídy. Pak jsme dostali 
průkaz Telnice a každý dostal svou opičí 
fotku. A potom jsme šli a než jsme vyšli, 
tak každý dostal malou vlajku na bundu 
nebo na tepláky, a jak jsme šli, tak jsme 
se zastavili u pomníku vojáků a zapálili 
svíčky. Ze 3. třídy, ze 4. třídy a z 5. třídy 
šel jenom jeden zástupce: ze 3. třídy šla 
Julča, ze 4. třídy šel Felix a z 5. třídy jsem 
šel já. Dali jsme svíčku a zazpívali národ-
ní hymnu.   Domča

Na sázení stromků jsme se všichni 
moc těšili. Ve středu 31. října 2018 jsme 
se sešli na dvoře základní školy a vyrazili 
k již stávající aleji na cestě k Otmarovu. 
Počasí nám přálo, a tak se všichni pustili 
s chutí do práce. Každý druhák si vzal na 
starost jednoho prvňáčka, kterému po-
máhal. Zasázeli jsme celkem 22 ovoc-
ných stromků. U  každého stromku je 
štítek se jménem prvňáčka, který stro-
mek sázel a který se o něj bude násled-
ně starat. Na bezpečnost dohlíželi nejen 
pedagogové a pracovníci obce, ale také 
Městská policie Šlapanice. Podpořit nás 
přišlo i několik rodičů, prarodičů a pan 
starosta. Sázení stromečků se vydařilo. 
Nyní budeme doufat v  příznivé počasí 
pro jejich růst a těšit se na první sklizeň.

Marta Zmrzlá, 
třídní učitelka 1. třídy ZŠ Telnice

SÁZENÍ STROMKŮ NAŠICH PRVŇÁČKŮ
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Po třech letech si dne 31. října 2018 
na telnické děti opět udělala čas známá 
česká spisovatelka a  ilustrátorka Lucie 
Seifertová, mj. autorka oblíbeného pro-
jektu Dějiny udatného českého národa, 
který se vysílal ve 111 dílech v České te-
levizi. Téma letošní výtvarné dílny úzce 
souviselo se stým výročím Českosloven-
ské republiky, a  tak se děti zábavnou 
formou seznámily s  tím, jak Českoslo-
vensko v  roce 1918 vzniklo. Lucie Sei-
fertová ukázala dětem, jak jednoduše 
nakreslit hlavní postavy tehdejší doby: 
prezidenta Masaryka či císaře Františka 

Josefa I. Vysvětlila jim nad slepou ma-
pou tehdejší Evropy, jak se rozstříhalo 
rakousko-uherské mocnářství, ale třeba 
také jaké výdobytky moderní techniky 
přinesla sama I. světová válka. Naučila 
děti vyrobit jednoduchý prostorový ob-
rázek, a  že tato „výuka“ byla zaseta do 
úrodné půdy, jsme měli možnost po-
znat v odpolední družině, kde si někte-
ré děti už vyráběly svoje vlastní verze 
prostorových obrázků. Kromě samotné 
výtvarné dílny si děti i zazpívaly se zná-
mým zpěvákem Petrem Prchalem (alias 
Panchem), který svou manželku mezi 

žáky první a  druhé třídy telnické školy 
doprovázel.

Jsme rádi, že ani nejmladší žáci naší 
školy nepřišli o  zajímavý program 
o  vzniku Československa a  hravou 
formou mohli vstřebat důležitá fakta 
o historii naší země. Třetí, čtvrtá a pátá 
třída školy se totiž minulý týden na 
sokolovně zúčastnily besedy se  čle-
ny klubu vojenské historie. Děkujeme 
manželům Lucii Seifertové a  Petru  
Prchalovi za to, že za námi dorazili až 
z daleké Prahy, a  těšíme se třeba zase 
někdy na shledání.  FK

POHÁDKA O ČESKOSLOVENSKU

V úterý 11. září 2018 jsme se v  klu-
bovně Šatlavy sešly po dvouměsíční 
pauze. Nejprve nás naše kronikářka 
seznámila s  faktem, že již začínáme  
3. klasovskou kroniku a osmý rok trvání 
KLASu. Hlavním tématem bylo „Školství 
za doby našeho mládí a školství dnes“. 
Každá ze seniorek měla možnost k  té-
matu říct své zkušenosti, zavzpomí-
nat na dobu sice dávno minulou, ale 
ve vzpomínkách tak živou a  převážně 
krásnou. Až se zdá být nepravděpo-
dobné, že se i  těm, které dělí od škol-
ní docházky i  více než  pět desetiletí, 
s  takovou lehkostí vybavily i  detailní 
zážitky, názvy různých školních po-
můcek, které byly dávno nahrazeny 
novými, modernějšími. Pověděly jsme 
si o nejednotných učebních osnovách, 
o složitosti maturit, o téměř dvaceti mi-

nistrech školství a tělovýchovy, kteří se 
vystřídali od roku 1990. Probraly jsme 
současné základní školy, klady a zápo-
ry škol státních i soukromých. Snad se 
ještě dočkáme doby, kdy na místa uči-
telů ZŠ nastoupí i muži (po slibovaném 
zlepšení platových podmínek). Na pra-
covní list tentokrát nedošlo, splníme 
příště. Zapomněla jsem málem na „Tel-
nickou hymnu“, kterou jsme si s menší-
mi problémy, co se intonace týče, za-
zpívaly. Návštěva pana starosty již byla 
očekávána – vrátil se k  akcím léta, ke 
„křtu“ nové Knihy o Telnici, která se se-
tkává s  velkým ohlasem. Ještě jednou 
patří právě našemu starostovi velký dík 
za dlouhé měsíce mravenčí práce, která 
musela přinést ovoce!

V úterý 25. září 2018 se KLAS sešel 
v počtu dvanácti žen. Hlavním tématem 

dnes byl 1. říjen – svátek seniorů, který 
je již mezinárodním svátkem, slaveným 
od roku 1999. O jeho slavení se zasloužil 
někdejší generální tajemník OSN, býva-
lý diplomat z  Ghany, Kofi Annan. Naše 
kronikářka k  této příležitosti na ná-
pěv písně Holka modrooká složila text 
s  názvem „K svátku seniorů“. Navodila 
se tak veselá nálada, k  čemuž přispělo 
i pochutnání na miniaturních koláčcích 
z Čech, které právě paní Darka všem na-
bídla. Vzhledem k tomu, že jedna z nás 
dovrší tento týden osmdesátku, přijala 
od nás gratulaci a  kytičku. Oslava po-
kračovala přípitkem a pojídáním nape-
čených dobrot. Slavila i další z nás, stala 
se dvojnásobnou prababičkou! Potom 
jsme se věnovaly pracovnímu listu, pro-
cvičení pozornosti a  paměti. Navštívil 
nás opět pan starosta, který ochotně 

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ 
• 
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reagoval na naše dotazy a připomínky, 
připomněl návštěvu z  Neovize, při níž 
si mohou nechat vyšetřit zrak všichni ti, 
kteří projeví zájem.

Dne 9. října 2018 jsme se zaměřily na 
barvy a tvary, které jsou součástí života. 
V úvodu jsme se vrátily o několik desí-
tek let zpět v  informacích, podaných 
jednou naší členkou, paní Darou. Vždy 
jde o  pestré informace, např. jaká byla 
otevírací doba v  našem obchodě (asi 
by to dnes neprošlo). Teorie se týkala 
barevného vidění, čím je zprostředko-
váno, rozdělení barev, smíchání dvou 
barev a  jejich optickými klamy, které 
bývají mnohdy hodně zajímavé. Vrátily 
jsme se k  mnemotechnické pomůcce 
na zapamatování barev duhy a  využily 
jsme toho k  sestavování krátkého zá-
znamu, kdy jsme „tvořily“. A že jsme se 
u  výsledku zasmály! Barvy se objevují  
i  v názvech knih, v  lidových rčeních 
a jinde – seniorky velmi dobře spolupra-
covaly. Na řadu přišly i tvary, což je širo-
ký pojem. Tady jsme se zaměřily zvlášť 
na optický klam. Doplňovaly jsme pře-
smyčky názvů tvarů a barev. Tělo jsme si 
protáhly několika jednoduchými cviky 
a na řadu přišla i písnička, v níž se zpí-
vá o  barvě růže. Závěr našeho setkání 
patřil panu Františku Kroutilovi, který 
byl ochoten zodpovědět všechny naše 
dotazy. 

V úterý 23. října 2018 se členky Klubu 
aktivních seniorů sešly v Šatlavě k další-

mu pravidelnému setkání, tentokrát na 
téma „Svátky, tradice a zvyky – Dušičky“. 
Na začátku jsme se přivítaly, zazpívaly 
jsme si naši znělku a nezapomněly pro-
cvičit paměť. V  hlavním tématu jsme 
si připomněly tradiční zvyky spojené 
s dušičkovým obdobím, například zdo-
bení hrobů, rozsvěcování světel, církev-
ní obřady na hřbitově apod. Vysvětlily 
jsme si také rozdíl mezi našimi tradice-
mi a dnes často populárním Hallowee-
nem. Pověděly jsme si legendu o Jacko-
vi, která s  tímto anglosaským svátkem 
souvisí. Dušičková doba zahrnuje také 
svátek Všech svatých, který slavíme 1. 
listopadu, a tak jsme si připomněly ně-
které známé svaté našeho národa a čím 
ve svém životě vynikali. V  našem pro-
gramu nechybělo ani procvičování pa-
měti s pracovními listy a přesmyčkami. 
V  závěrečné diskusi jsme se společně 
dohodly, že vyrazíme na oslavu svátku 
seniorů na brněnskou Novou radnici, 
kde pro nás bude připraven zajímavý 
sváteční program.

V úterý 13. listopadu 2018 jsme 
v  KLASu přivítaly místního pana faráře 
Mgr. Vladimíra Langera. Svým vyprá-
věním se vrátil otec Vladimír k  svátku 
Všech svatých. Vlastně se zamýšlel nad 
skutečností, jak důležité je mít v životě 
správnou motivaci – dobrý příklad, ať 
už se jedná o rodiče, prarodiče či jaké-
hokoliv dospělého člověka, který nás 
svým postojem k životu a Bohu kladně 

ovlivnil a  stal se pro nás člověkem, od 
něhož jsme se učili, viděli v  něm opo-
ru, optimistický pohled na věc. Kéž by 
se nám dařilo přiblížit se svým životem 
těm, kteří byli prohlášeni za svaté! Ode-
zva ze strany nás, seniorek, byla dobrá, 
postupně jsme se do debaty zapojova-
ly, zavzpomínaly jsme na naše příbuz-
né, kteří nás svým životním postojem 
formovali a  na něž s  láskou a  vděkem 
vzpomínáme. Druhou část našeho se-
tkání zahájila naše kronikářka paní 
Darka, zmíním se pouze o  stém výročí 
narození nezapomenutelného herce 
Miroslava Horníčka. Požádala pak pana 
faráře o  zapsání do kroniky – rád se 
toho zhostil. Povinnosti pana faráře do-
nutily pobyt s  námi ukončit, rozloučily 
jsme se a konstatovaly, že po něm mezi 
námi zůstala pozitivní energie. Další 
část našeho setkání vyplnilo seznámení 
s  některými méně známými pověstmi 
o městě Brně a zopakování těch, co jsou 
nám známy – seniorky se pěkně zapojo-
valy. Na pracovní list dnes nedošlo, spl-
níme příště. Přivítaly jsme u  nás také 
znovuzvoleného pana  starostu, který 
setkání vždy obohatí. Především se vrá-
til ke slavnostnímu odhalení pomníku  
T. G. Masaryka a  k následné zajímavé 
besedě. Samozřejmě ochotně odpoví-
dal na naše dotazy. A  protože jsme už 
dost „přetáhly“, muselo se končit.

Za KLAS Telnice 
Marie Fialová a Ludmila Burková

Šest reprezentantek telnického KLA-
Su vyrazilo ve čtvrtek 8. listopadu 2018 
na brněnskou Novou radnici, kde se pro 
širokou veřejnost odehrával Den pro 
seniory s  bohatým programem. Jako 

první vystoupil ThMgr. Milan Klapetek 
s  tématem Česká státnost, její výšiny, 
hlubiny a mělčiny. Velmi nás tato před-
náška zaujala. Historií samotné Nové 
radnice v kontextu brněnské a evropské 

architektury (od gotiky po baroko) nás 
provedl Mgr. Pavel Dvořák, Ph.D., zná-
mý cestovatel, průvodce a znalec Brna. 
I  toto téma nás velmi zajímalo a  pan 
přednášející by o  něm mohl vyprávět 
klidně celý den, pořád by bylo o  čem. 
Po přestávce nás paní Mgr. Dana Žiž-
kovská seznámila s  projektem Senior-
ská obálka, který může starším lidem 
pomoci v  krizových situacích. Po ní se 
představila Bc. Klára Šenkyříková z Čes-
ké alzheimerovské společnosti v  Brně, 
která hovořila o  problémech s  Alzhei-
merovou chorobou v  naší společnosti. 
Celým dnem nás provázela příjemná 
moderátorka Petra Vychodilová a  na 
cestu domů jsme dostaly drobný dárek 
v  podobě Seniorské obálky. Děkujeme 
všem organizátorům i přednášejícím za 
velmi poutavý program. A jelikož nepa-
novalo špatné počasí, můžeme říct, že 
se celý výlet vydařil.

Ludmila Burková, KLAS Telnice

VÝLET NA DEN PRO SENIORY 



Telnický zpravodaj – prosinec 2018 Společnost a kultura 27

   ZÁJEZD DO VALAŠSKÉ POLANKY  
NA STAROVALAŠSKÉ DOŽÍNKY

Horká neděle 19. srpna 2018 nás už po 
ránu varovala, že nás čeká pěkně parný 
den: třicítky jsme měli na krku, a to ještě 
nebylo ani poledne. Autobus dobře na-
laděných návštěvníků vyrazil do Valaš-
ské Polanky, kde jsme stihli být přítomni 
slavnostnímu otevření nové mateřské 
školy v  prostorách základní školy. Po 
velmi dobrém občerstvení z  místních 
zdrojů a obědě ve zdejší hospůdce jsme 
posilněni vyrazili na požehnání dožínko-
vého věnce do kostela sv. Jana Křtitele. 
Odtud jsme už jako součást velkého 
průvodu odešli na dožínkové políčko, 
kde se valašští ženci pustili do žatvy 
ovsa a všech lidových zvyků s tím souvi-
sejících. Na pole přišel jako vždy i „gazda 
s gazděnú“ a jako dobrý hospodář všem 
pracujícím, tančícím, zpívajícím a  hra-
jícím přinesl dobré občerstvení. Za do-
provodu dechové hudby Polančanka 
se všichni přítomní vydali na taneční 
parket, kde pokračoval krásný folklorní 
program, nechyběly úžasné „vyškeřáky“, 
které veselým tónem vypráví o tom, co 
se Valachům za poslední tři roky přiho-
dilo. Jeden z nich se týkal i jejich vystou-
pení v Telnici v minulém roce na Folklor-
ním dni, bylo jako vždy veselo.

Kromě tradičního valašského folkloru 
se na místě prezentovali i folkloristi z Cí-

feru, naši dobří známí, jejich vystoupení 
pěkně zapadalo do pohodové a  přátel-
ské atmosféry celého odpoledne. Pří-
tomné přišel pozdravit i telnický starosta, 
který tak učinil nejen slovy, ale i  jednou 
písní. Program se tak pomalu chýlil ke 
konci, během volné zábavy se všichni tel-
ničtí krojovaní i nekrojovaní se všemi roz-
loučili a vyřídili četné pozdravy z Telnice. 
Pak už se autobus Aloise Hrdličky vydal 

zase vstříc domovině, tentokrát za společ-
ného zpěvu písní z Telnického hodového 
zpěvníku. Velké poděkování patří všem 
Valachům za vše, co pro nás připravili 
a čím nás pohostili. Děkujeme panu řidiči 
za tradičně bezpečnou a příjemnou jízdu 
a  také všem účastníkům, kteří si zájezd 
snad v dobrém užili. A těm, kteří s námi 
kvůli horku nemohli vyrazit, vyřizujeme  
přátelské pozdravy z Polanky. FK

Letošní program Malé napoleonské 
bitvy a  Nočních střeleb doznal zásad-
ní změny v tom, že se obě akce konaly 
v  jeden den, v  sobotu 25. srpna 2018. 
Odpoledne se průvod uniformovaných 
vojáků a  veřejnosti vydal postupně 
k pomníkům Kopjafa a k Božím mukám 
na Lopatě, kde byly položeny pamětní 
věnce. Na bojišti samotném se pak strh-
la tradiční šarvátka mezi zúčastněnými 
vojsky, komentář obstaral Aleš Kupský. 
Po skončení bitvy mohli účastníci absol-
vovat dětský program na  10 stanoviš-
tích: Seznam se s historií (díky telnickým 
dělostřelcům za krásnou výstavu histo-
rických artefaktů), Oblékni si vojenský 
mundúr (díky Renatě Jahodové za uši-
tí čtyř krásných malých francouzských 
uniforem), Poznej vojenský mundúr, 
Slož puzzle, Poskládej pexeso, Pomoz 
raněnému (díky Jirkovi Krejčímu a jeho 
týmu za odbornou spolupráci), Skákej 
v pytlích, Prakem na plechovky, Pronik-

MALÁ NAPOLEONSKÁ BITVA A NOČNÍ STŘELBY
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ni bojištěm a Neboj se koní (díky rodin-
né koňské stáji Sekaninových). Všechny 
zúčastněné děti čekaly sladké i neslad-
ké odměny. Kdo chtěl, mohl se svést 
bryčkou Františka Vlacha nebo ochut-
nat dobré občerstvení týmu Mr. Seňora 
(oběma děkujeme). A kdo ještě si ještě 
neprohlédl expozici Památníku Mohyla 
míru, mohl se vydat autobusem Aloise 
Hrdličky i tímto směrem (děkujeme mu-
zeu i panu Hrdličkovi za spolupráci).

I přes páteční dešťovou smršť bylo 
bojiště neblátivé, voda se více méně 
vsákla a větrem vysušila. Sice v sobotu 
klesly teploty vzduchu, ale průběh sa-
motné akce to neohrozilo. Pomalu se 
blížil večer a s ním spojené Noční střel-
by. Tušili jsme, že se déšť opět blíží a ne-
chtěli jsme diváky ochudit o nic z toho, 
co bylo připraveno. V osm večer se čtyři 

týmy asi padesátky dětí do sebe pusti-
ly papírovými koulemi, přičemž vyhrál 
žlutý tým pod vedením kapitána Vaška 
Kroutila a rozdělil si pytel sladkostí. Děti 
po hodinové bitvě vypadaly pořádně 
unavené, ale na tvářích bylo vidět, že je 
tato hra velmi zaujala. Mohly si tak vy-
zkoušet, jak těžký život měly vojáci ve 
své době, když museli bojovat ve zdej-
ší krajině. Za pomoc se svícením děku-
jeme Liborovi Konečnému a  Kamilovi 
Šustrovi a družstevnímu traktoru.

Kapky deště už se pomalu hlásily o slo-
vo, a tak si všichni mohli u ohně opéct 
špekáček nebo se i ohřát, venkovní tep-
lota zase pomalu klesala. Francouzští 
a rakouští vojáci (telnická dělostřelecká 
jednotka) si připravili pro diváky noční 
střelby ze svých kanonů, a že to byly po-
řádné rány! Ve tmě vše vypadá trochu 

jinak než za světla. A honem rychle na 
ohňostroj, který tentokrát trval 7 minut 
a  přinesl nádherné obrazce na noční 
obloze. Ty báječně zachytil fotograf Jiří 
Roznos, děkujeme. A komu nebylo zima 
a  chtěl ještě zůstat, mohl využít dob-
rého občerstvení i  rozdělaného ohně. 
Původně jsme si ještě chtěli u  ohně 
zazpívat, ale houslista Jarmil Kern své 
housle kvůli dešti nakonec musel sba-
lit, harmonikářku Terezku Škrhákovou 
jsme kvůli počasí rovnou odvolali, aby 
už nejezdila. I  přes tyto komplikace se 
ale program vydařil a věříme, že přítom-
ní diváci, kterých bylo odhadem okolo 
stovky, byli spokojeni. Noční klid byl tra-
dičně dodržen.

Chtěli bychom poděkovat všem, kteří 
se na přípravě této krásné akce podíleli: 
hlavní koordinaci měla na starost Pavla 
Chovancová, technickou přípravu za-
jistila pracovní četa a  velmi vypomohli 
telničtí dělostřelci. Bezpečí nám přiná-
šeli telničtí hasiči, kteří se postarali o do-
provod průvodu ulicí Palackého a  také 
o  požární hlídku v  průběhu použití 
střelných zbraní na poli. Bez technické 
pomoci Zemědělského družstva Sokol-
nice by se tentokrát akce neobešla. Dě-
kujeme také Janu Rožnovskému za po-
skytnutí přístřešku na bojišti a  mnoha 
dalším dobrovolníkům a pomocníkům, 
celkově akci připravovaly a  realizovaly 
skutečně desítky lidí. Velké díky patří 
také Jihomoravskému kraji za finanční 
podporu této akce a Památníku Mohyla 
míru za spolupráci.  FK

V neděli 26. srpna 2018 se za účasti 
papeže Františka uskutečnil závěreč-
ný program již IX. světového setkání 
rodin, které se letos konalo v  irském 
Dublinu. Shodou několika okolností 
se v  tento den u  nás v  Telnici usku-
tečnil 9. ročník Dne pro celou rodinu. 
Zvláštní náhoda! Kdo nemohl do Irska, 
tak přijel do Telnice.

Více než 50 rodin se v neděli odpo-
ledne vydalo telnickými ulicemi a po-
dle mapky, kterou obdrželi společně 
s  registrační kartou na startu, hleda-
li jednotlivá stanoviště rozmístěná 
po  celé obci. Zaregistrovat se všichni 
přišli do areálu sokolovny. Na parko-
višti u sokolovny připravili naši hasiči 
ve spolupráci s  jednotkou ze Židlo-
chovic a se zástupkyněmi Hasičského 
záchranného sboru Jihomoravského 

DEN PRO CELOU RODINU
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kraje (HSZ JMK) jedno ze stanovišť, na 
které dohlížel dráček Hasík. Největším 
úkolem na tomto stanovišti nemoh-
lo být nic jiného než uhasit plameny. 
Zejména kluky a tatínky uchvátila ha-
sičská technika. Maminky a babičky si 
zase rády vyslechly rady paní Pražáko-
vé z  HSZ JMK. V  ulici Za sokolovnou 
došlo k  vícegeneračnímu propojení. 
Naše seniorky z KLASu si zde připravi-
ly záludné hlavolamy, otázky k pohád-
kám, skládání puzzle – no zkrátka vše 
k procvičení mysli všech generací. Na 
ulici U  mlýna se šlapalo na velmi ne-
obvyklých kolech z dílny pana Zehna-
la z Hrušek. Nejen děti, ale i dospělí se 
pěkně vyřádili a na tomto stanovišti si 
užili spoustu zábavy. Odolnost rodin 
i  v  náročných situacích si vyzkoušeli 
všichni, kteří se nebáli obeplout tel-
nické moře. Za odměnu si pak mohli 
vychutnat skvělý vorvaní guláš od 
nejlepších vodáckých šéfkuchařů. Pod 
dozorem paní učitelky Verči Slezákové 
proběhla rodina opičí dráhu v  Bez-
pečné dětské zahradě. Na památku 
tohoto dne si pod vedením keramič-
ky Magdy Zaoralové každá rodina 
odekorovala tabulku, která se bude 
krásně hodit k  označení dveří nebo 
domu. Při obchůzce Telnicí zavítaly 
rodiny i do muzea paní Moniky Hani-
kové, která nám představila některé 
panenky z  její sbírky. Nechyběly ani 
historické kočárky a  houpací koník. 
Kdo dobře poslouchal Moničino vy-
právění, tak jistě správně zodpověděl 
všechny její otázky. Zkušená cvičitel-
ka Mirka Kuncová ze Sokolnic (rodem 
z Telnice) připravila několik cviků pro 

všechny členy rodiny na novém work- 
outovém hřišti. Za zvládnutí všech 
stanovišť a  účast celé rodiny čekala 
na účastníky v  cíli sladká a  praktická 
odměna. Každá rodina byla odmě-
něna nejen v  závislosti na splněných 
úkolech, ale hlavně podle toho, zda se 
této akce zúčastnila jako celek (mam-
ka, taťka, děti, babička, dědeček, teta, 
strejda…).

Po návratu všech rodin do areálu 
sokolovny nastala malířská show pro 
všechny věkové kategorie. Pan Adolf 
Dudek opět zazářil a  bavil všechny 
diváky svým osobitým způsobem. Po 

jeho veselém vystoupení následova-
lo vyhlášení nejlepší rodiny, hlavní 
cenu „Let vrtulníkem pro tři osoby“ 
si odnesla rozvětvená rodina Gallo-
va. K  dispozici byl také skákací hrad 
pro děti a barvy paní Holubové, které 
přemalovaly nejeden obličej. Po celou 
dobu zajišťoval občerstvení Mr. Seňor 
a  HD Pub. V  rámci Dne pro celou ro-
dinu přistál na provizorním heliportu 
Na Lopatě vrtulník, se kterým se mohl 
vznést každý odvážlivec. Pohled na 
Telnici a  její okolí z  ptačí perspektivy 
přilákal řadu zájemců a  vrtulník na-
konec létal o něco déle, než bylo pů-
vodně plánováno. Krásné odpoledne, 
plné radosti a  úsměvů ze zvládnutí 
všech úkolů, ale hlavně z toho, že byla 
rodina pohromadě, zakončil svým 
koncertem Pavel Helan.

Děkujeme všem rodinám, které 
v  hojném počtu přišly společně strá-
vit odpoledne, navzájem si fandily, 
pomáhaly si a podporovaly se. Bylo to 
takové rodinné stmelování. Doufáme, 
že se všechny rodiny dobře pobavi-
ly a  utužily svoje vztahy. Děkujeme 
všem místním i přespolním spolupra-
covníkům a  spolkům na stanovištích, 
obecním zaměstnancům za přípravu 
areálu, TJ Sokol Telnice za spolupráci 
a poskytnutí areálu. Všem účinkujícím 
za milá vystoupení a všem rodinám za 
účast! Telnice fandí rodině!

Pavla Chovancová, 
místostarostka obce
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Součástí nedělní akce „Den pro ce-
lou rodinu“ byla i možnost proletět se 
vrtulníkem nad Telnicí a  blízkým oko-

lím. O  půl šesté odpoledne už čekalo 
několik zájemců o  let na našem pří-
rodním heliportu Na Lopatě. Vrtulník 

Robinson R44 přiletěl ze společnosti 
Blue-Sky Service a hned měl první pa-
sažéry. Najednou mohli letět tři ces-
tující. Zájem byl velký, takže vrtule se 
skoro nezastavila. Celkem proběhlo 17 
letů. Hlavní cenu Dne pro celou rodi-
nu – „Let pro tři osoby“ – získala rodina 
Gallových, která zvítězila v  odpolední 
soutěži o největší rodinu. Podle reakcí 
všech zúčastněných bylo poznat, že se 
jim vyhlídkový let nad Telnicí líbil. Bylo 
půl osmé večer, sluníčko pomalu zapa-
dalo a  vrtulník naposledy odstartoval 
a  zamířil na svoje domovské stanovi-
ště, letiště v  Tuřanech. Děkujeme za 
spolupráci společnosti Blue-Sky Servi-
ce, v jejíž režii se tato mimořádná akce 
odehrála.  Monika Haniková

LETY VRTULNÍKEM NAD TELNICÍ 

Jaroslav Kříž renovuje historické au-
tobusy od roku 1997 a  za tu dobu už 
znovu vdechl život několika desítkám 
z  nich. Zákazníky jsou většinou nad-
šenci starých veteránů po celé zemi 
a  někteří z  nich se v  pátek 31. srpna 
2018 sjeli do Telnice, aby se pochlubili 
svými krásnými vozy široké veřejnosti. 
Program setkání začal večerním promí-

táním letního kina Kinematografu bratří 
Čadíků, film Tátova volha přilákal na dvě 
stovky diváků. Pro dokrášlení stylové at-
mosféry přivítal na parkovišti u sokolov-
ny všechny filmové nadšence starý pi-
vovarský speciál, který měl korbu dobře 
naloženou…

Sobotní ráno však začalo velmi nepří-
větivě: prudký déšť zaléval nejen osm 

historických autobusů a  dva nákladní 
vozy a  s  nimi poměrně velké zástupy 
návštěvníků. Každý si mohl prohléd-
nout autobus i  zevnitř a  diskutovat 
s  ochotnými majiteli těchto veteránů. 
Odpoledne se už poněkud vyčasilo 
a kdo měl chuť, svezl se se všemi osmi 
autobusy na zámek ve Slavkově. Tam 
už svítilo nádherné sluníčko, a  tak se 

VETERÁN BUS KŘÍŽ

„Kdo přišel na koncert zpěváka Pavla 
Helana, nechť se přesune do sokolov-
ny,“ znělo areálem. Uvnitř se lidé po-
stupně usazovali na právě přinesené 
židle a sám umělec už se taky připravo-
val. Za chvíli se bude začínat. Ještě na-
ladit. Budete chtít světla? Ne? Později? 
Tak můžeme. Sokolovnou se  rozezněla 
první píseň, snad nejznámější – iBůh. 
Následující písně, které zazněly i  v  po-
dání skvělého violoncellisty Štěpána 
Švestky, přilákaly další posluchače, a tak 
se postupně zaplnil skoro celý sál. Pavel 
Helan sypal písně z rukávu jako kouzel-
ník, od známých písní až po ty nové.

Na konci koncertu, ale vlastně po ka-
ždé odehrané písničce, sklidil obrovský 
aplaus. Publikum si  vytleskalo i  třetí 
přídavek, ale po něm to stále vypadalo, 
že zpěváka nikdo nechce pustit domů. 
Kdo si chtěl odnést kousek Pavla Helana 
s sebou, koupil si CD i s podpisem. I přes 
změnu místa koncertu kvůli chladné-
mu počasí se večer velice vydařil. Byl 
báječným vyvrcholením programu Dne 
pro celou rodinu. Pavel Helan má totiž 

dar. Dokáže nenásilným, milým, lid-
ským a  laskavým způsobem spojovat 
lidi a přivádět je ke krásné hudbě, která 
v nich zanechá hlubokou duchovní sto-
pu. Jestli je to nejvlídnější moravský pí-

sničkář, to ať posoudí ostatní poslucha-
či. Co se mě týče, už se nemůžu dočkat 
dalšího koncertu.

Lucie Jahodová, 
nadšená účastnice koncertu

KONCERT PAVLA HELANA
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velmi vydařilo plánované fotografo-
vání v  příjemném prostředí zámecké-
ho parku. K  dispozici byla prohlídka 
jak krásného parku, tak i  samotného  
zámku.

Po návratu do Telnice byla v sokolov-
ně nachystána veselá zábava s Mirkem 
Hamerlem, který svým hudebním umě-
ním bavil široké publikum do brzkých 
ranních hodin. Neděle pak už byla jen 
uklízecí, všichni autobusoví přátelé se 
rozloučili a tiše si slíbili, že za rok třeba 
zase … v Telnici … pište si: sobota 24. 
srpna 2019 (ale znáte to, termín je to 
bez záruky). Chtěli bychom poděkovat 
za spolupráci telnickému Sokolu a  To-
máši Sobotkovi alias Seňorovi za vyni-
kající občerstvení a obci Telnice.

Rodina Křížova

Ve středu 5. září 2018 nastal ten dlou-
ho očekávaný den, kdy po dvouleté 
práci spatřila světlo světa Kniha o  Tel-
nici. Práce velké spousty lidí – odha-
dem asi stovky autorů textů, fotografií, 
kreseb a  dalších součástí 331stránko-
vé knihy – byla slavnostně „pokřtěna 
burčákem“ starostou obce Františkem 
Kroutilem a předsedkyní pracovní ko-
mise Markétou Kupskou. Právě burčák 
nejlépe charakterizuje dobu, v níž byl 
zahájen prodej této knihy. Za kmot-
ry této knihy byli některé významné 

osobnosti telnického života: František 
Vykouřil, Jan Přerovský, Ladislav Kořal-
ník, Ladislav Šustr st., Bohuslav Sobot-
ka, Alois Fiala, Antonín Jahoda, Dag-
mar Čechová a  Margita Hübschová, 
která byla současně redaktorkou díla. 
Ta také krátce pronesla svou vzpomín-
ku na  přípravu knihy a  poděkovala 
nejbližším spolupracovníkům. Podě-
kování pronesl také starosta obce, při-
čemž vyzvedl právě množství lidí, kte-
ré se na knize podílelo a velké množ-
ství práce, které s  tím souviselo. Křtu 

se z  řad široké veřejnosti zúčastnilo 
odhadem na dvě stě lidí, mezi nimiž se 
objevila také řada rodáků a pozvaných  
osobností.

Pro dobrou náladu všech přítomných 
hrála cimbálová muzika Donava, slav-
nostní okamžiky zpestřila také Telnická 
dělostřelecká jednotka, která výstřelem 
ze svého kanonu možná mnohé pře-
kvapila. O vynikající občerstvení se po-
staral Tomáš Sobotka, obsluhu a pomoc 
s  přípravou obstarali přítomní obecní 
zaměstnanci a  dobrovolníci. Díky Re-

SLAVNOSTNÍ PŘEDSTAVENÍ KNIHY O TELNICI 
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natě Jahodové se ukázaly také krásné 
telnické kroje, bratři Jahodovi spolu se 
starostou obce zazpívali Telnickou hym-
nu, jejíž slova dostali přítomní také do 
svých rukou v papírové podobě a mohli 
si ji tak zazpívat s ostatními. Moderování 
celého programu se ujala místostarost-
ka Pavla Chovancová.

Celé odpoledne a  večer provázelo 
krásné a  příjemné počasí, stejná byla 
i  atmosféra mezi lidmi. Telnické osob-
nosti se ochotně každému podepisovaly 
do knih a nejen ony. Lidé žádali o podpis 
také další přítomné, i  toto zjištění bylo 
velmi milé. Prostranství u Šatlavy tak za-
žilo přátelské setkání s  uvedením nové 

Knihy o Telnici do prodeje. Jakmile si kni-
hu lidé koupili, hned v ní začali listovat 
a se zaujetím si prohlíželi stovky fotogra-
fií či četli některá z více než 100 000 slov. 
Věříme, že se kniha lidem líbila a  líbit 
bude. Děkujeme všem, kteří tento den 
jakýmkoliv způsobem připravili. Děkuje-
me za krásné telnické společenství.  FK

Počátkem měsíce září 2018 se telničtí 
turisté vydali na prodloužený víkend za 
poznáváním krásných míst Broumovska 
a jeho okolí. V pátek jsme navštívili nej-

atraktivnější místa v Broumovských stě-
nách.  Nádherné výhledy do krajiny jis-
tě nadchly každého z  účastněných. Na 
16. hodinu byla objednána prohlídka 

Broumovského kláštera. Trvala hodinu 
a čtvrt, ale nám se zdálo, jako by to bylo 
jen 20 minut, díky perfektnímu, odbor-
nému a hlavně zajímavému podání prů-
vodce pana Jakuba Šafáře, který nám na 
závěr krásně zahrál na varhany. Po uby-
tování a večeři v penzionu Metuje, jsme 
den zakončili posezením, kdy nám na 
kytaru zahrál František Jahoda.

V  sobotu jsme se vydali do Polska. 
Prošli jsme si Bludné skály a  Stolové 
hory. Počasí nám přálo a po ochutnání 
některých polských specialit, nákupu 
drobných suvenýrů v  městečku Kar-
lów pod Stolovými horami, jsme se ve 
večerních hodinách příjemně unavení 
vrátili do penzionu Metuje. Zájezd jsme 
zakončili nedělní prohlídkou divokých 
Teplických skal. Děkuji obci Telnice za 
finanční příspěvek, Františku Jahodovi 
za oživení večerů hrou na kytaru, Aloisi 
Hrdličkovi za bezpečnou cestu tam 
i zpět a všem zúčastněným za respekto-
vání časů odjezdů.  Zdeněk Kubíček

Tak jako každý rok v  zářijovém čase, 
i letos jsme se na orlovně v Telnici pilně 
chystali na Jarmark. V sobotu 15. září se 
uskutečnil a  nadmíru se vydařil, k  če-
muž jistě přispělo i krásné počasí.

Před orlovnou se objevily již tradiční 
stánky s  různým jarmarečním zbožím, 
nechyběla přírodní mýdla pana Maršál-
ka, voňavá káva a různé zboží z Ugandy, 
které již několik let nabízí paní Patri-
cie Holčapková a  jejíž výdělek směřuje 
právě na pomoc této zemi. Na dalším 
stánku pak nejen krásné, ale také chut-
né perníčky paní Lenky Umláškové, 
tentokrát také s  konkrétními ukázkami 
zdobení a  zdobením na přání zákazní-
ků. No a  nechyběl ani vinařský stánek 
od  Husáků z  Nesvačilky s  usměvavou 
obsluhou, neboť Jarmark je také spo-
jen s vinobraním, což ve vnitřním areálu 
orlovny doplňoval koutek s  burčákem 
bílým i  červeným a  Husákovi se opět 
nenechali zahanbit a dodali ho výborný. 

Ale před orlovnou to ještě nebylo vše, 
stál zde stánek s krásnými výrobky paní 
Křetínské z  Bučovic, která nabízela ma-
lované sklo, kreslené hedvábné šátky, 
sklenice zdobené korálky a spoustu dal-
ších věciček pro potěchu oka, své místo 
zde našel i stánek s háčkovanými med-
vídky, prostíráními a  dalšími výrobky 
společnosti HANASEN, které jsou dílem 
handicapovaných lidí či seniorů a jejichž 
zakoupením také můžeme pomoci těm, 
kteří to potřebují. Telnické podnikání 
zde zastupovaly nápadité náramky růz-
ných druhů Lucky Formánkové, na svém 
místě byl opět k  nalezení stánek s  ko-
šíky, ošatkami i  pometly pana Cyprise 
z  Rajhradu, k  práci mu vyhrával na své 
bezové píšťalky a  nabízel je dychtivým 
hudebníčkům pan Ing. Kašpařík z  Bla-
žovic a keramika paní Svobodové to vše 
krásně doplňovala. Mladé maminky také 
ocenily stánek paní Hrdé s oblečky pro 
nejmenší děti, který byl u  nás poprvé.

Všichni, kdo se těšili také na něja-
ké dobroty, byly uspokojeni, protože 
placky našich plackařů na ohni pe-
čené, podávané na sladko i  na slano, 
byly jako vždy v kurzu, a kdo šel raději 
za vůní pašíka či bramboráčků, mohl 
si pochutnat na lahůdkách z  kuchyně 
Stanislava Krále z místní restaurace na 
orlovně.

Před orlovnou ale bývá ještě něco, 
co by jistě chybět nemělo a co je k ra-
dosti dětem i  dospělým, a  to živá zví-
řátka. Kůzlátko od Šustrů od rybníka, 
pocházející z  rodu naší táborové kozy 
Andělky, ovečky paní Jiřiny Franklové 
ze sousední vesnice, kterým se zrovna 
toho dne podařilo prchnout z  domo-
va, ale nakonec se na Jarmark dostaly 
včas, i s různobarevnými slepičkami ze 
stejného dvorku a  králíci od místního 
chovatele Radka Halamky. 

Ani budova orlovny nezůstala prázd-
ná, ve velkém sále každoročně pořádá-

ZÁJEZD NA BROUMOVSKO A DO STOLOVÝCH HOR 

HISTORICKÝ JARMARK A VINOBRANÍ 2018
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me nějakou výstavu. Letos byla floris-
tická, návštěvníci si mohli prohlédnout 
suché vazby z  lučních květin, také 
výstavu darů přírody z ovoce a zeleni-
ny, včetně struhadla na zelí a  různých 
kameňáků, medy od místního včelaře 
Ladislava Kubeši, včetně velkého kola 
pravého včelího vosku, knihy o  květi-
nách a bylinách a koutek kuchyňský se 
zavařeninami, leči, čalamádami a  siru-
py, prostě se vším, co z darů přírody mů-
žeme vyrobit ke své spotřebě a k chuti. 
Na stole potom byly připraveny klasic-
ké moučníky jako například závin či 
bábovka. Moučníky nám napekla Pet-
ra Hrazdírová a  všichni kdo ochutnali, 
moc chválili. Celou floristickou výstavu 
připravila a již dlouho před Jarmarkem 
chystala paní RNDr. Jana Saňová z Pra-
ce, které patří velký dík za spoustu ho-
din práce a nadšení pro věc.

Uvnitř areálu potom, kromě mož-
nosti nechat si něco pěkného nakreslit 
na obličej, čekaly děti hry na jedenácti 
stanovištích, kde si mohly vysoutě-
žit své tolárky a  vybojovat si potom 
za  ně osvobození princezny na hra-
dě či jít se bát do Tajemné komnaty 
v podzemí. I u soutěží jsme se nechali 
inspirovat přírodou, tedy vlastně živly 
jako vzduch, oheň, voda a  země. Děti 
se naučily zasadit brambory, pěstovat 
je i  sklidit a  kdo chtěl, tak i  ochutnal 
horký brambor. Děti také foukaly do 
plachty loděk, aby dopluly do svého 
přístavu, stavěly pagodu, nechaly sviš-

tět šípy vzduchem, přecházely potok 
na chůdách, ve vzduchu přecházely 
po provaze, lovily ryby, přebíraly zrní, 
třídily zeleninu a  ovoce, zalévaly lek-
níny, v  chrámu u  mnichů zapalovaly 
a  zhášely svíce. Prostě, mohly se vy-
řádit, zatímco jejich rodiny či přátelé 
poseděli u  burčáku a  užívali pěkného 
dne. Dětí, které se letos do soutěží za-
pojily, bylo okolo 150, což už je číslo  
úctyhodné.

A nebyl by to pořádný historický Jar-
mark, kdyby na něm chyběla naše oblí-
bená rytířská skupina Khaern M’orhen, 
která mezi hodováním a  bitvami zá-
jemcům předváděla své zbraně a další 
vybavení nutné pro přežití ve starých 
časech. Ženy z  jejich družiny si pro 
nás nachystaly překvapení a připravily 
ukázku středověkých pokrmů, z  nichž 
některé jistě mnozí z  nás do té doby 
ani neviděli, ani neochutnali. Zlatým 
hřebem podvečera byl jako již několik 
let koncert Husak Quartet, který potěšil 
hudbou vážnou i veselou. Jeden z mla-
díků předvedl malou ukázku výuky hry 
na housle na přítomném publiku a ani 
děti nepřišly zkrátka a užily si hudby ze 
svých oblíbených večerníčků a filmů. 

Na závěr pak přišla na řadu naše 
„štěstíčková“ tombola, ve které jsme 
roztočili dárky od stánkařů, pytle se zr-
ním z výstavy, burčák a různé dobroty. 
Velké oblibě se těšily dortíky – muffin-
ky, které se částečně dostaly do rukou 
i  komunitě našich mnichů, neboť tito 

založili k získání štěstíček dokonce spo-
lečnou družstevní pokladnu a  byli ve 
svých výhrách celkem dosti úspěšní. 
Hlavní cenou pak byl krásný květinový 
dort, také v duchu naší letošní výstavy.

Co více ještě dodat? Už zbývá jen po-
děkovat všem, kteří s námi Jarmark při-
pravovali, chystali výstavu, zapůjčili do 
ní své věci, věnovali květiny, poskytli 
ovoce a zeleninu, upekli moučníky, při-
pravili areál, zapůjčili svá zvířátka, pro 
které jiní zase vystavěli ohrádky, pra-
covali několik dní na přípravě Tajem-
né komnaty, hradu a  stanovištích pro 
děti. Děkuji pomocníkům od burčáku, 
šumným děvčatům na prezenci soutě-
ží pro děti, všem asi 50 pomocníkům, 
stanovišťákům, kteří se celý den vě-
novali soutěžícím dětem a i těm, které 
jste viděli jen občas proběhnout a pak 
zmizet v zákulisí, aby mohli přichystat 
něco dalšího.

Byla to krásná akce, která se díky veš-
keré pomoci, pěknému počasí a  také 
přízni všech účastníků, vydařila. Věří-
me, že přinesla příjemný a  pohodový 
zážitek všem generacím, které si ji spo-
lečně mohly užít, a každý si jistě našel 
něco, co bylo zrovna pro něj. Těšíme 
se tedy s vámi již na příští září, na další 
Jarmark. A  pokud máte nějaký dobrý 
námět na  naši další výstavu, budeme 
za něj rádi. Fotografie z Jarmarku naje-
dete na www.oreltelnice.cz.

Bohumila Hrazdírová, 
Orel jednota Telnice
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  OHLÉDNUTÍ ZA POUTNÍM ZÁJEZDEM  
DO KRNOVA A BRUNTÁLU

V  úterý 18. září 2018 jsme se vydali 
autobusem pana Aloise Hrdličky na zá-
jezd seniorů. První zastávkou byla bazi-
lika Jména P. Marie ve Křtinách, kterou 
mnozí z nás již v minulosti navštívili, ale 
na tomto architektonickém skvostu je 
vždy co znovu objevovat. Jde o národ-
ní kulturní památku, dílo Jana Blažeje 
Santiniho Aichela. Chrám byl vystaven 
v  letech 1718–1750. Dalším z  cílů se 
stal poutní kostel P. Marie Bolestné ve 
Sloupě. Jedná se o dvouvěžovou mo-
hutnou stavbu v barokním slohu, kde 
jsou v  kryptě kostela uloženy ostatky 
jeho zakladatelky Karoliny z  Rogens-

ZÁJEZD SENIORŮ

V  neděli 16. září 2018 vyrazili někteří 
farníci z Telnice a Sokolnic na zájezd do 
Krnova, nad kterým byl postaven kostel 
P. Marie Sedmibolestné. Stojí přesně-
ji řečeno na Cvilíně. Osobně toto mís-
to znám ze začátku šedesátých let, kdy 
jsem v těchto končinách za trest sloužila 
3  měsíce jako dietní sestra. Tento trest 
jsem si zasloužila za to, že jsem nesou-
hlasila s  rozhodnutím mého tehdejšího 
zaměstnavatele, který se chlubil tím, že 
Rýmařov je první nemocnice, která se 
tehdy zbavila řádových sester. Na Cvilín 
jsem v té době šlapala tak dvakrát týdně 
těch 222 schodů. Pamatuji si z první na-
vštívené mše svaté, že pan farář v kázání 
vyzýval k odpuštění. Kdybychom to tak 
všichni dělali, svět by dnes byl úplně jiný.

V  10 hodin jsme se zúčastnili hlav-
ní poutní mše svaté, kterou celebroval 
pomocný biskup Martin David. Tomu-
to kostelu jsem věnovala zbylé peníze, 
které mi zůstaly při organizaci tohoto 
zájezdu, a poprosila místního pana fará-
ře P. Josefa Goryla, aby zde byla 30. října 
2018 v 18 hodin odsloužena mše svatá 
za poutníky z  Telnice, Sokolnic, naše 
živé i  zemřelé rodinné příslušníky a  za 
obě naše obce.

Po pouti jsme odjeli do Bruntálu. Po 
chutném obědě jsme vyrazili na pro-
hlídku krásného bruntálského zámku, 
kde jsme navštívili 27 historicky vyba-
vených pokojů a  místností. Ze zámku 
už to bylo jenom kousek do kostela 
Nanebevzetí Panny Marie, kde jsme 
byli objednáni na prohlídku a současně 
na návštěvu nádherného vyřezávané-
ho betléma, který v  padesátých letech 

minulého století začal vyřezávat pan 
Nedomlel, v  jehož díle nyní pokračuje 
jeho syn. Betlém je rozložen na 35 m2 
a  je celý pohyblivý, nalézáme zde růz-
ná významná místa tohoto města i  ale 
i  jeho okolí: je zde k  vidění bruntálský 
zámek, kostel, fara, školy, pila, ale třeba 
i dům autora betléma pana Nedomlela. 
Po celé roky se betlém na konci vánoč-
ní doby vždy rozkládal a  uklízel. Jenže 
samotná stavba trvala i  tři týdny a  to 
vše ve velmi studeném prostředí gotic-
kého kostela, kdy teploty padaly i  pod 
bod mrazu. Proto se loni rozhodlo, že 
nyní už betlém bude celoročně zůstá-
vat rozložený, ale přikrytý. O  Vánocích 
si tento betlém přijde prohlédnout více 
než 5  tisíc návštěvníků, stojí se na něj 

pořád dlouhé fronty. Po skončení pro-
hlídky jsme na památku dostali krásnou 
pohlednici betléma. Odpovídám na do-
taz lidí, kde jsem přišla na takové pěkné 
místo: tip přišel od telnického starosty, 
který zde vyrůstal. Poděkování patří 
nejen starostovi, ale hlavně panu Karlu 
Peschkemu, který nám velmi poutavým 
výkladem přiblížil vznik bruntálského 
kostela a historii místního betléma. 

Poděkovat bych chtěla také panu 
Aloisi Hrdličkovi, jehož bezpečná jíz-
da je zárukou, že se dostaneme vždy 
do svého cíle i zpět do svých domovů. 
Na příští rok plánuji zájezd do Českého 
Krumlova – prohlídku zdejšího zámku 
a  krásného historického města, které 
leží na řece Vltavě.  Anna Nečasová

Bruntálský betlém
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  PRVNÍ SETKÁNÍ TELNICKÉHO SLUNÍČKA  
V NOVÉM ŠKOLNÍM ROCE

dorfu. Do třetice jsme zavítali na státní 
zámek Rájec nad Svitavou, což je kla-
sicistní dílo, zbudované rodem Salmů. 
Snad si vzpomeneme na oblíbený te-
levizní seriál „Četnické humoresky“, 
v  němž bylo využito právě zdejších 
přilehlých prostor. V zámku se nachá-
zí mj. zámecká knihovna, která patří 

k  největším v  České republice. Před 
chutným obědem jsme ještě navštívili 
místní zahradnictví, kde jsme shlédli 
nespočet druhů květů pozdního léta 
– jiřin. To byla podívaná! Po kávě od 
pana řidiče jsme se odebrali směrem 
domů. Shodli jsme se na tom, že šlo 
o pěkný výlet, za což vyslovujeme díky 

obci Telnice (za úhradu dopravních ná-
kladů) a  panu Miroslavu Homolovi za 
organizační záležitosti. Děkujeme také 
za tradičně bezpečnou a  příjemnou 
jízdu panu Aloisi Hrdličkovi. Fotografie 
pořídila paní Eva, rovněž jí děkujeme.

Marie Fialová, 
jménem telnického KLASu

TELNICKÝ BAZÁREK

Ve středu 19. září 2018 se po pro-
dloužených letních prázdninách vrátil 
ke své pravidelné činnosti mateřský 
klub Sluníčko. Tuto aktivitu provozuje 
již dvanáctým rokem spolek Telnické 
sluníčko. Mám velkou radost, že je nás 
pořád plno. Naše nejmenší děti zapl-
nily prostory malého sálu do jediného 
místečka. Po prázdninách jich dorazilo 
celkem 24 a doprovázely je jejich ma-
minky a  taky jedna babička. Po úvod-
ním pozdravení následovalo opaková-
ní básniček a  říkanek, procvičili jsme 
hlasivky  a oprášili hudební nástroje. 
Nechyběl ani duhový padák a  hračky 
na závěr setkání. V tomto školním roce 
se budeme opět scházet každou stře-
du od 10.00 do 11.30 hodin v  malém 
sále orlovny.

Pavla Chovancová

V sobotu 22. září 2018 se v  telnické 
sokolovně uskutečnil již šestý bazá-
rek dětského oblečení, sportovních 
potřeb, kočárků, kol a  dalších věcí. 
Prodávajících i nakupujících maminek 
bylo již tradičně hodně, ale tentokrát 
byl obrovský problém zajistit dostatek 
maminek, ochotných zdarma pomo-

ci při organizaci burzy. Touto cestou 
velmi děkuji zejména Renatě Mrkvi-
cové ze Sokolnic a  Simoně Výletové, 
které celou sobotu věnovaly pomoci 
při organizaci burzy. Tradičně na burzu 
přišly pomoci také Ivana Fretichová, 
Maruška Gabrhelová a Jana Knapková. 
Holky, vám všem velké díky. A  moje 

poděkování patří také těm maminkám  
(z Telnice i Sokolnic), které pomohly od-
poledne při třídění neprodaných věcí. 
Celá akce by se také nemohla uskuteč-
nit bez podpory Sokola Telnice. Velmi 
děkuji za bezplatný pronájem sálu so-
kolovny, a  také za pomoc členům So-
kola – oddílu házené s  nachystáním 

  SETKÁNÍ  
PŘÁTEL  
LIDOVÝCH PÍSNÍ

Dne 21. září 2018 se konalo naše 
poslední setkání u  harmoniky, tento-
kráte venku na Masarykově náměstí 
u  Šatlavy. Večer se vydařil, byl po-
slední teplý. Sešlo se nás tam kolem 
dvaceti, a tak jsme si zase zazpívali při 
dobré náladě a vínečku. Děkuji všem 
za dobrou atmosféru a  těším se na 
další setkání.

Jindřich Čech
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Od 21. do 23. září 2018 jsme vyrazili 
na víkendovku do Slavkova u  Brna do 
Domu Svaté rodiny. Celkem nás jelo 
dvacet čtyři a  moc jsme si celý víkend 
užili. Posuďte sami z reakcí účastníků: 

„Líbilo se mi všechno, bylo to úžasný.“
„Nelíbilo se mi, že ten víkend utekl tak 

rychle.“
„Nic bych neměnila, ale udělala bych 

to klidně na týden.“
„Líbilo se mi, že jsme se pořád smáli 

a že mi tu skoro všechno chutnalo.“
„Strašně se mi líbily všechny hry 

s  dobrým nápadem, jako to focení 
u různých věcí.“

„Pobyt by mohl být o pár dní delší.“
„Komu by se nelíbilo strávit víkend 

s  příjemnými lidmi. Panovala moc pří-
jemná atmosféra. Hry nás naučily víc si 
pomáhat a prohloubily naše přátelství.“

Děkujeme za krásný víkend všem 
účastníkům! Bylo to super díky každé-
mu z vás! Těšíme se na páteční setkání 
a třeba i další víkendovku!

Za mládež z telnické farnosti  
Katka Jahodová

PODZIMNÍ VÍKENDOVKA Advent přichází
P. František Trtílek 

 Advent přichází, 
když necháváš odcházet 
vše své dospělé, 
když zemi, nebe, lidi 
a vše na světě zase vidíš  
srdcem dítěte.

 Advent je zde, 
když hledíš k hvězdě, 
jež naději nese, 
že zastaví se 
přesně nad tvým srdcem.

(Ze sbírky Jen kdo se ptá)

stolů. Výtěžek z akce činil 2 177 Kč a byl 
předán jako dar TJ Sokol Telnice.

Další burza je naplánována na sobotu 
16. března 2019. Její konání bude závi-
set na ochotě maminek pomoci s orga-
nizací. Velmi ráda bych burzu i vylepšila 
– např. otevřením dvou pokladen. Jis-
tě by to přivítaly nakupující maminky, 

které musí u jedné pokladny stát dlou-
hou frontu na zaplacení nakoupených 
věcí. Bohužel ve třech maminkách, kte-
ré jsme na burze byly celý den, to orga-
nizačně možné není. Pokud by některá 
maminka měla zájem na březnové bur-
ze pomoci, neváhejte se na mě obrátit, 
e-mail: ivadonovalova@seznam.cz.

Věci z  jarní a  podzimní burzy, kte-
ré nám neoznačené po burze zůstaly 
v  sále a  ani po opakovaných výzvách 
se o ně doteď nikdo nepřihlásil, budou 
předány paní Ivaně Fretichové, která je 
i spolu s dalšími věcmi odveze do Azy-
lového domu v Brně.

Za organizátory Iva Donovalová
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Dne 22. září 2018 se uskutečnil v kos-
tele sv. Jana Křtitele v  Telnici koncert 
duchovní hudby, který zorganizovala 
Magdalena Földvári. Vystoupila skvělá 
mezzosopranistka ND Brno a ND Praha 
Veronika Hajnová a  přední česká var-
hanice Hana Bartošová. Po úvodním 
hezkém proslovu doc. Aloise Fialy se po 
kostele rozlehl melodický zvuk varhan 
doprovázený zpěvem zmiňované oper-
ní pěvkyně, kterým se mezi posluchači 
navodila velmi příjemná atmosféra. Za-
zněla duchovní hudba z dávných či ne-
dávných časů. Koncert se vydařil a všem 
se moc líbil. Přítomné publikum oběma 
umělkyním poděkovalo velkým potles-
kem. Všem lidem, kteří svůj čas využili 
k poslechu tohoto koncertu, děkujeme. 
Doufáme, že pro všechny lidi dobré vůle 
byl příjemným prožitkem a také podě-
kováním za to, jak ohleduplně ke svému 
okolí právě oni ve svých životech přistu-

pují. Poděkování patří telnické farnosti 
za poskytnutí nádherného prostoru 
místního kostela a panu faráři Vladimíru 
Langerovi za pomoc při přípravě kon-

certu. Děkujeme také obci Telnice za 
poskytnutou finanční podporu.

Jménem všech spokojených posluchačů 
Kateřina Földvári

Zatímco mezi lidskými dospěláky byly 
v  sobotu 6. října 2018 tématem spíše 
komunální volby, draci – papíroví i ige-
litoví, velcí i malí – si užívali nádherného 
počasí a létali. Počasí bylo opravdu jako 
stvořené k létání! Letěl snad každý drak, 
který se drakiády zúčastnil. 

Drakiáda proběhla na tradičním mís-
tě – na poli u cesty na Žatčany. Zúčast-
nilo se zhruba 30 nadšenců. Někteří při-
šli vyvenčit úplně nové draky vyrobené 

v  pondělí na  orlovně. Vítr foukal hod-
ně, a ač už byl podzim, sluníčko hřálo 
a  sundávalo přítomným bundy a  šály, 
obloha byla skoro bez mráčků, ani ten 
čaj snad letos nebyl třeba. Někteří dra-
ci by to nemuseli vidět tolik pozitivně – 
z větru se radovali tak, že se brzy utrhli 
svým krotitelům, někteří si dokonce 
zlomili nějakou tu tyčku a sem tam ně-
kdo skončil na stromě nebo u sousedů. 
Ale ani to neodradilo jejich krotitele 

z řad dětí a rodičů, vskutku bylo krásně. 
Aby si hlavně děti pamatovaly na ten-
to dračí den, byly za svou draky-krotící 
píli odměněny diplomy a  dobrotami. 
A  teď už jen doufat, že příště bude 
drakům počasí taky nakloněno a tuhle 
podzimní zábavu si společně zase uži-
jeme. Fotogalerie z Drakiády je k vidění  
na www.oreltelnice.cz. 

Za Orla jednotu Telnice 
Anna Hrazdírová

KONCERT DUCHOVNÍ HUDBY

DRAKIÁDA
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V neděli  14. října 2018 se uskuteč-
nilo letošní druhé vítání nejmenších 
občánků naší obce. Za šest měsíců 
se v  Telnici narodilo 16 dětí! Popr-
vé v  historii vítání občánků proběh-
la tato akce pro velký počet dětí ve 
dvou různých časech. Pan staros-
ta František Kroutil přivítal 16 dětí,  
jmenovitě:

Michna Jonáš
Ondráček Lukáš
Potfaj Adam
Horáková Sofie
Dudáková Eliška
Krajíček Oldřich
Bursík Miroslav
Mrkvicová Anita
Fukan Dominik
Umlášková Alžběta
Bačíková Apolena
Pešička Darek
Langerová Vendula
Muroň Jan
Bartáková Charlotte
Hlávková Thea

Program vítání občánků byl tradiční. 
Po úvodním slovu pana starosty vy-

stoupily děti z telnické základní školy, 
které si připravily pod vedením paní 
učitelky Mgr. Leony Bímové pásmo 
písniček a básniček. Poté se již rodiče 
dětí zapsali do pamětní knihy, z rukou 
pana starosty obdrželi pamětní list 
a  poukázky v  celkové hodnotě 1  000 
Kč a  děti maminkám předaly  kytičky 

a  drobné dárky.  Závěrečné slovo pa-
třilo paní místostarostce Pavle Cho-
vancové, která seznámila s  činností 
Telnického sluníčka. Další vítání ob-
čánků se uskuteční na jaře příštího  
roku.

Za sociální komisi 
Iva Donovalová

S oslavami 100 let od založení Čes-
koslovenské republiky se letos poji-
la a  stále pojí spousta oslav. Zvykem 
na orlovně bylo vždy ve sváteční den  
28. října uspořádat kulturní akci – kon-
cert, divadelní představení – avšak 
letos tomu bylo jinak. Vysadili jsme 
strom. Lípu, náš národní strom. Ráno 
po mši svaté jsme se v kruhu orlů, orel-
ských příznivců i kolemjdoucích setka-
li před orlovnou, poslechli si pár slov 
starosty i  místostarosty telnické orel-
ské jednoty, zazpívali si státní hymnu 
a  většina přítomných přispěla lopa-
tou hlíny k zasazení lípy. Protože bylo 
chladné podzimní ráno doprovázené 
studeným větrem (a ta jedna přihoze-
ná lopata hlíny člověka tolik nezahře-
je), přesunuli jsme se k hřejivému po-
sezení do orlovny, kde jsme si dali te-
maticky lipový čaj s  lipovým medem. 
A na zub i škvarek a kus chleba ze spo-
lečného bochníku. Děkujeme všem 
přítomným za příjemnou přátelskou 
atmosféru. Do budoucna si přejeme, 
aby naše republika vzkvétala, jako to 

umí rostliny v úrodné půdě, a sobě na-
vzájem pak abychom se – jednou tře-
ba už ve stínu lípy před orlovnou – dál 

rádi setkávali. Fotogalerii z  této akce 
naleznete na www.oreltelnice.cz.

Za OJT Anna Hrazdírová

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

VYSAZENÍ LÍPY PŘED ORLOVNOU
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  OSLAVA 100. VÝROČÍ REPUBLIKY  
A ODHALENÍ PAMĚTNÍ DESKY T. G. M. 

Program oslav 100. výročí založe-
ní Československé republiky proběhl 
v den státního svátku 28. října 2018 na 
Masarykově náměstí a  na orlovně. Pů-
vodně se vše mělo uskutečnit u  Šatla-
vy, avšak nepřízeň počasí (především 
chlad a studený vítr) přesunula úvodní 
oficiální část programu do orlovny. Mo-
derování se ujala místostarostka Pavla 
Chovancová a  za doprovodu dechové 
hudby Telničanka uctili sváteční den 

zpěvem československé hymny. Orlov-
na byla provizorně připravena v půlkru-
hovém rozestavení židlí, za nimiž stáli 
čestnou stráž ve svých krojích sokoli 
a ve slavnostních uniformách místní ha-
siči, spolu s nimi stál také starosta telnic-
kého orla.

Po hymnách připomněl historii vzni-
ku ČSR místostarosta Jiří Dudák. Po jeho 
slovech následovalo foklorní vystoupe-
ní telnického folklorního souboru Tel-
nička pod vedením Simony Výletové. 
Jak ve své době na vznik republiky rea-
govali telničtí občané, připomněla Pav-
la Chovancová, která přečetla několik 
citací z Pernovy kroniky. Jeden z docho-
vaných veršovaných dětských pozdra-
vů, kterými byl zahrnut prezident Masa-
ryk při své návštěvě Telnice, přednesla 
Karolína Gabrhelová. Z  hostů si slovo 
vzal architekt Jan Kruml, bývalý před-
seda Spolku pro obnovu venkova, kte-
rý připomněl význam sokolů při vzniku 
Československa a  také to, že součástí 
našeho krásného mladého státu bývala 
i Podkarpatská Rus.

To už se ale z příjemně vyhřáté orlov-
ny stěhovali lidé na Masarykovo náměs-
tí k  Laštůvkově hospodě, kde program 
dále pokračoval samotným odhalová-
ním nové pamětní desky věnované prv-
nímu československému prezidentovi. 
Slova se ujal starosta obce František 
Kroutil, který připomněl, že ačkoliv nese 
telnické náměstí prezidentovo jméno 
již od roku 1930, nikdy se nedočkalo 
trvalého symbolu, doby minulé tomu 

příliš nepřály. Zmínil citát, který byl pro 
tento účel vybrán, i důvody, které k vý-
běru vedly. Poděkoval všem, kteří se 
o tuto pamětní desku zasloužili. Kromě 
samotného autora Ivo Lorenze patří 
poděkování za inspiraci panu Ladislavu 
Kořalníkovi, za pomoc s výběrem citátu 
profesoru Janu Zouharovi z Masarykovy 
univerzity v Brně a arch. Janu Krumlovi, 
zvláštní poděkování patří telnickým za-
stupitelům, kteří realizaci této myšlenky 
podpořili svým hlasováním. Použitý ci-
tát tedy zní takto:

Každý má držet si své,
mít své přesvědčení,
ale vážit si také
opravdového
přesvědčení druhých.
Pravdy každému přejte.
TGM se zasloužil o stát.
To už se ale blížilo samotné slavnostní 

odhalení, kterého se ujali čtyři telnič-
tí starostové: obce Telnice – František 
Kroutil, telnického Sokola – Pavel Obor-
ný, telnického Orla – Jiří Hrazdíra a tel-
nických hasičů – Richard Smetana. Za 

zpěvu oblíbené Masarykovy písně „Ach 
synku, synku“ sňali společně čtyři triko-
lory, kterými bylo k pamětní desce při-
pevněno bílé plátno. Po snětí plátna se 
ukázala nádherná pamětní deska v plné 
kráse. Autorem díla je telnický umělec-
ký kovář Ivo Lorenz, který přijal velké  
a zasloužené ovace všech přítomných. 

Pamětní desce bude „krýt záda“ Ma-
sarykova lípa, kterou hned na to spo-
lečně zasadily místní děti za spolupráce 
s  arch. Janem Krumlem a  kapitánem 
české armády Radovanem Honzekem. 
Byl to dojemný pohled na děti, které si 
tu symbolicky sázely svou budoucnost. 
V průběhu sázení lípy si přítomní zazpí-
vali další Masarykovu oblíbenou píseň 
„Teče voda, teče“. Ať navždy zůstane 
zapsáno, kdo všechno sázel v roce 2018 
Masarykovu lípu: Jan Kruml, kpt. Rado-
van Honzek a jeho děti Kateřina a Anna, 
Filip Křen, Markéta Kroutilová, Eliška 
Chovancová, Kateřina Földvari, Lenka 
Mutlová, Mariana Földvari, Karolína Ga-
brhelová, Viktorie Borýsková, Alex Borý-
sek, Václav Kroutil a Petr Gabrhel ml.

Na závěr všem přítomným poděkovala 
Pavla Chovancová a pozvala je na bese-
du s vojenským historikem kpt. Radova-
nem Honzekem. Kromě výše jmenova-

ných patří poděkování obecním zaměst-
nancům a zedníku Zdeňku Špánkovi za 
přípravu slavnosti, dále telnickým hasi-
čům a  Městské policii Šlapanice, Telnic-
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  BESEDA S VOJENSKÝM HISTORIKEM  
U PŘÍLEŽITOSTI 100. VÝROČÍ ČSR

kému foklornímu spolku pod vedením 
Simony Výletové, dechové hudbě Telni-
čanka pod taktovkou Aleše Kučery a Re-
natě, Ivě a Petře Jahodovým za přípravu 
telnických krojů a  pomoc s  organizací. 
Poděkování patří také telnickému Orlu 
za mimořádnou přípravu orlovny, brat-
rům Antonínu a  Františku Jahodovým, 

Jaroslavě Novotňákové a  Anně Králové 
za předzpěvování písní. Přes ne zcela na-
kloněné počasí to byl pro Telnici krásný 
a slavný den. Věřím, že ve vzpomínkách 
mnohých zůstane nezapomenut.

P. S. Nedlouho po skončení slavnostní-
ho programu se na mne obrátila mladá 
maminka se slovy: „Chtěla bych ti říct, že 

se mi celý ten program moc líbil. Musím 
říct, že síla toho okamžiku, kdy všichni 
zpívali hymnu nebo potom venku Ach 
synku, synku, mě opravdu dostala. Bylo 
to nezapomenutelné. A  Bohu díky, že 
jsme to takhle svobodně a  společně 
mohli prožít. Díky!“ I já děkuji.

František Kroutil, starosta obce

Letošní svatomartinské odpoledne 
zahájili ochotníci z telnického dramatic-
kého kroužku předpovědí počasí. V  je-
jich podání zazněla báseň Jaké bude 
počasí od Jiřího Žáčka. Všichni přítomní 
si tak mohli udělat představu o tom, jak 
to s  tím počasím bude vypadat a  zda 

můžeme očekávat i  Martina na bílém 
koni. Ten pak skutečně přijel, ale začně-
me hezky od začátku. 

Po vystoupení našich mladých a  ši-
kovných ochotníků zazněla podzimní 
písnička, která pěkně popsala listopa-
dové události – padání listí a  příchod 

zimy. Písničku vystřídalo vyprávění 
ze života sv. Martina, které děti sklá-
daly z  různých obrázků vztahujících 
se k  tomuto významnému světci. Pří-
běh děti zdárně dokončily a  osvěžily 
si tak svoje vědomosti o  sv. Martinovi 
z  předchozích let. Na řadu přišla další 

Po slavnostním odhalení pamětní 
desky prvnímu prezidentovi Tomáši 
Garrigue Masarykovi a  zasazení Ma-
sarykovy lípy na Masarykově náměstí 
následoval program besedou s vojen-
ským historikem a  kapitánem Armá-
dy České republiky Mgr. Radovanem 
Honzekem. Ten připomněl všechny 
podstatné souvislosti vzniku Českoslo-
venska, především vojenské a geopo-
litické. Velmi poutavým a  vlastenecky 
nadšeným způsobem zaujal všechny 
přítomné, někteří se přidali k  diskusi 

také svými otázkami. O  doplnění in-
formací se postaral také host, architekt 
Jan Kruml. Kdyby čas hodně nepokro-
čil, jistě by se besedovalo dále a  bylo 
by o  čem. Kapitán Honzek je skuteč-
ně vynikající přednášející, ze kterého 
čiší hrdé a  poctivé vlastenectví, kte-
rým dokáže oslovovat své poslucha-
če. Děkujeme všem, kteří v chladném 
počasí zavítali do zasedací místnosti 
a vyslechli si tuto vynikající přednášku, 
resp. besedu ke zmíněnému slavnost-
nímu tématu.  FK

LAMPIONOVÝ PRŮVOD K OSLAVĚ SVÁTKU SV. MARTINA
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Házenkáři vstoupili do letošního roč-
níku Českého poháru mužů ve vždy 
nepříjemném prostředí Dolní Cerekve, 
tentokrát neponechali nic náhodě a po 
hladkém průběhu utkání si zajistili po-
stup do druhého kola. Ve druhém kole 
nám los přiřkl známého, ale velmi sil-
ného soupeře z  brněnských Malomě-
řic. Utkání jsme pojali jako slavnostní 
zahájení házenkářské sezóny 18/19 –  
tzv. Otvírák. Možná i  díky bohatému 
doprovodnému programu sledovalo 
rychlé a bojovné utkání velmi dobře za-
plněné hlediště, které dohnalo domácí 
k zaslouženému postupu do již prestiž-
ního třetího kola. S  napětím jsme oče-
kávali los, který mohl do Telnice poslat 
již i extraligové celky z celé republiky – 
všechny fanoušky i hráče potěšil soupeř 
zvučného jména a  účastník 1. ligy HC 

Zlín. Pro toto výjimečné utkání se hráči 
společně s realizačním týmem rozhodli 
spojit síly se soupeřem a podpořit dob-
rou věc, nadační fond dětské onkologie 
Krtek. K výzvě družstev se přidalo i po-
četné publikum, které sledovalo vyni-
kající utkání mladých družstev obou 
celků. Větší vůli po vítězství prokázali 
telničáci, kteří v  dramatickém závěru 
ubránili nejtěsnější vítězství a fantastic-
ký postup do osmifinále, kde se kromě 
Bohunic a  Vsetína představily pouze 
dva prvoligové celky a zbytek startovní-
ho pole obstarala družstva Strabag Rail 
Extraligy. Další netrpělivě očekávaný los 
poslal do Telnice exkluzivního soupe-
ře, aktuálně čtvrtý nejlepší tým Česka 
– tým z klasické bašty házené KH Kop-
řivnice. Ve středu 14. listopadu praskala 
bublina v  Telnici ve švech – házenkáři 

i široká veřejnost z celého okolí se přišli 
podívat na atraktivní utkání. Soupeř při-
jel s kompletním kádrem, který válcuje  
každým týdnem soupeře v  extralize 
a  nastoupil koncentrovaně i  k  utkání 
v Telnici. My jsme přistoupili na vysoké 
tempo soupeře a  především v  druhé 
půli jsme byli špičkovému soupeři více 
než důstojným soupeřem. Výsledek 
30:20 není samozřejmě na postup do 
nejlepší pohárové osmičky, ale je dokla-
dem o  vzestupu telnické házené. Hrá-
či, celý klub i  široká házenkářská obec 
pevně věří, že podobné zápasy s  týmy 
z  vyšších soutěží budou následovat 
v následujících letech častěji – pro po-
stup do první ligy je kromě sportovní 
úrovně ale třeba řádná sportovní hala.

David Bím, 
oddíl házené TJ Sokola Telnice

CESTA HÁZENKÁŘŮ ČESKÝM POHÁREM 

písnička, Bude zima bude mráz, a to už 
začalo pěkně přituhovat. Ne, že by se 
tak ochladilo, ale co ten Martin? Dora-
zí dnes do Telnice? Ano, už ho vidíme, 
ozývá se z  hloučku dětí. A  opravdu. 
K  davu dětí a  dospělých se blíží dva 
vojáci a  jeden téměř bílý kůň. Po je-
jich příjezdu zjišťujeme, že je to Martin 
a jeho tatínek, vysloužilý římský voják, 
který svého syna provází Evropou, aby 
ho připravil na jeho vojenskou službu. 
Martin je překvapený, že toho o  jeho 
životě tolik víme. Děti z dramatického 
kroužku přidávají i  zdravici a  Martin 
všechny potěší i  troškou sněhových 
vloček. Po milém přivítání jsme po-
žádali Martina a  jeho tatínka, aby šli 

v  čele našeho průvodu a  doprovodili 
nás na nádvoří kostela. Oba ochotně 
souhlasili a vydali se na cestu. Za nimi 
se rozsvítila stovka lampionků, lucerni-
ček a na 100 párů dětských očí. 

Dlouhý průvod rozzářil ulici V dědině. 
Po bezpečném přejití přechodu, který 
zajistili naši hasiči, všichni malí i  velcí 
doputovali na kostelní nádvoří. U koste-
la nás čekalo hudební překvapení v po-
dání děvčat z FS Telnička, pod vedením 
paní Simony Výletové, které nám zazpí-
valy písně o svatém Martinovi. Na svá-
tek svatého Martina bývalo na stolech 
u  hospodářů mnoho dobrot, a  tak ani 
přítomné děti nepřišly zkrátka. Každý si 
domů odnesl svatomartinský perníček 

s obrázkem sv. Martina, dobrého a  las-
kavého člověka, který ve svém životě 
vykonal mnoho dobrých skutků tam, 
kde bylo třeba. 

Moc děkujeme všem dětem, mamin-
kám, tatínkům, babičkám, dědečkům, 
zkrátka všem, kteří s  námi přišli v  ne-
děli 11. listopadu 2018 oslavit Martinův 
svátek. Za krásné zpestření programu 
děkujeme vystupujícím z dramatického 
kroužku, folklorního kroužku a  farmář-
ského kroužku. Hasičům děkujeme za 
obětavé zajištění bezpečnosti na pře-
chodu a  obci Telnice za podporu naší 
činnosti. 

Za Telnické sluníčko zapsala 
Pavla Chovancová

• 
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STARŠÍ HRÁČI SOKOLA TELNICE NA BURČÁK CUPU
V sobotu 15. září 2018 se starší hráči (nad 

40 let) Sokola Telnice zúčastnili házenkář-
ského turnaje v  Újezdě u  Brna – Burčák 
Cupu. Během pohodového a  krásným 
počasím doprovázeného odpoledne se-
hráli celkem tři utkání se soupeři ze Sokola 
Újezd u  Brna, Sokola Sokolnice a  Sokola 
Brno IV. V žádném zápase nenašli přemo-
žitele, a  naprosto zaslouženě tak obhájili 
loňské vítězství. Svými výkony na hřišti po-
tvrdili roli favorita a přítomní návštěvníci  
i hráči ostatních týmů ocenili jejich umění. 
Je však třeba také pochválit újezdské po-
řadatele za bezvadně zvládnutou organi-
zaci této opravdu pohodové akce. Sestava 
týmu Sokola Telnice: Jiří Kielar, Bronislav 
Strakatý, Jan Král, Radek Jahoda, Aleš Stra-
katý, Marek Jahoda, Roman Jahoda, Tomáš 
Palík, Luboš Mrkvica a Vladimír Blaženka.

Házenkáři Sokola Telnice

  PŘÍMĚSTSKÝ 
SPORTOVNÍ TÁBOR

I letos jsme se sešli v poslední srpnový 
týden roku 2018 na již tradičním příměst-
ském sportovním táboře. Tentokrát byl 
tábor pro kluky ročníků 2004 až 2008 a už 
hlavně zaměřený na házenou. Celkem se 
nás sešlo 19 kluků. Celý týden jsme vě-
novali nejenom házené, ale také jsme si 
zahráli různé hry, zlepšili fyzičku a  po-
znali jsme se zase o něco lépe navzájem. 
Děkujeme restauraci Orlovna za výborné 
obědy a Sokolu Telnice za podporu.

Marian Micheller a Marek Jahoda, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

  MINIKEMP  
KUKLÍK

Od neděle 19. srpna do pátku  
24. srpna 2018 probíhal v  penzionu 
Kukla na Českomoravské vrchovině 
letní minikemp začínajících telnických 
házenkářů. Zúčastnilo se ho 16 kluků 
a  2 dívky ve věku 6–10 let. V  krásném 
prostředí probíhaly nejen tréninkové 
jednotky, ale také ranní rozcvičky, hry 
v  lese a  koupání v  bazénu. Počasí vy-
šlo na jedničku, a  tak si všichni mohli 
užívat týden plný sportu. Zprávy z  jed-
notlivých dní a  fotografie najdete na 
webových stránkách telnické házené  
www.hazenatelnice.wbs.cz v sekci Mini-
žáci / Informace pro rodiče, resp. Foto-
galerie.  Leona Bímová
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SLAVNÉ VÍTĚZSTVÍ TELNICKÝCH FOTRŮ

TELNIČTÍ ZASTUPITELÉ BOJOVALI NA CEZAVA CUPU

Skoro by se chtělo začít slovy: „Byl to 
ten slavný den…“. Ano, po dlouhých le-
tech se telnickým Fotrům v  neděli 16. 
září 2018 na žatčanském pažitu poda-
řilo v  přátelském utkání porazit Mini-
mu Mutěnice, a  to výsledkem doslova 
famózním. Velkou zásluhu na tom měla 
nová útočná hvězda „domácích“, Jakub 
Martynink, který se postaral o  5 přes-
ných zásahů. O  další góly se rozdělili: 

Michal Kašpar, Jan Sekera, Martin Kočí 
a Jiří Budík. Skvělý výsledek 9:4 přinesl 
Fotrům právo vlastnit do příští odvety 
putovní pohár.

Nádherné počasí, skvělí fanoušci, vý-
borný guláš mistra Kašpara, pohodová 
atmosféra. To byly krásné okamžiky, na 
které budeme mnozí dlouho vzpomí-
nat. Sestava FC Fotři Telnice: B. Sklenář –  
R. Jordan, J. Trávník, K. Výleta, L. Pil-

ný, F. Kroutil – M. Moučka, T. Václavek,  
M. Kašpar, L. Štelcl, M. Golis, M. Kočí –  
J. Martynink, M. Jordan, J. Budík. Roli ne-
hrajícího brankáře zastával M. Herold, 
nouzově připraven byl žolík P. Zapletal. 
Děkujeme všem, kteří se o krásné fotba-
lové nedělní odpoledne zasloužili. Vě-
říme, že tentokrát pohár udržíme a  na 
jaře ho v Mutěnicích nebudeme muset 
odevzdávat.  FK

V pátek 21. září 2018 přivítal nádherně 
připravený otmarovský sportovní areál 
na Pastvisku pět týmů vesnic DSO Re-
gion Cezava. Tentokrát dorazily oprav-
du všechny vesnice, i  když všechny do 
turnaje Cezava Cup nakonec nezasáhly. 
Nicméně několik dědin se sloučilo do 
společných družstev. Jednotlivé fotba-
lové týmy se skládaly z obecních zastu-

pitelů, někteří po letech obuli své histo-
rické kopačky, jiní to dokonce zkoušeli 
i bosí. V každém případě se tento turnaj 
může pochlubit skvělou a  pohodovou 
atmosférou, kterou nezřídka doplňo-
valy krásné fotbalové momenty, gen-
tlemanská gesta či přátelské úsměvy 
soupeřů. Nestranný a  rázný rozhodčí, 
kterým se stal otmarovský starosta Jan 

Florian, spravedlivě usměrňoval prů-
běh celého turnaje v  příjemně teplém 
odpoledni. Úspěch poprvé zaznamenal 
společný tým Měnína, Blučiny, Nikolčic 
a  Otmarova, který si po vítězství ve fi-
nále nad Těšanami odvezl domů putov-
ní pohár. Můžeme očekávat, že pohár 
bude skutečně i  v  průběhu kalendář-
ního roku putovat mezi jednotlivými 
vítěznými obcemi.

Telničtí reprezentanti se také neztra-
tili, když v  boji o  třetí místo podlehli 
fotbalově silnější Nesvačilce. Přesto 
je třeba naše zastupitele pochválit za 
předvedený výkon. Posilou jim jistě byl 
i  mladý talent a  syn zastupitele Lukáš 
Kočí a také žatčanský matador Antonín 
Sedláček. Telnická reprezentace bojova-
la v tomto složení: F. Kroutil – L. Bímová, 
A. Sedláček, M. Kočí, P. Gabrhel – L. Kočí.

Po zápase samotném pokračoval pro-
gram společenskou částí, při které se 
navazovaly dobré přátelské vztahy mezi 
jednotlivými členy tohoto obecního 
sdružení. Děkujeme všem fanouškům 
i pořadatelům za milé a pohodové pro-
středí a třeba se za rok sejdeme zase na 
stejném místě. Díky také Františku Vla-
chovi a jeho koním za tradiční dopravu 
do sousední vesnice.  FK



Telnický zpravodaj – prosinec 2018Sport44

Státní svátek 28. září 2018 patřil v Tel-
nici mj. také stavbě sportovní haly. Do-
davatelská společnost Techtex vyslala 
tradičního dirigenta spousty rozmani-
tých činností – Fandu Topinku, který 
řídil práce v  součtu asi 40 ochotných 
brigádníků, většinou z  řad házenkář-
ského oddílu, ale třeba i fotbalistů a dal-
ších obětavců. I když mnohé sportovní 
soutěže a  tréninky oddílů už dávno 
začaly, stavbou přetlakové haly dosta-
la podzimní, zimní a  jarní sezóna své 
zázemí. Děkujeme všem, kteří dorazi-
li pomoci, díky za příjemné a  chutné 
občerstvení patří Liborovi Pilnému, 
Leoně Bímové a  restauraci HD Pub.  
Ať nám hala dobře slouží!  FK

Sobota 10. listopadu 2018 patřila 
v Telnici ministrantům, kterých byste 
napočítali snad 230 (a možná i  více), 
z  celkově 27 týmů z  11 farností, vět-
šinou spadajících pod Modřické dě-
kanství, které bylo hlavním pořa-
datelem Ministrantské olympiády. 
Malí a  velcí ministranti se rozdělili 
do tří věkových kategorií: I. stupeň 
ZŠ, II. stupeň ZŠ a SŠ/VŠ (staří pardá- 
lové). 

Olympijský den začal přivítáním 
a  požehnáním od otce děkana Jana  
Nekudy v kostele sv. Jana Křtitele a za-
žehnutím olympijského ohně z paškálu. 
Každá farnost pak vypustila svou štafe-
tu s olympijským ohněm od kostela na 
sokolovnu, kde se v cíli jako první obje-
vil posel z PoŠuKova. Právě pošukovský 
oheň plál ten den na olympiádě.

To už se rozjíždělo sportovní zápo-
lení ve třech disciplínách: ping-pon-

gu, fotbalu a  florbalu. Ministranti by 
ale měli něco vědět i o svém „řemes-
le“, resp. povolání, a to prověřily letos 
náročné ministrantské znalostní tes-
ty, které nejlépe zvládli v  nejmladší 
kategorii kluci ze Syrovic, v prostřed-
ní kategorii domácí borci z  Telnice 
a  v  nejstarší pak slavkovští minist-
ranti. Bodové hodnocení za tyto zna-
losti pak výrazně ovlivňuje celkové 
výsledky v  olympijském čtyřboji, 

STAVBA SPORTOVNÍ HALY

MINISTRANTSKÁ OLYMPIÁDA 2018
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neboť mají zvýšenou bodovou hod- 
notu. 

V poledne byl připraven místními ma-
minkami velice chutný oběd z vlastních 
zdrojů, do kterých přispěli jak maminky 
a babičky z hostitelské farnosti, tak i dal-
ší (pra)rodiče startujících kluků. Takový 
výběr rozmanitých dobrot nenabízí ani 
žádný luxusní hotel, nehledě na lásku, 
s jakou byly pokrmy dětem připravová-
ny. Jídlo nám požehnali přítomní kněží 
P. Ladislav Kozubík a P. Pavel Lacina. 

Celé odpoledne se neslo v  duchu 
fair-play sportovních výkonů, bouřli-
vého skandování a  podpory fanoušků. 
O  průběžné občerstvování se starali 
především manželé Zavadilovi, ale také 
obsluha zdejší restaurace Seňora Tomá-
še Sobotky. Po odehrání všech spor-
tovních utkání přišlo na řadu parádní 
taneční vystoupení telnických a  pošu-
kovských děvčat, následované dalšími 
telnickými děvčaty, která doplnili dva 
odvážní borci a  spolu předvedli akční 
vystoupení v  setmělé hale s  použitím 
reflexních prvků. Tradičně nechyběly 
parkurové prvky pošukovských akroba-
tů. Krása, děkujeme všem!

Den se nachýlil a  na řadu přišlo vy-
hlášení výsledků. To proběhlo za účasti 
sv. Martina na koni a  mimořádně také 
s  famózní dvojnásobnou olympijskou 
vítězkou Ester Ledeckou, kterou až do 

haly pronásledovali dotěrní paparazzi 
fotografové. Takový je ten dnešní svět. 
Ester všechny pozdravila a jistě mnohé 
potěšila tvrzením, že si jednoho z mini-
strantů vybrala (podle výkonů) a  toho 
vezme s sebou na příští olympiádu. Tak 
se jistě kluci těší, na koho padne její 
volba. Než se začaly rozdávat poháry 
a medaile, obdržela všechna vystupují-
cí děvčata i kluci růžičky, resp. čokolády 

jako poděkování. Oceněny byly také 
Jitka Šmerdová a  Natalie Pastyříková 
z  PoŠuKova a  Hana a  Markéta Krouti-
lovy z Telnice za přípravu tanečních vy-
stoupení. Zvláštní ocenění získali kluci, 
kteří napsali znalostní testy bez chyby: 
Ondřej Nováček ze Syrovic, Lukáš Kno-
tek a  Tomáš Fries ze Slavkova u  Brna, 
mohli se za odměnu také vyfotit s naší 
Esterkou.

Ministrantský tým Telnice A
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   SEZÓNA 
FUTSALU  
OPĚT ZAČALA

Po celodenním soutěžení byly tedy 
výsledky sečteny a spočítány takto:

I. stupeň ZŠ:  II. stupeň ZŠ:
 1. Újezd u Brna A  1. Syrovice B
 2. Šlapanice A  2. Telnice B
 3. Líšeň A  3. Šlapanice B
 4. Slavkov u Brna A  4. PoŠuKov D
 5. Syrovice A  5. Újezd u Brna B
 6. PoŠuKov B  6. Ořechov B
 7. Měnín A  7. Tvarožná A
 8. Ořechov A  8. Měnín B
 9. Telnice A  9. Slavkov u Brna B
10. PoŠuKov A 10. PoŠuKov C
 11. Líšeň B

Staří pardálové: 
1. Slavkov u Brna C  4. Tvarožná B
2. Telnice C 5. PoŠuKov E
3. Syrovice C 6. Jemnice

Závěrečnou společnou modlitbu vedl 
a požehnání udělil pozořický pan farář 
P. Pavel Lacina. Už chyběla jen společná 
fotografie a ahoj zase příště! Děkujeme 
všem, kteří se jakýmkoliv způsobem po-
díleli na organizaci této tradiční akce, je 
to skutečně ohromující množství skvě-
lých lidí různého věku. Děkujeme také 
všem, kteří se zdar této akce (a aby se 
také nikdo nezranil) modlili. Po celý den 

panovala úžasná atmosféra, která napl-
ňovala snad opravdu každého, kdo se 
byť jen na chvíli v místě konání olympi-
ády objevil. Díky Bohu. Zvláštní podě-
kování patří Zelené záplavě z PoŠuKova 
za mnoho nezištné pomoci a přátelský 
přístup k  celému průběhu naší akce. 
Za pronájem sokolovny díky místním 
sokolům, za pronájem haly děkujeme 
obci Telnice a  za poskytnutí farního 
kostela místní farnosti.

František Kroutil, 
jménem organizátorů 

z Modřického děkanátu

V neděli 11. listopadu 2018 zorgani-
zoval náš klub pro své fanoušky auto-
busový zájezd na utkání II. ligy mužů 
do srdce Hané – do Olomouce. Právě 
tam zajížděli Telničáci k 7. kolu soutě-
že s ambicemi na vítězství a posun do 
nejvyšších pater tabulky. Reálný zájem 
našich příznivců překročil očekávání, 
a  tak se muselo přidat ještě několik 
transportních a  osobních vozů! Od 

úvodních minut dramatického střetnu-
tí bylo zřejmé, že tentokrát jsme v Olo-
mouci doma my, hlasitý kotel vedený 
neúnavnými bubeníky naprosto pře-
hlušil hrstku domácích a i na hřišti jsme 
měli od prvních minut více ze hry. Šo-
kovaní Hanáci ale brzy přivykli atmo-
sféře a  otočili na poločasových 14:13. 
Vstup do druhé půle patřil znovu našim 
barvám a rychle jsme přešli do vedení, 

které se díky širšímu kádru podařilo ve 
vysokém tempu hry navýšit na koneč-
ných 26:33 ve prospěch Sokola Telnice. 
Utkání, které svou atmosférou a nasa-
zením hráčů převyšovalo úroveň II. ligy, 
nás posunulo na medailovou pozici 
za brněnské Bohunice a  dobře hrající  
SK Kuřim. 

David Bím, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

AUTOKAREM DO OLOMOUCE

 Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice se 
po letních prázdninách opět sešel ke 
své pravidelné tréninkové činnosti 
a  zapojil svých 30 mladých futsalistů 
do přípravy. Pro letošní sezónu jsou 
do soutěže Bambini liga juniorů BSMK 
přihlášena tři mužstva: Sokol Telnice A, 
B a jeden tým Sokol Telnice do mladší 
kategorie. První ligové turnaje v  Brně 
Lužánkách a Kohoutovicích měly naše 
tři týmy do uzávěrky tohoto vydání 
Telnického zpravodaje již za sebou. Vy-
sokou kvalitu prokázal především tým 
nejmladších hráčů (do 10 let), který si 
vedl suverénně a  všech šest ligových 
utkání vyhrál s  celkovým skóre 27:1! 

Větší část mladšího týmu Sokol Telnice: Lukáš Kučera, Nicolas Prášek, Štěpán Lindner, 
Ondřej Zapletal, Tomáš Blažek, Jakub Václavek, vpředu leží kapitán David Bartl
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Po šesti ligových kolech byl nejlepším 
střelcem soutěže Nicolas Prášek se šes-
ti úspěšnými trefami. Chlapce je třeba 
pochválit především za skvělou sou-
hru a  pohledný fotbal, který předvádí 

ve všech svých řadách. Ve starší kate-
gorii ztrácí telnické áčko dva body na 
vedoucí Orel Obřany, béčko je zatím 
bez vítězství. Nejlepšími střelci starší 
kategorie jsou po šesti kolech bratři 

Toužínovi: Marek vstřelil 12 branek, Ra-
dek pak 8. Přejeme našim klukům (ale 
i děvčatům) hodně zdaru do jejich dal-
šího sportování.

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

Celý letošní rok byl ve znamení Čes-
koslovenské republiky (1918). Sokolo-
vé ji slavili již XVI. všesokolským sletem 
v  Praze a  účastí na mnohých pietách. 
Tento významný rok v telnickém Sokole 
začínal dětskými radovánkami. Tradič-
ní šibřinky, které mají kořeny již v  roce 
1865 a kterým se v našem Sokole již ne-
dařilo, byly letos pojaty jako Maškarní 
bál pro celou rodinu. Ani tato akce se 
nesetkala s větší návštěvností, přestože 
ti, co přišli ať v maskách, nebo bez nich, 
se dobře bavili. Proto Šibřinky pro děti 
zůstávají a pro dospělé se zatím ruší. 

Další ples byl již devátý sportovní, 
opět v režii házenkářů. V březnu se ko-
nala valná hromada naší jednoty. Dále 
byl uspořádán bazárek dětského oble-
čení a  potřeb, jehož výtěžek byl daro-
ván naší jednotě. V  měsíci dubnu byl 
uspořádán pochod do Žatčan a tradič-
ní akcí bylo pálení čarodějnic v  areálu 
Sokola. Mezitím se konaly nácviky na 
slet a  sokolové se účastnili vystoupení 
v  jiných jednotách. Veřejné cvičení se 
v Telnici na hřišti, kde již tou dobou ne-
stála hala, konalo 19. května s názvem 
„Veřejné vystoupení hromadných skla-
deb XVI. všesokolského sletu“. V  pro-
gramu se objevily ukázky sletových 
skladeb a  další vystoupení okolních 
jednot. Zahájení proběhlo nástupem 
ve slavnostních krojích a úborech a také 
byl dekorován prapor naší jednoty sta-
rostou obce. V  klubovně se odehrála 
výstavka. Po vystoupení byla cvičenci 
položena kytice a uctěna památka pad-

lých v I. světové válce. Dne 10. června se 
Sokol Telnice a  jeho cvičenci zúčastnili 
krajského sletu v  Brně. Na Besedním 
domě byla odhalena pamětní deska 
Sokolů a  odtud také vyšel slavnostní 
průvod, v  jehož čele jela sokolská jíz-
da na koních, krojovaní a  další cvičen-
ci. Průvod byl zakončen na stadionu  
Brno I., kde pokračovalo vystoupení 
všech sletových skladeb. Průběžně se 
cvičilo na mezisletových vystoupeních. 

Ještě před odjezdem do Prahy se ko-
naly na svátek svatého Jana Křtitele tel-
nické hody, které již tradičně pořádá So-
kol na sokolovně. Lidové tance zahájily 
nejmenší děti s  rodiči, následovala ha-
nácká beseda upravená pro menší děti 
v  počtu 26. Dále navazovala českoslo-
venská beseda pro větší děti v počtu 32. 
Vyvrcholením byla moravská beseda 
56 stárků. K letošním hodům vyhrávala 
„Zlaťanka“. Panovalo chladnější počasí, 
ale hody se v našem krásném areálu vy-
dařily. Poděkování za nácviky si zaslou-
ží náčelnice telnického Sokola Šárka 
Oborná, dále Markéta Kupská, Zdeňka 
Šafářová, Monika Součková a Dominika 
Králová. Poděkovat bychom chtěli také 
hlavnímu stárkovi a hlavní stárce, chase 
a všem, kteří se jakkoliv na zdárném po-
řádání hodů podíleli, také naší obci za 
zapůjčení krojů.

Sokol vede děti a  mládež k  pohybu, 
ale také k  tradici a  historii. Po hodech 
odjíždí 8  žen a  12 mužů do Prahy na 
XVI. všesokolský slet. Tento slet byl vel-
kou oslavou 100 let od založení našeho 

státu, také již 156 let založení Sokola. 
Dne 1. července jsme se zúčastnili slav-
nostního sletového průvodu Prahou. 
Celý slet byl úžasný, úspěšný a  s  nád-
hernými zážitky a dojmy jsme se vrátili 
po týdnu domů do Telnice. Tak zase za 

šest roků již na XVII. všesokolském sle-
tu. Poděkování za nácvik skladby pro 
ženy s názvem Ženobraní patří náčelni-
ci Šárce Oborné, za nácvik skladby pro 
muže s  názvem Borci patří náčelníkovi 
Zdeňkovi Sedlákovi. O prázdninách byl 
uspořádán sokolský tábor, turnaje v te-
nise a volejbalu. Od října se opět začíná 
cvičit, nechybí zdravotní cvičení žen, tří-
fázový trénink má velký úspěch. Začalo 
znovu cvičení žákyň a  chystá se zdra-
votní cvičení mužů či Štěpánský turnaj 
ve stolním tenise. Oddíly házené a  fut-
salu si o svých akcích píší sami. 

Dne 15. září si naše jednota připo-
mněla své 110. výročí. Tělocvičná jed-

VÝZNAMNÝ ROK 2018 V TELNICKÉM SOKOLE

Telničtí sokolové na sletovém cvičení 7. října 2018 v Sokolnicích
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nota Telnice byla založena 15. září 1908  
jako odbor Sokola Rozenberk – nyněj-
ší Chrlice. Osamostatnila se 9. května 
1909, a tak vznikla samostatná jednota 
Sokol Telnice. Jelikož v  letošním roce 
nebyla v  naší jednotě vůle pro vysa-
zení lípy ke stému výročí republiky, 
může být vysazena v  příštím roce ke  
110. výročí založení naší jednoty. Víte, že 
110letou lípu již máme? Byla vysazena 
v roce 1908 při založení odboru Sokola 
Telnice. Velkou zásluhu na tom má člen 
výboru vznikajícího Sokola a v té době 
řídící učitel František Rokos. Tato lípa 
má již 110 let a zatím nikomu nevadila 
a  snad nebude vadit. Víte, kde byste ji  
hledali? 

V  září se také konalo župní cvičení 
v  Újezdě u  Brna a  poslední sletové cvi-
čení v říjnu v Sokolnicích. V říjnu byla ve 
spolupráci s obcí a vojáky na sokolovně 
uspořádána beseda a  výstavy jak vo-
jenské, tak sokolské. Při této příležitosti 
se všichni poklonili památce padlým  
z první světové války, byla položena ky-
tice a  zapáleny svíce. Dne 5. července 
uplynulo 90 roků od postavení tohoto 
pomníku na našem náměstí, byl odhalen 
v roce 1928. 

Dne 8. října byl vzpomenut památný 
den sokolstva a  ti, kteří položili své ži-
voty za naši vlast. Tento den je navržen 
v letošním roce na významný den České 
republiky. Dne 28. října jsme si připo-
mněli 100 roků od založení Českoslo-
venska v  roce 1918. Zúčastňovali jsme 
se piet a jedna z nich proběhla v Telnici, 
kdy obec odhalovala pamětní desku To-
máši Garrigue Masarykovi a  byla vysa-
zena památná Masarykova lípa. Telničtí 
sokoli při této příležitosti stáli čestnou  
stráž. 

Popřejme ještě jednou našim členům 
k životním výročím: Jiří Přerovský, Jana 
Vařečková, Marian Knápek, Leona Bímo-
vá, Roman Vařečka, Jan Kukla, Ladisla- 
va Rozprýmová, Františka Laštůvková, 
Milana Knolová, Marie Růžičková, Jiří 
Netolický, Květoslava Otřísalová. Naši 
nejstarší členové oslavili devadesáté 
narozeniny: Oldřiška Netolická a  Ladi-
slav Kořalník. Sestra Netolická naše řady 
zakrátko navždy opustila. 

V  letošní roce jsme se navždy roz-
loučili s  Oldřiškou Netolickou, Jarmi-
lou Šnóblovou a Václavem Konečným. 
Čest jejich památce! Václav Konečný 
byl dlouholetý házenkář, brankář tel-
nické házené. Přesto, že již dlouhá léta 
v telnickém Sokole nepůsobil, vždy se 
sem rád vracel, rád vzpomínal. Prožil 

v  našem Sokole a  házené kus svého 
sportovního života. Jak říkal na výro-
čí 90 roků házené v  roce 2015: „V tel-
nické házené jsem prožil nejkrásnější  
léta.“ 

Na letošní rok připadá též významné 
výročí 50 let zbudování našeho házen-
kářského hřiště s  umělým povrchem, 
tehdy jsme měli teprve druhé hřiště 
s umělým povrchem v naší republice. 

Zub času hlodá, postupně se ukazuje 
i na naší sokolovně, a tak podle finanč-
ních možností se opravuje a  udržuje. 
V  letošním roce to jsou nové záchody, 
schody od parketu a také nás v prosinci 
čeká oprava sálu a výmalba. Máme no-
vého vedoucího restaurace: je oprave-

no propadliště (peklo) a dále se rekon-
struuje restaurace.

Děkujeme sponzorům, také rodině 
Hrozkových za krásné květinové dary 
na sokolské akce. Díky. Poděkování také 
patří starostovi Sokola, výboru, náčelni-
ci a  náčelníkovi za nácviky na slet, ná-
čelnici také za tištěnou propagaci pro 
náš Sokol. Díky všem cvičitelům, trené-
rům a  všem členům za pomoc při ak-
cích. Vždyť všichni pracují zdarma!

Važme si toho, co bylo zbudováno, 
i těch, co mezi námi již nejsou. Neničme 
a udržujme tyto hodnoty. Přejeme všem 
pokojné vánoční svátky, do nového roku 
hodně zdaru, zdraví a spokojenosti.

Za Sokol Telnice Eva Kořalníková

Výstava u příležitosti programu „Jak nám vznikla republika“ dne 23. října 2018
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Většina české a  moravské společnosti 
nikdy nepřijala rakousko-uherský stát 
za svůj. Vyhlášením první světové války 
roku 1914 došlo k odsunutí národnostní 
otázky ve smíšeném Rakousko-Uhersku 
do pozadí. Počáteční snaha českých poli-
tiků o prosazení samostatnosti byla hned 
v zárodku potlačena represemi, a tak se 
česká politika víceméně odmlčela. Je-
dinou skutečnou snahu vyvíjel pouze 
český exil v čele s T. G. Masarykem a úzký 
kroužek příznivců, kteří pod vedení Ed-
varda Beneše vytvořili tajnou organizaci 
Mafie. Svůj významný podíl měli i  přes 
rozsáhlou cenzuru novináři, herci a  spi-
sovatelé. V průběhu roku 1916 sestavili 
T. G. Masaryk, Edvard Beneš a Milan Ras-
tislav Štefánik pozdější Československou 
národní radu, která se stala hlavním or-
gánem protirakouského odboje. Silnou 
podporu nalezli v československých za-
hraničních legiích, které se nejvýrazněji 
uplatnily na ruské jihozápadní frontě 
v létě 1917 při bitvě u Zborova. České ve-
řejné mínění se radikalizovalo teprve až 
na počátku roku 1917. Velký vliv na tuto 
situaci měl tzv. Manifest českých spiso-
vatelů, který v květnu koncipoval básník, 
dramaturg Národního divadla a člen Ma-
fie Jaroslav Kvapil. Domácí politici se ob-
jevili na scéně až při Tříkrálové deklaraci 
na počátku ledna 1918. Deklarací byl 
zahájen společný postup za osamostat-
nění doma i v zahraničí.

V rámci vyhlášení a  udržení samo-
statnosti bylo jednou z  nejpalčivějších 
otázek zásobování rakouských vojsk 
vývozem potravin z  Česka. Intenzivně 
se tím zabývala zemská hospodářská 
rada pod vedením Antonína Švehly, 
která se snažila zatajit a  udržet doma 
co největší množství zásob. V reakci na 
tuto krizovou situaci byla vyhlášena  
na 14. října 1918 generální stávka  
a v městě Písek byl rozšířen leták vyhla-
šující vznik republiky. Během převratu 
byly strhány symboly mocnářství a  ve 
městě zavlály trikolóry. Ještě téhož dne 
ale bylo vyhlášení republiky odloženo, 
revoluční dav se rozprchl a do města byl 
přidělen oddíl uherských vojáků. Mo-
narchie vydržela dalších 14 dnů. 

Dne 28. října 1918 v  ranních hodi-
nách převzali pánové Antonín Švehla 
a František Soukup jménem Národního 
výboru Obilní ústav, aby zabránili od-
vozu obilí na frontu. Následně se roz-
šířila zpráva o  uznání podmínek míru 

Rakousko-Uherskem. Na večer vydal 
Národní výbor první zákon o  zřízení 
samostatného státu. Do předsednictva 
Národního výboru byli zvoleni: Vavro 
Šrobár, Alois Rašín, František Soukup, 
Antonín Švehla a Jiří Stříbrný. 

Dva týdny před koncem války tak 
vznikla tzv. „první republika“, což je 
dodnes označení pro Československo 
v období od roku 1918 až do Mnichov-
ské dohody v roce 1938. První republika 
zahrnovala území Čech, Moravy, České-
ho Slezska (jižní část Slezska), Slovenska 
a Podkarpatské Rusi. Na jejím území se 
hovořilo více než půl tuctem jazyků – 
česky, německy, slovensky, maďarsky, 
polsky, rusínsky, různými nářečími Ukra-
jiny, romsky, rumunsky, jidiš apod.

Jak doslova praví telnický kronikář 
František Perna: „Do Telnice přišla zprá-
va o  převratu teprve 29. října dopole-
dne. Podle sdělení pana Jahody slyšeli 
rolníci orající v  poli vyzvánění z  Mění-
na. Tušíce něco neobyčejného vrátili se 
domů, kde zatím zpráva o  osvobození 
již se rozletěla a vyvolala radostné vzru-
šení. Teprve 11. listopadu oslaveno bylo 
naše osvobození pochodňovým průvo-
dem s hudbou po vsi a promluvou před 
hostincem č. 4/6.“

Letos si připomínáme 100 roků od 
vzniku Československé republiky. Jed-
nou z hlavních osobností, která se o tuto 
významnou událost zasloužila, byl 
první československý prezident Tomáš 
Garrigue Masaryk. Ten byl původně po-

KE 100. VÝROČÍ VZNIKU ČESKOSLOVENSKA

TGM  v červnu 1928

Žačka nabízí panu prezidentovi koláče (červen 1928)
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slancem rakouské říšské rady a  univer-
zitním profesorem. V  roce 1918 se stal 
prvním prezidentem Československa 
a byl celým národem milován, nezřídka 
dokonce vítán jako „Tatíček Masaryk“. Za 
klíčový podíl na vzniku samostatného 
nezávislého státu byl označen za Pre-
zidenta Osvoboditele a  k osmdesátým 
narozeninám byl přijat tzv. Lex Masaryk 
obsahující větu: „Tomáš Garrigue Masa-
ryk zasloužil se o stát.“ Málo se o tom ví, 
ale T. G. Masaryk byl dokonce celkem 
sedmnáctkrát navržen na Nobelovu 
cenu míru. 

Telnicí náš první prezident několi-
kráte projížděl, pokaždé byl srdečně 

vítán a  dokonce se v Pernově kronice 
píše o tom, že se několikrát zdržel a vy-
slechl si pozdravy starostů, zástupců 
různých spolků, učitelů a  dětí. Nadše-
ní prokazovali naši občané jak při jeho 
zastávkách v  automobilu, tak i  ve vla-
ku – to, když projížděl naším nádražím.  
Již 1. května 1919 byly na návsi u silni-
ce zasazeny dvě lípy: Masarykova před 
domem č. 77 a Lípa svobody před č. 5/7. 
První setkání s prezidentem Osvobodi-
telem v Telnici proběhlo 18. června roku 
1924. Jak píše František Perna. „Bylo 
nám dopřáno spatřiti našeho osvobodi-
tele T. G. Masaryka, jenž dne 18. června 
projel naší vesnicí od Měnína přes Dra-

ha k nádraží a dále do Slavkova v auto-
mobile. Na počátku Drah byla postave-
na slavobrána, od níž počínal špalír dětí, 
pak orlů přes celá Draha. Sokoli stáli ve 
skupině před hostincem č. 4/6. Na bouř-
livé jásaní občanů odpovídal pan prezi-
dent vlídným úsměvem a  kynutím ru-
kou. Auto projelo vesnicí velmi zvolna. 
Na okamžik se zastavilo jen u slavobrá-
ny, kdež mu jedním děvčetem (M. Vej- 
rostkovou) byla podána kytice růží.“

Při dalším setkání telnických obča-
nů s milovaným prezidentem v červnu 
1928 byla před příjezdem p. prezidenta 
v pátek večer u tohoto hostince posta-
vena brána s nápisem: „Vítej osvobodi-
teli“, na druhé straně: „Pravda vítězí“. Se-
šli se občané, sokoli, orli a hasiči v kro-

jích, školní mládež z Telnice i  z  Újezda 
u brány. K uvítání dostavil se starosten-
ský sbor okresu Brno-venkov. Za bouř-
livých pozdravů zastavil p. prezident 
u brány. Svěží, v bílém obleku, vlídně se 
usmívaje vyslechl uvítání přednesené 

Pan prezident naslouchá uvítání žačky M. Sklenářové (červen 1928)

Podpis TGM v telnické Pernově kronice
(23. června 1928)

Obecní oslavy 10. výročí Československé republiky (28. října 1928)
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  PROSLOV STAROSTY OBCE  
K ODHALENÍ PAMĚTNÍ DESKY 28. ŘÍJNA 2018

LÍPA – NÁRODNÍ STROM

žákyní 1. třídy Marií Sklenářovou, která 
ho oslovila těmito slovy:
„Velevážený p. prezidente!

Celým naším krajem zavanulo leh-
ce, že slavný den dnes srdce naše svě-
tí, štěstí brána se nám otvírá, neb se 
k  nám dnes náš předrahý otec ubírá. 
Přítel dobrý všech svých milých dětí je 
zde! Ó  plesej, mladý světe! Radujte se 
s námi všichni naši vesničané a věnujte 
mu srdce svoje odevzdané! Jak ráda vítá 
celá naše víska největšího syna Moravy 
a  ústy „svojích“ dětí hřímá nejjásavější 
pozdravy. Vítán buď! Ó vítán buď!“

Dne 5. března 1935 zasedalo obec-
ní zastupitelstvo při slavnostní schůzi 
a odeslalo panu prezidentovi pozdrav-
ný telegram k  jeho 85. narozeninám, 
za nějž jeho kancelář zdvořile podě- 
kovala.

Dne 7. března 1936 oslavili telničtí ob-
čané 86. narozeniny prezidenta osvobo-
ditele T. G. Masaryka. O půl osmé večer 
vyšel průvod dětí s  barevnými lampió-
ny a hasičů s pochodněmi i četné obe-
censtvo od hasičského skladiště. Prošel 
vesnicí a  zastavil se na návrší u  Mrtvé 
cesty na křižovatce. Tam zapálili hasiči v 

osm hodin Masarykovu vatru. Současně 
vzplály vatry v sousedních obcích na ná-
vrších, jak bylo předem stanoveno v celé 
republice. Po krátkém proslovu a zpěvu 
státní hymny se odebrali účastníci do 
orlovny, kde promluvil řídící učitel Karel 
Matějka o zásluhách T. G. Masaryka.

O rok později, tedy v roce 1937, Tomáš 
Garrigue Masaryk v Lánech umírá. Jeho 
syn Jan Masaryk tuto smutnou zprávu 
oznámil těmito slovy: „Otec nezhasl, ale 
dohořel.“

Z historických pramenů sestavil 
František Kroutil

Lípa se oficiálním národním symbo-
lem stala roku 1848, kdy se na všeslo-
vanském sjezdu, který probíhal 2.–12. 
června v  Praze, sešli delegáti z  Čech, 
Moravy, Slezska, Slovenska, dále pak 
Poláci, Rusíni, Chorvati, Srbové, Slovin-
ci a Dalmatinci, což byly zástupci všech 
porobených slovanských národů. Sta-
novili lípu jako národní symbol posta-
vený proti velkoněmeckým snahám 
o  porobení slovanského živlu. Byla to 
reakce na frankfurtský sněm, kde byl 
jako symbol velkoněmectví zvolen 
dub. Lípu jako národní strom měl na-
vrhnout František Ladislav Čelakovský.

Lidé měli rádi lípy od nepaměti. 
Lípa byla symbolem ochrany, pomoci 

a  lásky pro svou vůni, půvabnou ko-
runu a vlídný stín. Lidé věřili, že doká-
že odehnat zlé duchy a  svou energií 
zbaví člověka chmurných myšlenek. 
V  mytologii byla lípa zasvěcena bo-
hyni lásky, v  křesťanství byla často 
spojována s  Pannou Marií (na lípy 
lidé zavěšovali obrázky Panny Marie). 
S  tvárným lipovým dřevem pracovali 
řezbáři, dělali z  něho oltáře a  sochy 
svatých, proto tedy „svaté dřevo“. Li-
pové dřevo provázelo lidská pokole-
ní od narození až do hrobu. Lipové 
dřevo našlo uplatnění při výrobě ná-
bytku, dřeváků, hudebních nástrojů, 
kolébek i  rakví. Svůj význam má lípa 
i v léčitelství. Do dnešních dnů je na-

ším nejoblíbenějším stromem a  je 
často vysazována.

Lípa je rozšířená po celém mírném 
pásu severní polokoule, kde se vysky-
tuje asi 30 až 40 druhů. V  České re-
publice jsou původní jen dva druhy: 
lípa velkolistá a  lípa malolistá neboli 
srdčitá. Lípa se dožívá stáří až 1  000 
let.

Masarykovu lípu zasadily děti z naší 
vesnice. Děti, které se v  budoucnosti 
stanou rodiči, prarodiči a  jejich děti 
pak jistě za dalších 100 let znovu vy-
sadí další Masarykovy lípy v  Telnici. 
V průběhu sázení stromu zazněla ob-
líbená Masarykova píseň „Teče voda 
teče“.  FK

Vážení spoluobčané, sousedé,
je mi velkou ctí vás pozdravit při této 

slavnostní chvíli, kdy si připomínáme 
zrod Československa, státu, který jsme 
mnozí tolik milovali a  většina z  nás, 
zde přítomných, se v  něm narodila. 
Když v roce 1930 pojmenovali telničtí 
zastupitelé toto náměstí jako Masary-
kovo, natrvalo tím vzdali úctu první-
mu československému prezidentovi. 
A  jak všichni dobře víme, netrvalo 
dlouho a  naše rozvíjející se země se 
musela sklonit před nacistickou de-
magogií. Nedlouho po osvobození od 
německé nadvlády přišla doba 40 let 
socialismu, a ani tato doba Masaryko-
vi nepřála, a tak naše telnické náměstí 
nikdy neozdobil žádný trvalý symbol, 
který by nám tohoto významného 
moravského rodáka připomínal. Tel-
nické Masarykovo náměstí si zaslou-
ží mít Masaryka ve svém srdci a  toto 

místo – u hostince U Laštůvků je právě 
tím nejvhodnějším: právě v  blízkos-
ti těchto míst několikrát  naši vesnici  
navštívil.

Když jsme zvažovali, jaký jeho výrok 
na desku vepíšeme, vedla nás přede-
vším snaha o zdůraznění významných 
lidských hodnot, jakými jsou toleran-
ce, vzájemná úcta a  poctivá snaha 
o  vyzdvižení významu slova „pravda“. 
V telnickém prostředí si můžeme tato 
slova zasadit do vztahů mezi jednot-
livými lidmi, mezi spolky. Je dobré si 
stále připomínat, že bychom si měli 
jeden druhého vážit, přestože má jiný 
názor. A  je vcelku nepodstatné, jestli 
se právě bavíme o náboženství, politi-
ce, spolkovém životě, sportu, soused-
ských vztazích apod. Věřím, že Telnice 
bude mít ve svých řadách dostatek 
takových osobností, které budou tyto 
hodnoty ctít a na nich stavět budouc-

nost naší krásné vesnice. Celý Masary-
kův citát zní takto:

Každý má držet si své,
mít své přesvědčení,
ale vážit si také
opravdového
přesvědčení druhých.
Pravdy každému přejte.

K tomu jsme ještě připsali:
TGM se zasloužil o stát.

Za spolupráci na přípravě této pa-
mětní desky chci srdečně poděko-
vat především uměleckému kováři 
Ivo Lorenzovi, profesoru Masarykovy 
univerzity Janu Zouharovi a  architek-
tu Janu Krumlovi za výběr vhodného 
citátu, místnímu historikovi Ladislavu 
Kořalníkovi, který byl jedním z  iniciá-
torů této myšlenky, a všem telnickým 
zastupitelům, kteří instalaci pamětní 
desky podpořili.   FK
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Zlatá stoka byla dokončena v  roce 
1518 pod původním názvem Panská 
stoka. Teprve v  roce 1621 ji Schwar-
zenbergové přejmenovali pro její 
ekonomický význam pro provoz 
rybniční soustavy. Jde o vodní kanál 
v Třeboňské pánvi napájející tamější 
rybniční soustavu. Nejčastěji udá-
vaná délka je 42,5 km. Plocha povo-
dí téměř 33 km2. Průměrný průtok 
1  m3/s. Nadmořská výška u  hrdla 
činí 440 m  n. m. a  při ústí zpět do 
Lužnice 409 m  n. m. Jedná se o  dů-
ležitý kanál, který zásobuje vodou 
soustavu rybníků. Pomáhá ji okysli-
čovat a  taktéž odvádí vodu během 
výlovů. Podrobnější informace lze  
najít na internetu. 

Vodní kanál byl vystavěn podle plá-
nu geometra Josefa Štěpánka z  Ne-
tolic z  roku 1506. Dnes je znám pod 
jménem Štěpánek Netolický. Výstav-
ba probíhala od roku 1508 do roku 
1518. Řídil ji regent rožmberského 
panství Jakub Krčín z  Jelčan a  Sedl-
čan. Při stavbě byly použity pouze 
jednoduché nástroje a  nářadí jako 
provaz, kolíky, vodní váha, krumpáče  
a lopaty apod. 

V  současné době je na Zlaté sto-
ce závislých 2700 rybníků. Důka-
zem technické dokonalosti vodního 

díla je např. to, že v  několikakilo-
metrovém úseku pod Kaňovem je 
možné vodu přepouštět mezi ryb-
níky také v  opačném směru. Nelze 
pominout ani estetickou stránku. 
Zlatá stoka, ačkoli uměle vybudova-
ný kanál, působí naprosto přiroze-
ným dojmem. Štěpánek Netolický 
dostal odměnou dům na náměstí 

v  Třeboni. Dnes hotel U  Bílého be- 
ránka.

Je těžké si představit takovéto dílo 
v dnešní době. Nejde ani o technickou 
stránku věci, ale hlavně administrativ-
ní. Pokud tato místa navštívím, vždy 
mi připomenou rodinné kořeny.

Jiří Netolický, 
svobodný pán na Telnickém mlýně 

ŠKOLNÍ VYCHÁZKA
Ve středu 20. listopadu jsme byli 

na vycházce. Šli jsme po nové silni-
ci kolem Otmarova, pod Chrlické vi-
nohrady a  po silnici od Tuřan domů. 
Chlapci si vyprávěli a  děvčata zpíva-
la. Polem bylo mnoho bláta. Někte-
ří chlapci přeskakovali kaluže. Sem 
tam mihl se na zimu již přibarvený 
zajíc. Když jsme přišli k pískovým do-
lům, kde pan Mrkvica vykopal staré 
nádoby, pravil Jahoda: „Zde byl hrob 
mého prapradědečka.“. Všichni jsme 
se smáli. Když jsme přišli domů, bylo  
půl páté.

 Alžběta Doležalová, 
8. šk. rok, 9. prosince 1929

VEČER U NÁS
O pěti hodinách se počíná stmívat. 

Maminka brzy poklízí dobytek a krmí 
husy. Já s  mladší sestrou vařím veče-
ři. Nejmladší sestra s  bratry si hraje. 

Tatínek přinese kukuřičné klasy do 
kuchyně. Asi o  půl šesté maminka 
rozsvítí světlo. Potom se navečeříme. 
Po večeři umyji se sestrou nádobí. 
Ostatní loupají kukuřici. Potom si se 
sestrami napíši úlohu. Potom sestry 
pletou punčochy. Maminka zašívá. Já 
čtu knihu. Všichni poslouchají. Bratři 
si malují. Nejmladší bratr kreslí pra-
porky. Viděl to u sestry. Je mu pět let. 
Říká, že se to musí naučit, než půjde 
do školy. Je rád, když ho pochválíme. 
Ptal se maminky, jak velkou má Pán 
Bůh káď na led a sníh. Všichni jsme se 
mu smáli. Když šel spát, ptali jsme se 
ho, co se mu bude zdát v  noci. Řekl: 
„Mně se bude zdát, jak mně kósl Ři-
čánkův nebo náš pes!“ Smáli jsme 
se mu. Maminka řekla, že je malý 
povídálek. O  devíti hodinách jsme  
šli spát.

Božena Chudáčková, 
8. šk. rok, 19. prosince 1932

ČERNÁ HODINKA
Když k nám chodila babička, bývalo 

veselo. Drali jsme peří. Když už neby-
lo na peří vidět, sedla na lavici. Sedli 
jsme si kolem ní. V  kamnech vesele 
praskal oheň. Babička nám vyprávěla 
krásné pohádky a pověry. Když se roz-
svítilo, babička nám vyprávěla ještě. 
Když přišla Tonča z  práce, dala jsem 
na stůl večeři. Potom jsme šli spát.

Anna Hrdličková, 
6. šk. rok, 1932 

ČERNÁ HODINKA
Každý den večer po klekání držíme 

černou hodinku. Když tatínek přijde 
od své práce, tak večer podřimuje na 
židli. Maminka učí malou sestřičku 
zpívati. A když chlapci přijdou z vlaku, 
tak si vykládají, anebo jdou na zpěv 
do orlovny. Tak končí černá hodinka.

Blažej Špánek, 
24. prosince 1932

500 LET ZLATÉ STOKY

ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY  
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POVĚRY

Jednou Líšenka jela do Blučiny 
s nádobím. Bylo právě 12 hodin v po-
ledne. Když dojela k  radnici, nikde 
nic nebylo. Za radnicí vyskočil před 
ní veliký černý pes. Pes se před ní na 
cestě převracel. Když přijela ke kos-
telu, udeřila na věži právě 1. hodina 
a  pes zmizel. Tatínkova prababička 
měla křtiny. Když pekla koláče, přišel 
tam nějaký pán, na žádného se nedí-
val, sedl si za stůl a pravil: „Dones mi 
koláče!“ Babička donesla mu 4  kolá-
če. A  on řekl: „Posyp mně je!“ Babič-
ka mu je posypala. Seděl za stolem 
a  pořád víc a  víc černal. Když koláče 
snědl, řekl: „Dobře udělalas, žes do-
nesla 4. Kdybys byla donesla 3 nebo 
5, byla bys věděla, co by se stalo.“ 
Vyskočil a  šel. Měl kopyta a  ocas.  
Byl z něho čert.

Marie Sklenářová, 
6. šk. rok, 22. listopadu 1929

POVĚRY
Staří lidé věřili v  pověry. Švagro-

vá mě také jednu vypravovala. Když 
její praděd byl na vojně, chodila tam 
na jednoho můra. Vojáci si umínili, 
že ji musí dostat. Hlídali až do půl-
noci. Na stoličce seděla kočka a  spa-
la. Když se blížila půlnoc, zbudila se 
a  říkala: „Já bych hapalinkovala, já 
bych hapalinkovala.“ Vojáci skočili 
a  jeden vzkřikl: „Já tě dám, ty potvo-
ro, že bys hapalinkovala“ a  utlouk-
li kočku a  vyhodili ven. Ráno, když ji 
chtěli zakopat, našli tam místo kočky  
utlučenou ženu.

Alžběta Doležalová,
8. šk. rok, 11. listopadu 1929

POVĚRY
Když byl maminčin dědeček ško-

lák, pásl s  kamarádem husy. Děde-
ček se ptal kamaráda, co mají dnes 
k  obědu. Řekl, že vdolky. Ten se ptal 
dědečka, co oni mají. Řekl, že také. 
Řekli: „Půjdeme si každý pro jeden. 
Budeš-li tady spíš, dám ti vdolek, bu-
du-li já tady, dáš mě ty.“ Běželi. Přibě-
hl první dědeček. V tom vylezl z vody 
vodník a  řekl: „Tobě dal čert v  nos!“ 
Vzal si husu, práskl bičem a skočil do  
vody.

Jednou šla babička s maminkou do 
Těšan o  deváté hodině v  noci. Když 
šli zpět, dorazili k  mostu o  dvanácté 
hodině v  noci. Z  mostu vyběhla čer-
ná kočka, běhala jim okolo nohou 
a  mňoukala. Babička pospíšila, poně-

vadž se bála. Když jim kočka zmizela, 
babička pravila: Již vícekrát okolo ne-
půjdeme.

Antonie Hrdličková, 
8. šk. rok, 1929

POVĚRA
Staří lidé věřili v  pověry. Můj děde-

ček byl velmi pověrčivý. Jednou ve-
čer přišel z  hospody. Šel se podívati 
do chléva. Když šel nazpět, uviděl 
v  zahradě pod ořechem malý plamí-
nek. Bál se tam jíti, ale pokoje mu to 
nedalo. Druhý den to řekl v hospodě. 
Strýček Hrdlička se šel s  ním do za-
hrady podívati. Vzali si posvěcené rů-
žence a  rýč. Mysleli, že tam naleznou 
poklad. Právě o  půlnoci šli. Zabodli 
do země rýč. Zem se počala okolo 
propadávati. Dědeček se strýčkem 
se polekali a utekli. Nikdy již tam ne-
šli. Babička však myslí, že dědeček 
byl opilý a  že plamínek hořel leda  
v jeho hlavě.

Alžběta Pešlová, 
8. šk. rok, 6. prosince 1929

POVĚRY
Za starých časů vypravovali lidé, že 

na žatčanském rybníku jsou bludič-
ky. Jednou na podzim jeli sedláci na 
řepu ještě za tmy. Tu objevovaly se jim 
světýlka, hned tu, hned tam. Lidé byli 
tak dostrašeni, že ztratili cestu a octli 
se až u  řeky Cézavy, která vedla ko-
lem žatčanského rybníka. S  nastáva-
jícím šerem se bludičky ztratily. Byly 
to svatojánské mušky, které jsou tam 
dodnes. 

Babička nám vyprávěla, že její ba-
bička v Rychnově byla pověrčivá. Když 
jí dala kráva málo mléka, vzala to, po-
stavila v kamenném hrnku k plotu, vy-
trhla tyčku z  plotu a  bušila do mléka 
tak dlouho, až se hrnek rozbil a mléko 
vyteklo. Dělala to proto, aby zlomi-
la moc čarodějnice, která prý krávě  
učarovala.

Na „Merecké“ u splavu sídlil vodník. 
Jednou v létě šli sekáči v noci o 2. ho-
dině kosit obilí. Když šli kolem spla-
vu, slyšeli, že na ně někdo volá: „Půjď. 
Půjď.“ Vyprávěli o  tom, že to byl vod-
ník. Byla to asi sova. 

U tetičky měli služku z  Boleradic 
a  ta vyprávěla, že se její matce ztra-
tilo dítě. Matka každého večera sly-
šela ho plakat ve staré peci, které 
říkali „norhert“. Nikdo to neslyšel, 
jenom matka. Všichni měli za to, že 
jí ho sebrala polednice. Matku stí-

hala pořád bílá postava, až z  toho  
zemřela. 

Za války chodil k dědečkovi pan Ša-
fařík z  Líšně a  vypravoval, že chodil 
do jedné dědiny pro živobytí a  tam 
lidé vypravovali, že na silnici mezi vi-
nohrady se ztratilo několik lidí. Jed-
nou se opozdil a  měl o  půl noci jíti 
kolem toho místa na vlak. Všichni ho 
zrazovali, ale on šel. Když ušel hodi-
nu cesty, viděl před sebou člověka 
hezky oděného pomalu jíti. Díval se 
po něm a  pojednou počal klopýta-
ti přes kořeny vinic. Skočil rychle na 
silnici. Dával si pozor a v  tom již zase 
klopýtal přes kořeny. Člověk před 
ním se ztratil. Tu si vzpomněl na to, 
že ho upozorňovali lidé, skočil hned 
na silnici, obrátil se a  utíkal nazpět  
do vesnice.

Jedna překupnice z  Líšně nám vy-
pravovala, že jezdila s  mužem na trh 
s  nádobím do Hustopeče a  přenoco-
vala vždy v  Blučině. Jednou přijeli až 
o  půl noci a  ona šla vzbudit známé, 
u  kterých vždy přenocovala. Muž če-
kal u  radnice. Byl sníh a  měsíc svítil. 
Tu najednou před ní začalo se něco 
černého kroutit. V  hrůze zatloukla 
na dům, u  kterého právě byla. Když 
jim vypravovala, co ji potkalo, řekli jí, 
že to je duch vraha, který zabil jed-
noho bagounaře před lety v  Blučině  
pro peníze. 

Josef Jeniš, 
6. šk. rok, 3. prosince 1932

POVĚRY
Maminčin dědeček šel jednou z mu-

ziky a  měl na klobouku kosárek. Šel 
těšanskou ulicí, kde se říkalo, že straší. 
Pospíchal a  kosárek šelestil. Dědeček 
se lekl a utíkal. Čím více utíkal, tím více 
šelestil. Poznal, že to dělá kosárek. Vy-
táhl jej a rozšlapal. 

Jednou šel s kamarády také od mu-
ziky po té samé cestě. Uviděli pěk-
nou panenku, která byla nastrojena 
v kroji. Chlapci šli blíže k ní a chtěli ji 
vzíti. Panenka se najednou ztratila. 
Když po té cestě nemuseli jít, tedy  
nešli.

Když byla maminka mladá, šla s  ní 
moje babička do Těšan. Uviděly kočku 
a utíkaly zpátky. Kočka za nimi utíkala 
a potom se vrátila.

Anna Hrdličková, 
6. šk. rok, 1932

Přepsala a připravila 
Marta Klanicová
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V minulých čtyřech číslech Telnického zpravodaje jsme přinesli vzpomínky 
pana Rostislava Sobotky na Čínu v 90. letech minulého století. Seriál končí 
tímto pátým článkem, tentokrát o kraji prastarých klášterů, příkrých scho-
dů, kouzelných východů slunce a pálivé kořalky.

Rekord  
z Guinessovy knihy:  
Velký Buddha 

Být v  provincii Sichuan, pouhých 
400 km od Leshanu, a  nepokusit 
se navštívit světovou raritu, by byl 
takřka hřích. Naše práce po pěti 
měsících skončila, vztahy s  čínskou 
stranou zůstaly na dobré úrovni. Šéf 
pracovního distriktu se prezentoval 
tím, že nám na čtyři dny dal k  dis-
pozici šoféra s  džípem Cherokee, 
licenčně vyráběným v Číně. Toto vo-
zidlo se s  námi, dvěma Moraváky, 
a  s tlumočníkem, profesorem Min-
gem s manželkou, vydalo po cestách 

i necestách – cíl Leshan a Emeishan. 
Trasa se klikatí, síť komunikací je zde 
řídká. Projíždíme Neijiangem, měs-
tem s asi 450 000 obyvatel, přezýva-
ným „Cukrové město“. Z pracovává se 
zde cukrová třtina ze širokého okolí. 
(Později jsem v tomto městě pracoval  
pět měsíců – pozn. RS)

Město dinosaurů – Zigong
Ve městě Zigong, sídle prefektury, 

zastavujeme. Láká nás druhé největ-
ší muzeum dinosaurů na světě. Su-
terénní haly výstavní budovy nám 
představují původní naleziště se 
světelným označením nálezů. V  dal- 
ších dvou podlažích se nabízí pohled 
na skelety různých druhů prehisto-

rických tvorů, největší ční do výše  
15 m. Původní naleziště mělo rozlohu 
3  km2 a  stejně velký je krásně upra-
vený areál muzea. Spousta zeleně, 
jezírka a  betonové figury zvířat v  ži-
votní velikosti. I  Zigong má přezdív- 
ku – „Slané město“. Odedávna se zde 
těží slaná voda, ze které se vaří sůl. 
To byl zde, v  hlubokém vnitrozemí, 
vždy dobrý obchodní artikl. A  tak 
se pouze z  auta obdivuji vrtným 
věžím, jejichž konstrukce ční do 
výšky 20–30 metrů. A  není to kon-
strukce ledajaká, je tvořena svazky 
štíhlých kmenů bambusů svázaných 
provazy. Tyto věže a  staré varny zde 
fungují do dnešní doby v  takřka ne-
změněné podobě. Podle záznamů 
až 1600 let. (Později jsem v  tom-
to městě pracoval sedm měsíců –  
pozn. RS)

Na oběd zastavujeme v  poulič-
ní restauraci. Obědváme speciality 

VZPOMÍNKY NA ČÍNU 90. LET 20. STOLETÍ – 5. DÍL

Buddha z Leshanu dnes



Telnický zpravodaj – prosinec 2018 Vzpomínky na Čínu 55

zdejší, vždy ostré kuchyně. Ještě že 
jsme nechtěli žáby. Přichází kuchař 
a  otevírá v  rohu stojící ledničku, jež 
dosud ušla naší pozornosti. Ne však 
nyní, protože po otevření skáčou 
na všechny strany pořádné exem-
pláře žabáků. Vylezli z  igelitových 
sáčků a  na pánev se jim očividně 
nechce. Kuchař je zručně pochytal, 
některé dal zase „k ledu“ a  s ostat-
ními odešel. Po veselé mezihře nám  
chutnalo.

Cesta k Vrchu přátelství
Úsek ze Zigongu do Leshanu byl 

nejhorší, jaký jsem dosud na cestách 
v  Číně zažil. Džíp i  naše žaludky to 
vydržely. Leshan – „Vrch přátelství“ 
– se nachází 170 km jihozápadně od 
hlavního města provincie – Cheng-
du. Řeka Ming Jiang, jeden z velkých 
přítoků veletoku Jang-c´, zde vytvá-
ří soutok tří ramen. Na zelených vr-
cholcích kopců se rozkládají kláštery 
Teh Du Fu, Wulong a  Wuyou. Jejich 
více než 30 objektů je spojeno sítí 
chodníků, schodišť a  stezek. Klášte-
ry pocházejí ze střední epochy dy-
nastie Tang. Pro ochranu lodníků, na 
skalnatém úbočí jednoho z  kopců,  
zde byla v  průběhu 90 let vyseká-
na impozantní socha Buddhy. Bylo 

to rovněž v  dynastii Tang, v  letech 
713–803 n. l. Největší sedící Buddha 
na světě je vytvořen z  jedné skály 
a měří 71 m. Hlava je vysoká 14,7 m, 
uši jsou dlouhé 7  m. Proti působení 
vody je socha chráněna systémem 
drenáží. V  roce 1993 byla zrestauro-
vána do dnešní podoby nákladem 
5  miliónů juanů (1 juan = 3,5 Kč). 
Tyto peníze věnovala thajská odnož 
buddhistického náboženství. Vyu-
žíváme možnost projížďky po řece. 
Na sochu a  chrámy je z  úrovně vod-
ní hladiny impozantní pohled. V  sil-
ném říčním proudu se lodě na ně-
kolik chvil zastaví, s  motory na plný 
plyn. Tok je zde více než 500 m širo-
ký, z  dálky vytvářejí kopce a  pahor-
ky podobu ležícího, spícího Buddhy. 
Básníci říkají: „Hora je Buddha, ne- 
boť Buddha je hora.“

V klášteře Teh Du Fu návštěvníky 
nejvíc upoutá kouzelný palác Tří 
Buddhů a  hala Čtyř bohů. Přes 
nádherný most se dostáváme do 
kláštera Wuyou, kde mne nejvíce za-
ujala hala soch, kde je 500 skulptur 
mnichů v  různých výjevech ze živo-
ta, provedeno ve skutečné velikosti. 
Slunce se sklání k obzoru a zbarvuje 
řeku do ruda, když unavení spěchá-
me k  parkovišti. Dvě hodiny cesty 
do města Emei a  za tmy se ubytuje-
me v  hotelu nedaleko kláštera Bao-
guo. Ještě večer si předplácíme 60 
juanů za výletní autobus. Na Mount 

Emei se vozidlo bez zvláštního po-
volení nedostane. Emeishan je jedna 
ze čtyř posvátných hor Číny, které 
údajně za života navštívil Buddha, 
aby zde kázal svoje učení. Na členi-
tých zelených úbočích se nachází 20 
klášterů, navzájem propojených ka-
mennými chodníky a schodišti. V mi-
nulosti zde bylo klášterů 150 a to již 
od 2. st. n. l. Díky krásným, drsným, 
majestátním sceneriím se o  této 
hoře říká, že je to „nejkrásnější hora  
pod oblaky“.

Vzhůru ke klášterům
Aby turista nebo poutník mohl na-

vštívit všechny zdejší kláštery, potře-
boval by asi 20 dnů. My máme pouze 
1  den, a  tak se v  5 hodin ráno, ještě 
za tmy, vydáváme malým autobusem 
plně obsazeným Číňany, na cestu. 
Jedeme po překvapivě kvalitní sil-
nici, serpentinami, na 40 km vzdále-
né horské parkoviště Jieyin Hall, ve 
výšce 2  540 m. V  mlhavém rozbřes-
ku, při 5  stupních Celsia, se nejdříve 
posilujeme v  restauraci silnou nud-
lovou polévkou s  vejci a  horkým ča-
jem. Čeká nás horský výstup, jsme na 
něj připraveni a  vybaveni. Ne však 
většina Číňanů, převážně věřících 
a  turistů, kteří se v  oblecích a  polo-
botkách nebo v  šatech a  střevících  
(i s  vysokými podpatky) vydávají 
po kamenném dlážděném chodní-
ku vzhůru. Ke slovu přichází podni-

Rostislav Sobotka vedle palce Buddhy 
z Leshanu

Nosiči se moc neusmívají, cigareta ve výšce kolem 3  000 m u mnohých z  nich však  
překvapuje (Emeishan 3 090 m)
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kavci nabízející propůjčení teplých 
bund a  dokonce kožichů. Prodávají 
se rovněž lýkové střevíce, které se 
obouvají na boty a  jsou vhodné do 
bláta a sněhu, který pokrývá chodní-
ky a  schody. Služby nabízejí i  nosiči 
s bambusovými nosítky, kteří nosí tu-
risty v  jednotlivých úsecích nebo až 
nahoru. Pak činí odměna za těžké bří-
mě a  cestu 70–100 juanů. Lanovka, 
která v  jednom úseku jezdí, je mimo 
provoz. Nahoru vedou asi 1,5 m 
široké kamenné chodníky a schodiš-
tě, i na nejstrmějších úsecích ve sluš-
ném stavu. Jde se dobře, výjimkou 
jsou místa, kde se ještě drží zledo-
vatělý sníh. Mnozí vyšňoření turisté 
padají do bláta a  sněhu. Tristní je to 
zvláště pro ženy a starší lidi. Rezignu-
jí, pak dávají vydělat nosičům, kteří 
nesou svůj náklad rychlou rytmickou 
chůzí a pokřiky si uvolňují cestu. Než 
za dvě a  tři čtvrtě hodiny vystoupí-
me na Vrchol 1  000 Buddhů, máme 
za sebou 6  km, převýšení 537 m 
a 5 000 kamenných schodů. Při čeká-
ní na naše čínské společníky přijde 
vhod několik doušků čínské kořal-
ky a  horkého čaje a  několik banánů 
a  pomerančů. Pro mlhavé, větrné 
počasí nám zůstává ukrytý proslulý 

pohled na Mount Gonga – 7  556 m, 
sněhem pokrytou velehoru. Obvykle 
se za hezkého počasí třpytí v  paprs-
cích ranního slunce 150 km na západ. 
Nedaleko od nás, asi 200 m, je kláš-
ter Hauzhang. Původně vybudovaný 
v  roce 1603, zničen požáry v  prů-
běhu let, byl znovu postaven v  le-
tech 1986–89. Znovu se skví v  plné 
kráse, na třech terasách na útesu 
She Sheng ve výši 3  077 m. Řečeno 
slovy mnichů, mohou se věřící zno-
vu ve dne těšit z  buddhistické slávy  
a v noci z duchovní záře odtud se ší-
řící. „Šťastné světlo na Zlatém vrcho-
lu“ je jeden ze scénických zázraků na 
Emei, tento klášter byl zrestaurován 
do originálního lesku. Jeho celková 
plocha zabírá 8 000 m2. Ve svatyni na 
nejvyšší terase se věřící předhánějí 
v zapalování obětních tyčinek a tísní 
se do houfu před pozlacenou sochou 
Buddhy, mumlajíce modlitby a  pros-
by. Mírnější podnebí dovoluje růst 
vegetaci i v této výšce, a tak je okolí 
kláštera lemováno bizarní hradbou 
stromů, s  kmeny a  korunami ošle-
hanými zimními vichřicemi. Dolů se 
dostáváme rychleji, znovu bez pádu 
a  odjíždíme autobusem na pokra-
čování výletu. Sjíždíme serpentina-

mi, brzdy fungují dobře. Zastavuje-
me na parkovišti Jingshui ve výšce  
1 100 m.

Klášter 10 000 roků
Při dalším pochodu, znovu po ka-

menných chodnících, zastavujeme 
v  klášteru Wannian – 10 000 roků, 
dále klášteru Jeskyně bílého dra-
ka, v  pavilónu Čínské hudby, v  kláš-
teru Uhlazeného mudrce, klášteru 
Středního vrcholu, klášteru Stezka 
k útesu nad řekou Černého draka, až  
ke hřebenu Wuxian.

Odjíždíme do Chengdu – hlavního 
města provincie. Máme málo času, 
a  tak si hned po ubytování spěchá-
me prohlédnout nedaleký klášter 
Markýze Wu, sjednotitele tří provincií 
– základu dnešní Číny. Prohlídku kláš-
tera s  hrobkou panovníka Wu a  par-
ku, ve kterém je umístěn, končíme  
za soumraku.

Poslední den si prohlížíme park  
Renmin a střed města. Tak naše cesta 
za Leshanským Buddhou končí. Na-
zpět odjíždíme již po nově vybu-
dované dálnici a  čeká nás ještě asi  
200 km, až do našeho tehdejšího pů-
sobiště města Yong Chuan.

Rostislav Sobotka (1995)

Průvod mnichů vycházející z kláštera Baoguo na úpatí svaté hory Emeishan
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DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

9. prosince Házená muži: Telnice vs. SHC Maloměřice B Oddíl házené Sokol 
Telnice Sportovní hala

10. prosince Vánoční dětské hry Orel jednota Telnice Orlovna

11. prosince Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

16. prosince Adventní setkání se seniory Obec Telnice Orlovna

20. prosince Předvánoční besídka HŠ Yamaha HŠ Yamaha Orlovna

22. prosince Vánoční minitrhy
Tomáš Sobotka + 
TJ Sokol Telnice +  
SDH Telnice + obec

Areál Sokola

26. prosince Turnaj jednotlivců v kuželkách Orel jednota Telnice Orlovna

26. prosince Myslivecký hon v Telnici MS Telnice Telnice

26. prosince Tradiční štěpánský turnaj ve stolním tenise TJ Sokol Telnice Sokolovna

29. prosince Halový turnaj v tenisové čtyřhře  
Telnice Open 2018 Obec Telnice Sportovní hala

30. prosince Silvestrovská party pro děti Orel jednota Telnice Orlovna

5. ledna Tříkrálová sbírka Charita a Orel  jednota 
Telnice Telnice

8. ledna Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

18. ledna Orelský ples Orel jednota Telnice Orlovna

19. ledna Dětský turnaj v malé kopané TJ Sokol Telnice Sportovní hala

20. ledna Ministrantský turnaj ve florbale Modřické děkanství Sportovní hala  
a sokolovna

22. ledna Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

27. ledna Dětské karnevalové radovánky TJ Sokol Telnice Sokolovna

9. února Sportovní ples Oddíl házené Sokol 
Telnice Sokolovna

12. února Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

24. února Házená muži: Telnice vs. SK Kuřim Oddíl házené Sokol 
Telnice Sportovní hala

26. února Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

TELNICKÉ AKCE DO ÚNORA 2019
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TJ Sokol Telnice oznamuje, 

že ve dnech 3. - 23. 12. 2018 

bude uzavřen sál sokolovny 
z důvodu probíhající 

rekonstrukce. 
Děkujeme za pochopení. 

Výbor Sokola 
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KL A S

Sociální komise obce Telnice ve spolupráci s brněnským Centrem 
pro rodinu a sociální péči srdečně zve všechny telnické SENIORY 

na setkání s programem

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ
v úterý 11. prosince 2018 od 9 do 11 hodin

V klubovně Šatlavy, vstup budovou Obecního úřadu Telnice. 
Příspěvek na náklady: 20 Kč. Bližší info: Marie Fialová, tel.: 777 068 788.

Téma: Pobyt v nemocnici
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pro rodinu a sociální péči srdečně zve všechny telnické SENIORY 
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Téma: Pobyt v nemocnici
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Sociální komise obce Telnice ve spolupráci s brněnským Centrem 
pro rodinu a sociální péči srdečně zve všechny telnické SENIORY 

na setkání s programem

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ
v úterý 11. prosince 2018 od 9 do 11 hodin

V klubovně Šatlavy, vstup budovou Obecního úřadu Telnice. 
Příspěvek na náklady: 20 Kč. Bližší info: Marie Fialová, tel.: 777 068 788.

Téma: Pobyt v nemocnici
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TJ SOKOL TELNICE    

  
V SÁLE MÍSTNÍ SOKOLOVNY 

TRADIČNÍ ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ 
NEREGISTROVANÝCH HRÁČŮ 

    
ZÁPIS HRÁČŮ OD 8.00 HOD 

PŘEDPOKLÁDANÝ ZAČÁTEK TURNAJE V 8.30 HOD 

NA VŠECHNY, KTEŘÍ MAJÍ RÁDI „PINČES“ SE TĚŠÍ POŘADATELÉ 
                                                                                                              

            Činnost organizace podporuje obec Telnice 

Srdečně zveme všechny 
telnické tenisové nadšence:

Halové mistrovství 
obce Telnice 

v tenisové čtyřhře

TELNICE OPEN 2018
v sobotu 29. prosince 

od 8.00 hod.
ve sportovní hale Telnice

Přihlášení jednotlivců je možné provést e-mailem na adresu:  
urednice@telnice.cz, nebo osobně na obecním úřadě v Telnici  

anebo telefonicky: 544 224 410. Startovné 100 Kč za hráče je třeba 
 uhradit nejpozději do 13. prosince 2018 na pokladně OÚ v úřední  
době: Po, St, Čt 8–18 h. Tenisové páry budou na místě spravedlivě 

 nalosovány. Diváci mají vstup zdarma. Přijďte s námi zakončit 
 tenisovou sezonu v domácí a pohodové povánoční atmosféře.
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Činnost organizace podporuje 
Obec Telnice.

Termín konání:
sobota 19. ledna 2019

Čas konání:
od 8.30 do 14.00 hod.

Místo konání:
sportovní hala

Telnice

Věková kategorie:
děti nar. v r. 2004–2009

Systém turnaje:
bude určen na místě

Startovné:
600 korun/tým

Občerstvení:
dle vlastních možností

v místní restauraci

Termín přihlášení:
do 10. ledna 2019

Kontaktní údaje:
František Kroutil

frantisek.kroutil@email.cz
Tel.: 725 33 00 44

TJ Sokol Telnice
vás srdečně zve na

Dětský turnaj v malé kopané
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TJ Sokol Telnice                  
V       

zve všechny děti a jejich doprovod do sálu sokolovny, 
 

kde se v neděli 27.1.2019 v 15.00 hod uskuteční 
 

Dětské karnevalové radovánky 
   

Připraven je zábavný program a bohatá tombola   
            

 

 

 

 

             Činnost organizace podporuje obec Telnice 
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KALENDÁŘ SVOZOVÝCH DNŮ V ROCE 2019
LEDEN ÚNOR BŘEZEN

DUBEN KVĚTEN ČERVEN

ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ

ŘÍJEN LISTOPAD PROSINEC
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Třídění odpadu do popelnic:  Č  – černá (směsný komunální odpad) M  – modrá (papír)
 H  – hnědá (bioodpad)  Ž  – žlutá (plast, nápojový karton)

Č+H Č+H Č+H

Č+HČ+HČ+H

Č+HČ+HČ+H

H H H H

H H H

H H

Ž+M

Ž+M Ž+M Ž+M

Ž+M Ž+M Ž+M Ž+M

Ž+MŽ+MŽ+M

Ž+MŽ+M

Č

Č Č Č Č



Víkendovka mládeže z telnické farnosti

Veterán Bus Kříž – cesta veteránů do Slavkova Malá napoleonská bitva –  
telnická dělostřelcká jednotka v akci

Historický jarmark Noční střelby

Ohňostroj – Noční střelby

Zahájení prodeje Knihy o Telnici –  
přijel i nejznámější rodák

Zahájení prodeje Knihy o Telnici – autogramiáda 
významných osobností

Zahájení prodeje Knihy o Telnici –  
slavnostní okamžik

Zahájení prodeje Knihy o Telnici –  
burčákem se kniha ,křtila‘

Nejlepší fotografie z telnických akcí 
na konci léta a na podzim



Vedení obce při zahájení programu

Jan Kruml, kpt. Radovan Honzek a děti po výsadbě Masarykovy lípy. Starostové Orla, SHD Telnice, obce a Sokola

Folklorní soubor Telnička Starostové Sokola a Orla Telničtí hasiči v nových uniformách

Telničtí sokolové se starostou Orla

s Telničanka

s   Sokolové  
 se starostou 
obce

Slivovice  
z rukou krojovaných sester Jahodových

Odhalení pamětní desky TGM – oslavy  
100. výročí vzniku Československa


